
Expedieras från 

Föreningen för svensk undervisningshistoria 

Drottninggatan 108, Stockholm Va 

-

111 

Em-c:k 
(p) 

ÅRSBÖCK.ER I SVENSK. UNDER VISNINGSHISTORIA 

111 

FOLKUNDERVISNING 
OCH FOLKBILDNING 

I VÄSTMANLANDS LÄN 

MED STÖD AV LÄNETS 
LANDSTING 

AV 

IVAR ANDREN 

FÖRENINGEN FÖR 

SVENSK UNDER VISNINGSHISTORIA 



UPPSALA UNIVERSITET 
PEDAGOGISKA INSTITUTIONEN 

BIBLIOTEKET 

IV AR A ND R E N 

FOLKUNDERVISNING OCH FOLKBILDNING 



ÅRSBÖCKER I SVENSK UNDER VISNINGSHISTORIA 
BOKSERIE GRUN DAD AV B. RUD. HALL OCH UTG IVEN AV 

FÖ R E NI NGEN F Ö R SVENSK UN D ER V IS N I NGSH I STOR I A 
ÅRGÅNG XLIV 1964 

VOLYM 111 UN DER REDAKTION AV ALBERT WIBERG 

IVAR ANDREN 

FOLKUNDER VISNING 
OCH FOLKBILDNING 

I VÄSTMANLANDS LÄN 
MED STÖD AV LÄNETS 

LANDSTING 

Mak· l ras 
LIP~"' ' !\ @ "~~, !~~~,T
Ped.:::;;o.,: •. : ·3 in::. i: tu' ionon 
Eiblio ... kst 

, Signum~ _c ._ v L p] Ex \ 

Arbetet utgivet med anslag f rån 

Längmanska Kulturfonden 

STO C KHOLM 1964 



- - - - ------------ - -- - - - - --

Sldiusl<<l Ceulrallr)•clw rirl , Luud 1964 

FÖRORD 

Vårt landsting har från början känt förpliktelse att främja kul
turarbetet i länet och tillsatte snart härför speciella kommitteer. 

Då jag från 1911, resp. 1913 varit verksam i dessa fick jag på 
sin tid uppdrag att utarbeta en historik över landstingets insatser 
för såväl folkundervisning som folkbildning. Grundliga arkivstudier 
måste göras på de vidsträckta och mångskiftande områdena. Andra 
krävande arbetsuppgifter har hindrat mig att tidigare kunna full
följa uppgiften . Sent omsider kommer nu denna detaljerade berät
telse vid sidan om landstingets jubileumsverk med anledning av 
l 00-årsminnet. 

Mitt varma tack riktar jag till fil. dr Albert Wiberg, som väl
villigt berett plats för det försenade arbetet i Årsböcker för svensk 
undervisningshistoria liksom också till styrelsen för Längmanska 
kulturfonden, som frikostigt anslagit 4.000 kronor som bidrag till 
tryckningskostnaderna. 

Västerås den 21 september 1964. 

Ivar Andren. 
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LANDSTINGET STÖDJER FOLKUNDER

VISNINGEN 

1. Folkskolstadiet får hjalp till lärares fortbildning. 

Landstingets främsta uppgift blev skapandet och upprätthållandet 
av behövliga lasarett i länet. Men landstingsförordningen riktade 
också tingens uppmärksamhet på den allmänna undervisningen "för 
så vitt som dennas befrämjande icke redan blivit gjort till föremål 
för annan myndighets åtgöranden". 

Redan vid första landstinget 1863 väckte läroverksadjunkten Axel 
Peterson[-Segelberg] i Västerås ett par skolmotioner. Han ville ha 
anslag till premier åt flitiga skolbarn och till belöning åt nitiska 
folkskollärare. Men tinget hade ännu inga pengar. Den första motio
nen återtogs och återkom aldrig, medan den andra gjordes vilande 
till följande år, då 300 rdr anslogs till fördelning mellan sex folk
skollärare. Anslaget upprepades något år senare. Man sände också 
ut till skolråden 100 exemplar av Olof Eneroths skrift Folkskolan. 

Konrektorn vid Västerås läroverk, den liberale riksdagsmannen 
och redaktören för Västmanlands läns tidning Daniel Olausson 
väckte 1866 motion om "den allmänna undervisningens höjande och 
stärkande i enlighet med de fordringar, som den nya utvecklingen 
a v våra samhällsförhållanden påkallade" genom bl. a. lärarebild
ningens tillgodoseende och folkskolinspektionens ordnande och ut
vidgning enligt länets behov. Axel Peterson yrkade på ansrällandet 
av en landstingets folkskolinspek tör. A v tinget tillsatt utrednings
kommitte föreslog följande år, att tinget skulle påtaga sig den högre 
kostnaden för en heltidsanställd folkskalinspektör i stället för de 
tre deltidsförordnade. Tinget biföll detta och begärde, att få ge 
k. maj :t förslag på tre personer, vilket avslogs och saken förföll. 

Med bifall till kommittens nästa förslag tillsatte tinget en folk
undervisningskommitte, som i samråd med folkskalinspektörerna 
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skulle disponera tingets anslag till folkundervisningen och på grund 
av vunna erfarenheter föreslå nya åtgärder. I den insattes den 
mångbetrodde och varmhjärtade rektom för Västeråsläroverket Lud
vig Massberg samt rektor M . Barken i Köping och läkaren F. Kalen 
i Sala . Mossberg var länge vice ordförande i landstinget och ord
förande för landstingsrevisorerna. Som ordförande skötte han kom
mittens arbete mycket patriarkaliskt. Sammanträden var obehövliga. 
Det blev livsvarig uppgift; han dog snart efter avgången 1899. 
I avdelningen om småskolseminariet är intagen förteckning över 
kommitteordförandena intill upplösningen 1920. 

Likaså bifölls kommitteförslaget om anslag till folkundervisnings
kommitten för vttbildning av småskollärare, men åt denna omfat
tande verksamhet ägnas en särskild avdelning. 

slutligen beslutades på kommittens förslag att ingå till k. maj :t 
med anhållan om åtgärder för att bereda skolgossar tillfälle till för
beredande vapenövningar under ledning av instruktörer ur armen. 

Dansktyska kriget 1864 eldade intresset för skarpskytterörelsen, 
som tinget med vissa avbrott stödde med anslag 1865-1917. Riks
dagen hade 1859/60 uttalat sig för vapenövningar i skolorna. K . maj :t 
måste svara tinget, att medel ej fanns till bekostande av instruktio
nen. Men till kurser i gymnastik och vapenövning för skollärare i 
stiftet hade anslag givits under två år. Vid 1872 års skolmöte i 
Västerås uttalade skollärarna önskan, att landstinget måtte bereda 
dem tillfälle att lära den nya exercisen. De fick också på lands
tingets bekostnad följande år gymnastik och militärövning som bi
ämne vid då pågående längre lärarkurs. Det upprepades vid kur
serna 1880-83. På många håll anskaffades till skolorna trägevär 
med fastsittande enkla tennbajonetter. 

Fram på 1900-talet anslog tinget ett tiotal år medel till stipendier 
för bevistande av gymnastikkurser åt lärare i både folk- och små
skolan, som fördelades av landstingets folkbildningskommitte . Det 
blev snart svårt att få sökande, och de sista åren ordnades i stället 
för lärarinnorna småkurser i gymnastikundervisning ute i bygderna. 

Här kan infogas, att landstinget 1870 på hemställan från Fosterlii11ds/w 
föreuingeu i Stodholm uppdrog åt folkundervisningskommitten att på 
större orter slwffa o·mburl för iusiift11ingar i Riiufe- och Kapitalförsiih
ringsaustalten. Den avsåg "betryggande av de arbetande och mindre be
medlade klassernas framtida ekonomiska oberoende och minskande av kom
munernas fattigvårdstunga" . Anslag lämnades till ombudsarvoden samt 
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Läroverksrektor Lud
vig Mossberg, 

Västerås 

förvaltningskostnader för obemedlade in s ä t ta re som tjänare, torpare, back
stugusittare och manskap från armen. Verksamheten pågick till 1908 . 
Insättningssumman uppgick första året till 20.000, steg raskt till 40.000, 
återgick snart till 20 .000 och dalade mot slutet ner till knappa 5.000 kr. 
År 18 8 8 hade kommitten ombud utom i de 4 städerna även i 5 bergslags
socknar och i en bondsocken, Simtuna. Ett ombud på varje plats. 

Om småskollärarna måste utbildas, så behövde folkskollärarna 
fortbildas. Först försökte man från 1870 med att sända några lärare 
fyra veckor under pågående termin till närliggande seminarier med 
tillhörande normalskola för att öka sina kunskaper och i synnerhet 
inhämta den förbättrade metod och praktiska övning som där er
bjöds. Sen fick man tinget med på att i stället ordna sommark?trs 
under skickliga ledare, varigenom deltagarna mera omedelbart kunde 
dra nytta av lärarens undervisning och söka tillägna sig hans läro
metod. Den gick av stapeln 1873 med seminarieadjunktema Hugo 
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Crona och Olivia Sbtndler som lärare. Dessa höll mönsterlektioner 
i olika ämnen, som deltagarna fick tillämpa på skolbarn under 
instruktörens ledning. Särskilda instruktörer gav undervisning i 
militärövningar och i trädgårdsskötsel. I kursen deltog 27 folkskol
lärare och en folkskollärarinna. Folkskollärarna hindrades dock att 
utan avbrott hela tiden delta genom att de även innehade andra 
befattningar, som också under ferierna tog deras tid i anspråk. 

Fortsättning var inte lockande. Men så kom ett nytt uppslag. 
Instruktionen för folkskolinspektörer av 1876 å lade dessa att hålla 
sammankomster med lärarna för att genom läsprov och meddelan
den rörande undervisningen bereda dem tillfälle till vidare utbild
ning. Kommitten fick årligt anslag på 1.000 !er till benderlättande 
av läramas deltagande i dessa möten. Det utgick 1879-1906 och 
fick snart användas även för andra lärarmöten. 

Det fanns mer att önska. Undervisningen i teckning i folksleolan 
vann allt större erkännande som viktig och gagnande, men de flesta 
för att icke säga alla folkskollärare saknade av lätt begripliga skäl 
all kännedom om samt insikt i den nya metoden för undervisningen 
i detta ämne, och man kunde varken fordra eller vänta, att de på 
egen bekostnad skulle söka att förvärva denna insikt. Kommitten 
fick medel till kurser i ämnet 1880 och 1881, även nu med tillfälle 
till utbildning i gymnastik och vapenövning. Lärare var Västerås
läroverkets teckningslärare O. Brander. Andra året deltog dock 
blott sju manliga och tre kvinnliga lärare i den fyra veckor långa 
sommarkursen, och så var den sagan all. 

Nytt uppslag för nästa år. Folkskollärare, särskilt de som för 
längre tid sedan genomgick sin seminariekurs, behövde repetitions
kurs. Seminarieadjbmkten P. B. Regner i Umeå blev lärare. Det 
skämtades om "halvsulningskurs". Också nu hängdes på gymnastik 
och vapenövning och andra ~ret vid samtidigt pågående annan kurs 
teckning och välskrivning samt undervisning i fysik. Deltagare var 
första året 3 lärare och 4 lärarinnor, andra 10 och 6. Efter en fri 
sommar kom turen till svampkurser två somrar. Redan 1867 hade 
kommitteordföranden Massberg fått landstinget att hemställa till 
Hushållningssällskapet att anslå lämpligt belopp för att bereda 
folkskolans lärare tillfälle att inhämta kännedom om de ätliga svam
parna och lavarna för att genom lärarna nå folkets barn. Sällskapet 
inköpte också och utsände till skolorna 200 ex. av professor An
derssons skrift V åra bästa matsvamp ar. N u ordnades svampkurser 
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för lärare på någon vecka med folkskolläraren Lars H ellqvist i 
Björskog som lärare. Han besökte och undervisade i ämnet i ett 
50-tal skolor. Allmänt skaffades genom statens bemedling en låda 
med sv am par a v vax. Professor Mörner i U p p sala hade dock 18 86 
meddelat, att svmnparna vara så gott som värdelösa 1-tr närings
synpunkt, då deras kväve vore i det närmaste osmältbart. Svamp
propagandan hade ingen inverkan på allmänhetens matvanor. 

Anslaget till inspektörsmöten blev snart ej fullt utnyttjat. Därav 
lämnades då i större utsträckning bl. a. bidrag till skolmöten, såsom 
de vart tredje år återkommande stiftsmötena i Västerås eller Falun. 
Det sista hölls 1902. Länets samlade lärarföreningar ordnade 1908 
ett länslärarmöte i Västerås. Till mötena i Västerås 1911 och i Kö
ping 1921 beviljande landstinget vardera 500 kr. När man återkom 
efter tre år blev det avslag: dylika kortare lärarmöten vore lärar
nas egen sak. 

Kring sekelskiftet togs till sist under fyra år av anslaget medel 
till stipendier åt folkskollärare för bevistande av universitetens 
sommarkurser. 

Det var alltså åt Folhmdervisningskommitten såsom förtroendc
organ som tinget anförtrodde uppgiften att ombesörja denna fort
bildning. Sen Folkbildningskommitten tillkommit 191 O fick den 
hand om alla nya fortbildningsuppdrag och från 1920, då Folkun
dervisningskommitten avlöstes av särskild styrelse för småskolsemi
nariet, fick den också ta de stipendiefördelningar som blivit kvar 
hos den gamla kommitten. 

Folkskolan var stadd i snabb utveckling, som ställde ökade krav på 
lärarna. Centralförbundet för nykterhetsundervisning höll med stats
stöd årliga sommarhtrser i Stockholm, så småningom särskilt in
riktade på sociologi samt hygien och fysisk fostran. Från 1910 till 
1932 lämnade landstinget årligen stipendier för deltagande till några 
lärare från olika länsdelar liksom det lämnade anslag till Central
förbundets länshtrser - mest besökta av lärare - åtta gånger 
under åren 1908-1946. Till Folkuniversitetets kurser i hembygds
vård och i /Jisisk fostran utgick stipendier under två år. 

Hemb)lgdsundervisningen hade fått allt större utrymme i folk
skolan, vilket också bekräftades i 1919 års undervisningsplan. Re
dan 1917 kunde folkbildningskommitten med rikliga anslag från 
stat och landsting på Tärna folkhögskola hålla en tre veckors hem-
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bygdskun för 40 lärare i folkskolan och 40 i småskolan och 1920 i 
Västanfon ,.mder en månad för tillsammans SO deltagare. 

"Så småningom" var rubriken på en artikel av f. seminarietinre L. Gott
frid Sjöholm i tidskriften Skola och samhiille 1963:5. Den ville visa, hur 
arbetsicleerna i elen nya grundskolan tidigt förbereddes och tog som exem
pel Tärnakursen, där Sjöholm medverkade. 

Professor Helge Nelson blev mycket omtyckt genom sina förelä sningar 
och studieutflykter. Föreläsningarna (geologi, geografi, hembygdsforsk
ning) var gemensamma för alla. Men i studieresorna deltog bara lärarna 
på mellanstadiet samt lektor Strindberg och teckningslärare Goes. Låg
stadiets lärare stannade hemma, och jag fick prata om den första hem
bygdsundervisningen, syssla med arbetsövningar och trava omkring i om
givningarna och resonera med deltagarna om vad som skulle kunna lämpa 
sig för de första naturstudierna. 

Sedermera chefen för Danmarks lärarhögskola G. ]. Arvin, senare vida 
känd reform pedagog, hade bett få vara med på kursen. Han sa: Du an
vänder så ofta ordet "så småningom". Ja, visst flammade, lyste och värmde 
arbetsskoliclen. Nu ska det bli slut på bokskolans regemente. Nu ska ar
betsskolan träda i dess ställe. Pluggskola , läxskola - din tid är förbi! 
Men omläggning av arbetssättet kräver minst en lärargeneration. Så små
ningom har kulturen växt fram. Så småningom har undervisning blivit 
var mans rä ttighet. Så småningom har arbetslivet i skolan utvecklats i den 
riktningen, att det är barnet som står i centrum. 

Lektor Strindberg föreläste i biologi och ledde n a turstudierna. H an var 
klar och redig i sin framställning. Men likväl inträffade något som jag 
aldrig har varit med om varken förr eller senare: Deltagarna bad honom 
ta om en föreläsning. Upprepa den! Vi fick inte tag på det! Vad var det 
som var så svårt? Ärftlighetslära. Han ber ä t ta de om Mendel, om arvsanlag, 
dominenta och recessiva anlag, de mendelska lagarna o. s. v . Så vitt jag nu 
kan bedöma saken, var det till omfattningen ungefär som nuvarande kurs 
i ärftlighetslära i realskolan. Likväl var det för vår lärargeneration så 
främmande, at t de grundläggande begreppen saknades hos flertalet av 
åhörarna. Det säger något om vad som har skett inom lärarutbildningen 
det senaste halvseklet. 

Båda föreläsarna ville inte att skarpa gränser skulle dras mellan natur
vetenskapliga och humanistiska ämnen. De betonade det i föreläsningarna, 
och de praktiserade det under fältstudierna. Där gällde likaväl hur natu 
ren hade danat landskapet som hur kultur växt upp under de av naturen 
givna förutsättningarna, att nu inte tala om den historia, varigenom kul
turutvecklingen hade kartlagts. En sida av denna utveckling fick sin sär
skilda belysning genom Tärnaläraren Sven Kjersens förelä sningar om dik
tare från de trakter, som sänt deltagare till Tärna: Uppland, Västmanland 
och Dalarne. Nog blev det klart med Rickard Dybeck och Du gamla, du 
friska, och nog dånade i föreläsningssalen \'7 al lins Vivan t V estmannias 
samt Daleearlias urfält och berg! Tarvlighet närde oss, modersord lärde 
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Seminarielärare L. Gottfrid Sjöholm, 
Göteborg. 

oss, farsarv beskärde oss muskler och märg. Det var nog inte så tokigt 
med denna helhetssyn. 

Med helhetssynen på studieområdet följde också, att minnena av den 
äldre materiella kulturutvecklingen observerades. Hembygdsgårdar och 
-museer växte fram i dessa bygder och blev närliggande åskådningsmaterial. 

När fortsättningssiwlan 1918 omdanades till praktisk ungdoms
s!eola blev det brådskande med utbildning av lärare för dess olika 
grenar. Folkbildningskommitten höll samma år ett stort folkbild
ningsmöte i Västerås. Dess ordförande Anders Pers inledde där en 
överläggning om anordnandet av kurser för ändamålet. Mötet gjorde 
en framställning till folkskolöverstyrelsen i saken men anhöll också, 
att kommitten måtte vända sig till landstinget för att få till stånd 
kurser redan följande år. Redaktör Pers väckte också motion härom, 
vilken samlade 29 röster för bifall mot 16 men likväl föll, då 
ärendet som avseende ny tt ändamål krävde kvalificerad 2/3 majori
tet. Följande år gick tinget med på upprepat förslag, så att kurserna 
leunde börja 1920. När staten hann komma igång med kurser, kunde 
anslaget minskas för att endast användas till stipendier, villea ut
gingo till 1929. Sen fann tinget, att saken helt var en statens ange
lägenhet. 

Det kan vara av intresse att se stipendiernas fördelning på olika 
ämnen: Jordbruk 123, Kvinnlig slöjd 71, Handel 31, Medborgar
kunskap 26, Bergsbruk 22, Mekanik och elektroteknik 20, Hushålls
kunskap 9, H ygien 7, Jordbruk och skog S, Träslöjd 1. Summa 31S 
stipendier. Utgiftssumma 23.100 kr. 
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2. Landstinget och hushållningssällskapet samverka för 

främjandet av praktiska ämnen. 

A. Undervisning i trädgårdsskötsel. 

"Läroämnen i folkskola vare - - trädgårdsskötsel och trädplan
tering, där lämpligt jordland därtill blivit uppl!te~." I. foll~~kols;ad
gan 1842 bestämdes vidare: "Dessutom bör, sa ~ltt ~l? gora lat~r, 
ett lämpligt jordland ställas till skollärarens d1spos1t1on, dels t.lll 
brukning för eget behov, dels för att lämna tillfälle till undervis
ning i trädplantering och trädgårdsskötsel." 

Saken var alltså frivillig. Därför gick det också trögt med för
verldigandet. Allmänna folkskollärarmötet i Västerås den 9 januari 
1851 vände sig till domkapitlet och hushållningssällskapeto fö~· att 
få jord, böcker och redskap till varje fa~t soc.ken.~kol:. Hushallnmgs
sällskapet hemställde 1855 till domkap1tlen 1 '_'asteras, Uppsala ~ch 
Strängnäs att erinra skolråden om deras skyld1ghet att skaffa trad
gårdar vid sina skolor. Men Västeråskapitlet inskränkt~ sig t!ll a;t 
rekommendera F. A. Ekströms Trädgårdsbok! Det var JU allt1d na
got då denna initiativrike skollärare i Gunnilbo1 var väl förfaren 
på 'trädgårdsområdet och anlade en mängd .trädg.årda~ både vid 
herrgårdar och skolor. Han fick för resten supend1e~· f~r f~era ut
rikes studieresor i ämnet och sällskapets guldmedalJ for sm bok. 

Men staten hade glömt, att skollärarna behövde själva få utbild
ning i ämnet. Det kom ej upp på. se~inarien:as ~.mde~vis~ingsp!.an 
förrän 1865. Då hade likväl semmansterna 1 Vasteras fatt trad
gårdsundervisning alltsedan 1856 på hushållningssällskapets be
kostnad i den intill seminariet belägna Kungsträdgården, nuvarande 
Vasaparken. Men så indrogs seminariet 1867. 

Folkskolinspektören och skolprästeJ: i Mu~kt~rp Se.th. K.arlsson 
- senare kyrkoherde i Ramnäs - skildrar ullstandet 1 sm mspek-

tionsberättelse 1866: 

"Där läraren har håg och förmåga att ägna sig åt denn~. un?ervisning, 
omfattas den vanligen med mycket intresse av barn, so~1 for ~m~a~?d~ av 
praktisk övning däruti böra få vara tillstädes vid kupnmg, tradforadlmg, 

l Västmanlands läns kungliga hushållningssällskap 1815-1915 av Au

gust Hahr. 
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sådd och skörd, helst många av dessa planteringsland nu äro försedda med 
träd från Trädgårdsföreningen i Stockholm. Vid 3 5 skolor finnas ock plan
teringsland åt barnen, vilka hava egna trädgårdssängar att så och skörda. 
Jag har mången gång med förundran sett, huru för trädgårdsskötseln nit
älskande lärare gjort oländig mark fruktbärande och prytt backar, från 
vilka sten flitigt blivit bruten och bortskaffad, med blommor och köks
växter. Oftast har detta försiggått utan tillhjälp av församlingen, men 
n:lgon gång även med bidrag från skolroten, genom behövliga dagsverken 
till platsens upprödjande." 

Som goda exempel från senare tid kan nämnas P . A. Rosenius i 
Salbo, V. Färnebo, och Knut Björklund i Yllesta, Kolbäck. 

Följande år hemställde Seth Karlsson till hushållningssällskapet 
att befordra uppkomsten och vården av skolträdgårdar genom att 
dels anmoda ordförandena i länets distriktsföreningar att intressera 
sig för åstadkommande av skolträdgårdar genom rekvisition av 
länsträdgårdsmästaren till de socknar, där hans biträde vore för 
ändamålet erforderligt, dels ock ej mindre anslå medel till nödigt 
biträde åt honom och till inköp av nödigt antal kärnstammar och 
bärbuskar samt blomsterfrön och prydnadsväxter än ock bereda 
tillfälle för folkskollärare att kostnadsfritt få genomgå en praktisk 
kurs i trädgårdsskötsel helst hos länsträdgårdsmästaren. Denne för
klarade sig också villig, att under en årlig kurs av 14 dagar på vå
ren och 14 på hösten åt folkskollärare i länet meddela den under
visning, som vore dem för skötseln av skolträdgårdarna nödig. 

Sällskapet biföll framställningen och anslog 1.000 rdr till inköp 
åt skolorna av kärnstammar, bärbuskar och blomsterfrön med 5 rdr 
åt varje folkskola, i den mån visat blivit, att de förberedande åt
gärderna blivit vidtagna, och anslog åt länsträdgårdsmästaren ett 
årligt belopp av 50 rdr till lärarkurser, såvida antalet elever ej 
överstiger 10 och 100 rdr om det överstiger denna siffra, och upp
drog åt folkskalinspektörerna att gå i författning om skolträdgår
dars ordnande enligt förslaget. 

Eric Ingeberg hade 1865 antagits av sällskapet som den första 
länsträdgårdsmästaren. Hans berättelse för 1868 belyser läget. 

Visserligen synes håg för trädgårdsskötseln ännu icke förefinnas hos 
andra än de mera bemedlade till de privata ställenas försköning och nytta. 
Ännu synes föga tecken till intresse för trädgårdsodling hos folket i all
mänhet, och annat torde man väl näppeligen få begära, förr än man 
lyckats få folkskollärarna att inse den swra nyttan, som trädgårdsodlingen 
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verkligen medför i både ekonomiskt och moraliskt hänseende och att själva 
intressera sig at t inhämta kunskap där, för att sedan meddela den det 
unga uppväxande släk tet. Kraftigt skulle ä ven hä r till bidraga, om hrr 
större trädgårdsinnehavare, åtminstone sådana som ha trädgårdsmästare, 
ville dels anlägga trädskola vid gården för utdelande av träd och buskar 
till sina underhavande, samt låta sina trädgå rdsmästare bliva församlingens 
skollärare eller lärarinna till hjälp med att i gårdens t rädgård undervisa 
barnen i trädgå rdsskötseln , dels ombesörj a, att skolträdgå rd bliver anlagd 
inom församlingen så f ort sig göra låter. 

Sällskapet fi ck upprepade påstötningar från Seth Karlsson . H an 
föreslog 1872 fortsättning av utdelning av träd och växter till sko
lorna, tills varje skola fått sådana under tre år men därefter blott 
när det styrkts att från varje skola till barnen utdelats minst 30 
äktade träd och 1 O bärbuskar. Året efter ger han fulls tändig rap
port om skolträdgårdarna och arbetet där i hans inspektionsområde. 
Mera fullständigt ordnade skolträdgå rdar med trädskolor hade de 
senare åren anlagts i 11 församlingar och voro därtill i 5 under 
anläggning. I övriga landsförsamlingar voro med ett par undantag 
trädskolor anordnade. Intresset för saken hade ökats och torde bli 
mer allmänt i samma mån som utdelningen av äktade träd till skol
barnen kan bli allmännare. Han föreslog att en eller annan skicklig 
trädgårdsmästare på sällskapets bekostnad utsändes att under en 
tid av omkring 3 veckor på våren ett och annat år resa omkring 
från församling till församling för att undervisa i - och verk
ställa - ympning i trädskolorna samt tillika meddela underrättelser 
om skötseln. Sällskapet nöjde sig dock tydligen med vad länsträd
gårdsmästaren kunde göra. Utdelningen av växter till skolträdgår
darna for tsatte. Så utdelades på 1890-talet växter till omkring 70 
skolor per å r. Det pågick till nedläggandet 1915 av sällskapets 
trädskola. 

Verksamheten bar också frukt som framgår av länsträdgårds
mästarens berättelse 18 84 : 

Till följd av de efter hand där och var uppstående sakkunnigt ordnade 
större eller mindre trädgå rdsanläggningarna synes allmänheten allt mer 
och mer bliva hågade att i sin mån förskaffa sig sådana, inseende att dessa 
bättre motsvara sitt ändamål än dem de själva eller med tillhjälp av ofta 
i ämnet mindre födarna personers biträde kunnat ås tadkomma. Även 
ägare av ganska små hemmansdelar börja nu anlägga små nätta tidsenliga 
trädgårdar vid sina ställen, icke skyende de därmed förenade efter deras 
förhållanden ganska dryga kostnaderna dä rvid. 
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Från 1886 fick länsträdgårdsmästaren an lägga arbetarträdgårdar 
vid Surahammars bruk . 

När trädgårdsdirektör Frans Johansson å r 1891 övertog arrendet 
av trädskolan hörde det till villkoren, att han skulle hålla årliga 
kurser fö r lärare. Det pågicle tiLL 1906. Här utdrag ur brev från 
fo lkskolläraren Aug. Kalleberg, bsttuna, Hallstahammar : 

1897 f ick jag plats h är med både tirar- och skolträd gård . D. v . s. 
obruten jord av vilken sk ulle göras t rädgå rd . Därtill kände jag mig kom 
plett oförmögen. Då föll mina ögon på en annons om fr iidgårdslw rs i 
Viis /ert/s för liirare. J ag grep räddn ingsplan ka n, och den bar mig i hamn . 
Särsk il t tacksam är jag mot di rektör Johansson för hans u ndervisning om 
fruktträdsföräd li ng. Tack va re den na har jag sedan k unnat föräd la och 
uppd raga c:a 1.200 äpple- och p;i ron träd, v il ka av f ackm;in v unnit odelat 
erkännande. Av dessa ha omk ring 200 utdela ts gratis ti ll avgående skol
barn och resten så lts för i medel tal l kr st. Småningom har här f ra mvä x t 
ett ytterst livligt intresse fö r f ruktod li ng och ;iven annan trä dgå rd ssköt 
sel. Men d:'l jag uppdDgi t en bart et t par ;ipplesorter, har jag i övrig t k un
nat hänvisa till de u t märk u trädskolorna i Västerås. Första åren hj älp te 
jag allmänheten med a t t skriva efter t räd, men slutligen blev den tra f iken 
all tför vidlyftig. A ll tså : ordn a åter k urser med direk tör Johansson som 
ledare! Han äger en underba r förm åga att in t ressera och helt rycka sina 
brj unga r med sig. 

På initiativ av folkskollärare Ivar Boh lin erbjöd sig Frans .Johans
son våren 1904 att hålla gratisföredrag i Västerås lärarförening. 
Men lärarinnorna ynkade sig, att de sku lle vara tvungna åhöra, 
och så blev det a vs lag. 

Frans Johansson höll fr ,tktodlingsh m er 1901-20. Många fo lk
skollärare deltog i dem . De som var med 1909 hemställde ti ll hus
hållningssällskapet om åten4-pjJtagande av lärarlmrserna. Ingen åt
gä rd . Samma resul tat vid fö rsök av Anders Pers och av Västman
lands lärarråd . Detta vände sig också till landstinget. Svar : utred
ning saknades. Jag var med lem i rådet och gjorde utredning och 
fö rslag om anslag till folkbildningskommitten för ändamålet till 
nästa t ing 1915 . Det blev bifa ll. Dä rtill fick vi statsbidrag. K ursen 
hölls följande år med Frans Johansson som Ledare och den !eände 
pedagogen seminarielärare L. G . Sjöholm - fö rfatta re till en skol · 
t ri-idgårdsbok - som extra före läsare. Det räckte också ti ll stipen
dier åt deltagarna. Till kursen hörde trädbeskärningsdel följande 
vinter. Ny kurs kunde hå llas nästa årspar med samma anordning 
och ytterligare en 1922 . A v 55 sökande till mellankursen kunde 37 
antagas. 
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Åren 1922-23 och 1928-29 höll vi liknande 15-dagarskurser med 
samma ledare men nu med enbart statsbidrag. De hade vardera ett 
25-tal deltagare, varav några utifrån riket. Detta blev de sista cen
trala kurserna. 

A ven i fortsättningen var g i vetvis länsträdgårdsmästarna be
hjälpliga vid anläggning av skolträdgårdar, men småningom bort
dog intresset för skapande av nya. 

Från deltagarna i en av våra trädgårdskurser för lärare fick vi 
påstötning att söka göra något i saken. I motion till landstinget 
1918 framhöll Anders Pers, att de gamla skolträdgårdarna behövde 
upprustas och nJ'a anläggas särskilt vid nybyggnad av skolhus. 
Härför behövde skolråd och lärare ha tillgång till fackman och få 
bidrag till kostnaderna. Tinget beviljade karmnitten 1.000 kr till 
arvode åt skalträdgårdskonsulent och 1.000 till hans omkostnader 
och därtill 1.000 kr till hjälp åt skolråd för anläggnings!eostnader, 
vilket sistnämnda anslag dock drogs in efter ett par år. Konsulent
anslaget kvarstod emellertid till 1945. Vi fick den utomordentligt 
skicklige, erfarne och intresserade direktör Frans Johansson att åta 
sig uppdraget. Redan första året besökte han 19 skolträdgårdar och 
gjorde förslag till omläggning av nio. Aven i fortsättningen blev 
han flitigt anlitad. Frans Johansson kvarstod som konsulent till 
1926 men hjälpte oss mot tillfälliga arvoden till 1929, då han flyt
tade sin verksamhet till Karlstad. 

I trädgårdstidskriften Viola 1928:31 ägnades Frans Johansson en 
hyllning av d:r Henry B. Goodwin. Efter att ha berört den rika 
trädgårdslittera tur, som har honom till författare, skriver han bl. a.: 

"Plantering" ser ut att vara ett anspråkslöst litet häfte, skrivet för 
Stensborgs Trädskolas egna kunder. Men att läsa i det, det är som att 
höra en erfaren praktiker ge oss vinkar och varningar, som ohyggligt 
många gånger saknas i den anspråksfullare litteraturen. Likaså har Frans 
Johansson i den större nyss utkomna "Fruktodling" skrivit ned allt det 
som vi vid arbetet i fruktträdgården och vid husväggens spalje mest be
höva komma ihåg. Här ligger i enkel form en hel del livserfarenhet sam
lad så vist och fördomsfritt att vi andra som skriva stora och dyrbara 
böcker känna oss små och fåfänga. 

Sällskapet önskade 1931 tillsätta en trädgårdskonsulent till all
mänhetens tjänst. För att välkvalificerad sökande skulle erhållas 
lovade vi att mot arvode använda konsulenten för skolträdgårds
saken, så länge landstinget gav anslag. Den valde Axel Eliasson 
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Trädgårdsdirektör Frans Johansson, 
Västerås. 

gjorde också goda insatser. När landstinget indrog anslaget kunde 
han dock som konsulent hos sällskapet fortfarande på dess bekost
nad stå skolråden till tjänst. 

År 1963 meddelade tidningarna, att skolorna så gott som över
allt nedlagt skolträdgårdsundervisningen. Lärare och barn ska vara 
sommarlediga som alla andra ! 

B. Slöjd?mdervisning. 

Den mångsidigt socialt aktive liberalen tobaksfabrikör A. T. s,,m
din i Västerås arbetade livligt för att där få träslöjd för gossar in
förd i folkskolan . Vid 1869 års landsting yrkade han på anslag till 
undervisningens bättre ordnande i folkskolorna med avseende på 
slöjd, teknik, husliga bestyr osv. Arendet överlämnades med för
ord till Hushållningssällskapet. Cirkulär i saken kom också från 
Lantbruksakademin 12/11 1869. Sällskapet erbjöd församlingarna 
bidrag för införande av slöjd i skolan. Det hade ju liksom lands
tinget rikliga brännvinsmedel att tillgå. Men de tröga västmanlän
ningarna hade svårt att komma sig för. Första året 1871 söktes bi
drag av blott tre församlingar: Dingtuna, Lillhärad och Vittinge. 
Det blev flera, men det gällde endast införande av flickslöjd. 
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Tillsynslärarinnan i slöjd fru Emma 
\X!ahlbäck, Västerås. 

F olkskollärm·mötet i Västerås 187 5 uttalade sig för slöjdens in
förande och fann sig särskilt behöva yrka på gosslöjd. Men denna 
krävde dyrbarare utrustning. I flickslöjden användes givetvis då inga 
symaskiner. Från 1876 fick sällskapet anslag från landstinget för 
att kunna ge högre bidrag till träslöjden. Ar 1909 kunde sällskapet 
ge hjälp till 61 församlingar med 6.970 kr, varav tinget bidrog med 
3.500, sällskapet med 2.720 och staten med 750. Från 1911 måste 
sällskapet dra in sitt bidrag men fortsatte fördelningen av lands
tingsbidraget, som utgick t. o. m. 1916. Det var då 6.000 kr, som 
gick till 63 skoldistrikt med 30 kr till 114 goss- och 15 kr till 200 
flickslöjdskolor . .Annu två år utgick bidrag direkt från tinget. Stats
bidrag till slöjd utgick från 1896. 

Hushållningssällskapet ordnade också utbildningsleurser i slöjd. 
Med hjälp av statens slöjdinstruktörer hölls 1877-80 en kurs på 
två veckor per år. I sista årets treveckorskurs deltog 14 folkskol
lärare, 16 lärarinnor och 2 andra personer. De tränades i korgarbe
ten, flätning av rotting till stolsitsar, trä- och stålarbeten, halm
och listskotillverkning m. m. 

Så upprättades 1882 Centralslöjdskolan i Västerås på grundval 
av en donation av apotekare Chr. Zimmerman, som disponerades 
av Västerås stad, jämte anslag av hushållningssällskapet och lands
tinget. Denna övertog omedelbart ansvaret för slöjdlärarutbild-
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Slöjdkurs för tirarinnor i fortsättningsskolan på seminariet i Västerås 1926. 

ningen, som ifråga om träslöjd bedrevs efter Nääsmetoden. Den 
fick härför anslag av sällskapet t. o. m. 1915 och av landstinget 
ett år längre. Det kan här nämnas, att skolan 1920 omorganiserades 
till Västerås stads skolor för yrkesundervisning, som likaledes åt
njutit bidrag av landstinget t . o. m. 1959. De får åter bidrag från 
tinget från 1964. 

Centralslöjdskolan höll genast kurser i träslöjd för lärare på 6 
veckor och i sömnad först på 6, senare 4 veckor årligen till 18 89. 
Men slöjdskolorna för gossar var ännu så få, att skollärarna ej fick 
användning för sin slöjdkunskap. Då hölls i tio år hmerna endast 
va?·tannat år, och de inbesparade medlen utdelades som bidrag till 
införande av träslöjd. Efter motioner i landstinget om anslag blev 
det fortsättning på både sömnads- och träslöjdkurserna 1912 och 
1916. Därmed var det slut på lärarkurserna i träslöjd. 

I början kunde flickslöjd tydligen starta utan utbildning av lära
rinnor. Ar 1888 bedrevs syslöjd vid 45 skolor. På småskolseminariet 
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i Västerås fanns slöjd på schemat först 1882. Centralslöjdskolan 
kom till hjälp. När den upphörde, fick vi landstinget att anslå 
medel till en sexveckors sömnadskurs sommaren 1920 för utbildning 
av lärarinnor för den nya praktiska fortsättningsskolans behov. 
På skolöverstyrelsens uppdrag och bekostnad ordnade vi liknande 
tvåsmnrarskvmer 1922-23, 24-25 och 27-28. De hölls på små
skolseminariet med slöjdlärarinnan fru Emma Wahlbäck som ledare. 
A ven lärarinnor utom länet deltog. 

Landstingets sista bidrag till denna fortbildningsgren blev anslag 
till stipendier a 200 kr åt slöjdlärarinnor 1942-46. Då sistnämnda 
år begärdes fortsatt anslag med rätt att eventuellt med anslaget 
ordna kurs blev det avslag. "Utbildningskurser bör bekostas a v 
arbetsgivaren". 

C. S!eolköksvmdervisning. 

Det tredje området för samarbete var skolköksverksamheten. 

Utbildningen av skolkökslärarinnor började i Stockholm 1892 
och i Uppsala tre år senare. Västerås fick sin första skolkökslära
rinna 1905. Samma år föreslog Anders Pers Hushållningssällskapet 
att anställa en ambulerande skolkökslärarinna, till vilken statsbi
drag kunde erhållas enligt riksdagens då fattade beslut. Först 1909 
kom verksamheten i gång med kurser på tre orter. De pågingo sex 
veckor och avsågo flickor i åldern 14-20 år men även gifta kvin
nor. U p p till fem kurser böllos per år, tills kriget orsakade livs
medelsbrist och man inskränkte sig till några konserveringskurser 
för att slutligen helt upphöra med verksamheten. 

Är 1919 hölls i Västerås 18 skolkökskurser, i Västanfors 7, i 
Köping 5, i Arboga 3 och i Sura 3. I sin stat hade sällskapet fort
farande 600 kr till skolköksverksamhet utan att det kom till nytta. 
Då vi stod i livlig förbindelse med skolråd och lärare er b j öd vi oss 
följande år att med användning av anslaget omhänderha organi
seringen av denna verksamhet. Sällskapet biföll och sju kurser ord
nades. 

Vi vände oss genast till landstinget med hemställan att få fort
sätta verksamheten. Vi anförde, att utbildningen i praktiska ämnen 
blev alltmera nödvändig. Fortsättningsskolornas omläggning till 
praktiska ungdomsskolor gåve ökade möjligheter, men de små skol-
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Skolkökskurs Lillhärads kyrkskola januari 1942. 

distrikten kunde ej ensamma utnyttja dyrbar materiel och lärarinna. 
Hushållningssällskapet kunde ej vidare bära ansvaret. Tinget be
viljade 3.000 kr till omkostnader och materielanskaffning. Sällska
pet överlät materielen till kommitten liksom också senare Västerås 
stad den materiel för krigstidskurser, som vi en tid Hl.tt låna för 
det hastigt växande antalet kurser. Nya kök inköptes och komplet
terades med elektriska spisar, vilka skänktes av Klvkarleby kraft
verk och Bergslagens gemensamma kraftförvaltning liksom flat
bottnade kokkärl av stålpressningsbolaget i Eskilstuna och alu
miniumkärl av Svenska metallverken. Kök lånades dessutom från 
olika håll. Landstingets anslag varierade mellan 1.500 och 1.000 kr. 

Antalet årligen ordnade kurser steg snabbt till ett 30-tal, höll sig 
1934-38 vid ett 40-tal men sjönk sen genom minskat antal från 
folkskolan utexaminerade flickor. Köken hade nämligen nu fått sin 
största användning i fortsättningsskolkurser. Så hade många skol
distrikt gjort denna ?mdervisning obligatorisk och skaffat egna kök . 
I ekonomiska nedgångstider måste vi hjälpa svaga kommuner med 
bidrag till kurskostnader liksom elever med kursavgifter. 

Landstingets yrkesskolor lånade ofta köken till kurser för vuxna. 
Efter en kraftig upprustning för 7.000 kr överlämnades också köken 
den 1 januari 1949 till yrkesskolorna. 
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För s!eolkökslärarinnomas fortbildning fick folkundervisnings
kommitten av det allmänna lärarbildningsanslaget använda 100 kr 
under 1910- 12. Ett särskilt å rligt belopp på 150 kr utgick för 
åren 1916-18 och därefter 200 kr. När fo lkundervisn ingskommit
ten upphörde 1920 fick vi överta stipendiefö rd elnin gen. Vi skaffade 
också ett särskilt bibliotek för skolkökslärarinnorna och samlade 
dem även till expertdagar med framstående före läsare i aktuella äm
nen. De relativt fåtaliga skol!eöleslärarinnoma var till sist ensamma 
om. att uppbära stipendier, som utgick ända till 1948. 

3. Landstinget påtar sig uppgiften att utbilda 

småskollärarinnor. 

A. Början göres med leorta re lm rser. 

Folkskolan av 1842 byggde på lancastersystem et. Den van !igen 
enda lagstadgade av kommunen bekostade skolan fick ofta över 
100 barn, som i grupper runt väggarna fick plugga under ledning 
av äldre kamrater, monitörer. Sim lan skulle ha examinerade lärare, 
och staten påtog sig att genom domkapitlen inrätta ett sem in arium 
för varje stift. Här fick läraren i Väs terås fo lkskola, slottspastor 
O. F. W ahlin,l uppdraget att ombesörja denna utbildning i samband 
med det vanliga arbetet i skolan. K urslängden var obestämd men 
blev i början vanligen ett å r. Semin ariet p ågick till 1867 och hade 
då fl era gånger bytt föreståndare, förlängt kursen till tre år, skiljts 
från folkskolan och fått egen lokal i den sena re s. k. Gaggeska 
gården i hörnet av Fiskartorget och Trädgå rdsgatan, nu flyttad 
till Vallby friluftsm useum. 

Folkskolstadgan föreskrev, att dessutom flyttbara skolor borde 
inrättas, där ut i ett vidsträcktare pastorat åtski lliga byar, hemman 
torp eller lägenheter vo re från den fasta skolan så avlägsna, att 
hinder för dess begagnande fö r många av försam lingens barn upp
komme. K ven dessa skolor skulle ha examin erade ti.rare. 

Skolorna skulle vara kommunernas sak, men efter tre år fa nn 
riksdagen det nödvändigt med statsbidrag, om något skulle åstad
kommas. I sina memoarer skrev ärleebisleop H. Rettterdahl, att detta 

1 Folkunde rvisn ingen i Västerås a v Georg Eriksson. 
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Skolköksti rarinnor instrueras i elektrisk ma dagning 19 3 7 av inge njörer 
från Ä lvkarleby kraftverk och Bergslagens gemensamma kraftförvalt ning. 

syntes honom skäligen opåkall at. Man kunde få skolor till stånd 
utan några väsentliga kostnader för det allmänna, om man ställde 
lägre krav än stadgans minimikurs och tog lärare av billigaste slag. 
Han bl ev ecklesiastikminister och utfärdade 1853 en förordning, 
enligt vi lken skolor, fasta eller flyttande, i avlägsna bygder inga
lunda behövde examinerade lärare. De kallades mindre skolor. Det 
räckte, att lärarna inför pastor och skolstyrelse företett betyg om 
god frejd och kristligt leverne samt ådagalagt, att de kunde obe
hindrat och riktigt läsa svenskt och latinskt tryck, hade god kristen
domskunskap efter katekesen, skreva läsligt, innehade de enklaste 
och allmännaste begreppen av räknekonsten samt besutte förmåga 
att i dessa stycken undervisa. Lönen gjo rdes beroende av avtal med 
husfäderna och skulle utgöras av en tillräcklig i penningar eller lev
nadsmedel utgående ersättning ävensom husrum, där så nödigt vore. 
Dessa lärare sku lle alltså meddela ba rnen i bygden all den under
visning, som det allmänna bes tod dem. skolformen kom att fortleva 
under namn av mindre falleskolor med småskollärarinnor som lärare. 

Lancasterskolans elever på alla stadier fördelades i monitörgrup-
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per alltefter vunna färdigheter. Men när Rudenschöld efter Pesta
lozzi krävde, att barnen måste få åtnjuta lärarens egen omedelbara 
undervisning, fann man det nödvändigt att särskilja nybörjarna 
från de mera försigkomna. Visserligen hävdade många, att det var 
hemmens sak att meddela denna undervisning, eventuellt genom 
hemskolor, men 1858 års kungörelse kom till hjälp: mindre skolor 
må till det antal som församlingen finner behövligt inrättas i ända
mål att det första förberedande kunskapsmåttet för nybörjare måtte 
i dessa skolor kunna inhämtas. Folkskolstyrelsen kunde från 1863 
föreskriva, att den egentliga folkskolan endast mottoge barn som 
kunde hjälpligt läsa innantill, där allmänunderstödd småskola fun
nes. Statsbidrag till småskollärares avlöning utgick från 1871 en
dast till lärare i sådan förberedande småskola. De 1861 tillkomna 
folkskoJinspektörerna skulle noga följa utvecklingen på detta om
råde. 

När k. cirkuläret 1864 krävde avdelnings- och klassindelning i 
folkskolan inträdde ett behov av biträdande lärare, och det blev 
oftast småskollärarinnor. De behövdes nu alltså på tre arbetsom
råden. 

Medan staten från början förpliktade sig att stå för utbildningen 
av lärare för den egentliga folkskolan, drog den sig mycket länge 
undan från allt ansvar härutinnan, när det gällde småskolans lärare, 
liksom när det gällde småskolan över huvud taget. Denna ange
lägenhet skulle vara kommunernas ensale Just i detta läge skapades 
för storkommunen-länet den representation, landstinget, som kunde 
bli den räddande ängeln. Västmanlandstinget var ett av de tre 
första som trädde in för utbildning av småskollärare. Första tinget 
1863 hade inga medel och beslutade inga utgifter. Men den mång
sidigt intresserade adjunkten vid Västerås läroverk Axel Peterson 
fick andra tinget att anslå 300 rdr till sommarkurser för tjänst
görande eller blivande småskollärare. Verkställigheten uppdrogs ej 
åt domkapitlet utan åt en kommitte: seminarieprefekten i Västerås 
Per Pettersson (sedermera prost i Rättvik), folkskolläraren och 
klockaren ]oh. Al fr. Sjöström i Västerås och den vida kände folk
skolläraren och organisten F. A. Ekström i Stjämvik, Gunnilbo. 

I hela landet kämpade två meningar om småskollärarnas utbild
ning.2 En del ansåg, att de borde hänvisas till någon folkskollärare 

2 Småskollärarutbildningen i Sverige av Sven Nylund. 
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i närheten för att under pågående termin tillsammans med barnen 
i hans skola få sin utbildning, andra fann samlade kurser på som
maren för välrenommerad skollärare vara att föredraga . Den kände 
lektorn och folkskolinspektören Abraham Rundbäck i Växjö hade 
varit lika snabb att utverka anslag. Han ordnade tre veckors som
markurser. Här ville Ekström ordna efter första alternativet, medan 
de båda andra som majoritet genomförde en sommarkurs på sju 
veckor. Till ledare antogs folkskolläraren J. E. Östman i Vikmans
hyttan, vilken avlönades med 100 rdr. Han hade examinerats från 
Västeråsseminariet med 7 A i betyget och blev senare som lärare i 
Köping en av stadens ledande män och redaktör för Köpings Tid
ning. Ekström klagade hos landstinget och stöddes av sin inspektör 
prosten H. J. Robson i Arboga. Tinget lade saken i de tre folk
skolinspektörernas händer. 

Robson följde då förstås Ekströmlinjen och ordnade saken med 
sex lokala lärare under pågående termin. Denna utbildning tillsam
mans med skolbarnen lockade dock blott ett par tre till varje lärare 
utom J. E. Sefvelin i Strömsholm, som kunde komma upp till 10-
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talet per år. Inspektören prosten Joh. Fr. Åkerblom i Folkärna till
lämpade dalaprincipen med sommarkurser på några ställen av skol
lärare C. Wallin i Sala. I Fjärdhundradelen av länet sökte ingen 
att få utbildning. 

Ett försök att få staten att medverka i saken gjordes 1867 av 
folleskolinspe!etören i Stockholm C. ]. Meijerberg. I riksdagsmotion 
yrkade han, att statens seminarier även shtlle utbilda småskollära
rinnor. Men det blev avslag. Behovet vore så stort, att staten ej 
kunde tillgodose det utan att med stora kostnader utvidga semiarie
organisationen. Det kunde ifrågasättas, om det ålåge staten att 
sörja för saken. Statens förhållande till småskolan kunde ej vara 
detsamma som till folkskolan. Småskolorna stode genom sin bety
delse och uppgift vida närmare hemmen. Landstingen borde fortsätta 
med utbildningen. 

Stockholms läns landsting fick dock genom ett mindre anslag 
Stockho!Jnsseminariet att inrätta en klass för utbildning av små
skollärm·innor.3 Så skedde även vid några andra seminarier. Men 
när folkskolseminarierna 1878 fick en fjärde klass blev småskol
lärarinneklassen närmast en förberedande första, där man kunde få 
småskollärarinneexamen. Nästan alla elever fortsatte dock upp till 
folkskollärarinneexamen. Denna examensrätt upphörde 1914. 

Vårt landsting kände också alltfort ansvaret. Den hade från 
1868 en folkundervisningskommitte, som bl. a. även skulle ha hand 
om småskollärarinnekurserna. Den ordnade sommarkurser och nu 
kom även Fjärdhundra med genom kurser av]. P. Martinell i Harbo 
eller C. G. Karlinder i Altuna. Så övergick man 1874 till storkur
ser. Som ledare fick man från Skara seminarium adjunkten Olivia 
Stmdler, som hÖll kursen i Västerås i det nya skolhuset = seder
mera "Gamla folkskolan" vid Hållgatan. Hon fick hjälp av lärarin
nan där Lina Svensson och sånglärarinnan Amalia Gagge. Kursen på
gick sex veckor på sommaren. Den fick 62 deltagare - följande året 
55, av vilka några svagare fick auskultera - varför de måste delas 
upp i två grupper. Meningen var egentligen att bibringa eleverna för
måga att meddela undervisning, ehuruväl svagheten i kt-mskaper 
vid inträdet i kursen hos ganska många också bland dem, som re-

3 a. a. sid . 38. 
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dan voro anställda, gjorde det nödvändigt att även söka avhjälpa 
denna brist. 

Olivia Sundler arbetade från ungdomen med undervisning. Vid 
30 års ålder utexaminerades hon från Skara folkskolseminarium, 
där hon som lärarinna fick enligt rektor Cederbom ett oerhört stort 
inflytande på de ungas utbildning och fostran till lärarinnor. En 
elev fick plats i Västerås. Lektorn och folkskolinspektören D. A. 
Sunden hörde på en lektion : "Det hörs, att mamsell varit mamsell 
Sundlers elev. På den grund valde vi Mamsell oaktat er ungdom." 

Nu var tiden mogen för inrättande av ett egentligt småskolsemi
narium. Men somrarna 1879-81 höll folkskollärare Victor Görans
son i Sala de sista sexveckorskurserna, då han fortbildade 76 i små
skolan anställda lärarinnor. Summan deltagare i alla dessa kurser 
gick betydligt över 500 med dubbelräkning för de många som gick 
på flera kurser. 

B. Småskolseminariet börjar. 

F olkskollärarmötet i Västerås den 3 augusti 187 5 uttalade: Längre 
tid än för närvarande måste anslås till inövande av dugliga små
skollärare och -lärarinnor, och ansågs minst ett år behövas för att 
bibringa dem den behövliga lärdoms- och undervisningsskicklig-
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heten, helst i en tid, då småskolan ofta måste åtaga sig den under
visning och vård, som fordom det svenska hemmet så kärleksfullt 
självt utövade och icke gärna ville släppa ifrån sig. 

Samma år vände sig också folkundervisningskommitten till lands
tinget med hemställan om ett anslag på 3.000 kr för nästföljande 
år för att kunna ordna en 8-månaderskurs. Motiveringen var föl
jande: De hittillsvarande kurserna hade ej kunnat utsträckas över 
sex veckor, varigenom endast de bättre begåvade och mera försig
komna eleverna varit i tillfälle att tillägna sig större och varaktigare 
frukter av undervisningen och bristen på skickliga småskollärare 
( -innor) fortfarande vore ganska kännbar, och då vidare folkskolan 
aldrig kunde uppfylla sin bestämmelse, förr än en rätt grund lades 
genom en god undervisning i småskolan. Anslaget beviljades utan 
vidare. 

Genom förbindelser fick rektor Massberg kännedom om en ung 
pigg folkskollärarinna i Finspång, som skulle vara särdeles lämplig 
a t t förestå kursen. Efter åtskillig skriftväxling lyckades han förmå 
Charlotte Bergman att åta sig uppgiften. Skolrådet upplät välvil
ligt en sal i småskolan vid Mariaberget, läroverkets avlagda lång
bänkar fick lånas liksom en del materiel från folkskolan och vid 
behov barn för undervisningsövning från en småskolklass i huset. 
Inträdesfordran var folkskolstadgans minimikbtrs. Av 28 sökande 
antogs 24. Vid höstterminen tillkom 6, så att 30 kunde utexami
neras i november 1876, därav 5 manliga. Sådana intogos ej vidare. 
Eleven Augusta Runngren skrev senare: "Det bästa av allt var att 
vi hade en genomädel, enkel, hjärtegod och skicklig lärarinna, vil
ken helt tillvann sig våra unga hjärtans varma, hängivna kärlek". 
Då anställningen här liksom i Finspång ej gav tjänsteårsberäkning, 
flyttade hon efter detta år hem till folkskolseminariet i Skara, och 
gift Andersson efter pensionstagandet levde hon ännu vid vårt semi
nariums 50-årsjubileum 1926 men hindrades av hjärtfel att infinna 
sig och avled ett år senare. 

För Mossberg blev två saker omedelbart klara. 1. Anslag måste 
beviljas för flerårsperiod för att en fullgod föreståndarinna skulle 
kunna erhållas och behållas. 2. Övningsskola med särskild lärarinna 
måste inrättas. Landstinget beviljade också för fem år ett årligt an
slag på 4.000 kr. På nyåret annonserades i stockholmstidningarna 
tre dar å rad och sen en gång i veckan föreståndartjänsten med 
1.200 kr lön, men ändå måste kursens början uppskjutas ett par 
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veckor, tills första-lärarinnan i Ladugårdslands (numera Öster
malms) skola Emma Näf kunde tillträda. Till lärarinna i övnings
skolan togs ovannämnda fjolårets primuselev Aug1,tsta Rbmngren. 
Men Mariabergsskolans tre övriga salar var helt upptagna av sta
dens skolor, och så måste den lilla övningsskolan vid salens ena sida 
arbeta samtidigt med seminarieklassen. Antiigen 1 oktober kunde 
man flytta till övre våningen i det ännu kvarstående lilla huset i 
nordvästra hörnet av Rektorsgatan-Lappgränd. Lyckligtvis togs 
endast in 17 seminarieelever. Efter två år blev Emma Näf organist
fru Norström i Skinnskatteberg. Augusta Runngren sökte sig till 
landet efter ett år. Till efterträdare antogs den nyexaminerade ele
ven Edla Rörvallius. 

Nu lyckades Mossberg förmå föreståndarinnan för Hwasserska 
flickskolan i staden Selma Nyqbtist att åta sig föreståndarinneplat
sen. Men lika galet! Efter två år gifte hon sig med "Gud Fader" = 
chefen för Västerås mekaniska verkstad, den allt bestämmande och 
ordnande i stan disponent O. F. Wijkman. Om henne4 skriver ele
ven Maria Spångberg-Rosenibts, Salbo: 

4 Årsböcker i svensk undervisningshistoria nr 47-48. 
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Föreståndarinnan var alltid allvarLg och höll hårt på respekten. Det f ri
serade håret fö rvandlades till slätkamnin g, klädedräkten antog mer ;i n 
enkla former. Man liga bekanta skulle helt bann lysas, i annat fall riskerade 
man att förvisas från seminariet. Punktlighet och ordning fo rdrades i su
perlativ grad . Mell an henne och oss var ett sto r t sva l:~ bef:ist. H on under
visade med lätthet. Hennes kristendomsund erv isnin g var varm. Må nga 
gånger g ick den så till hjärtat, att vi sut ta med tårade ögon. Hon ägde 
förmågan att göra varje ämne intressan t u tom svenska sp råket och räk
ning, då hon alltid var nervös och otålig . Antagligen vo ro vi i dessa äm
nen oförlåtlig t inskränkta. En och an nan gå ng höll hon lektioner med 
barnen i övn ingsskolan. D å spr udlade hon av g läd je och livlighe t och h ade 
förmågan att r ycka med sig de mest sömnaktiga och tröga barn. - En 
annan elev, Mi11a Berglu11d, Viisferrls : Vid de ol ika ämnenas genomgående 
uppmanades vi på det allvarl igaste till fortsatt självst udium . Vi fick vid 
alla lämpliga tillfällen undervisning och lednin g t ill självfostran för att 
va ra ej endast lärarinnor utan därjämte goda fost rarinnor. 

Höstterminen 1879 flyttade seminariet ti ll en annan gammal gård 
på Kyrkbacken. När Cecilia Fryxells fli ckskola på Karls lund vid 
hennes flyttning 1859 till Ka lmar upphörde, fortsatte Natalia An
dersson skolverksamheten i Blåsbogatan 5, t ills hon 1866 fick bättre 
lokaler nere i staden vid Smedjegatan. Visst var det fr idfu ll t och 
vackert vid Blåsbogaran invid gam la kyrkogården, men den lilla 
gårdsflygel, som seminariet fick överta, var mycket skröplig och 
trång. Folkundervisningskommitten begä rde också genast och fick 
landstingets uppdrag att söka anskaffa egen bättre lokal, men det 
stannade i a lla fall vid långtidsförh yrning av den lokal man hade. 
Den senare föreståndar innan I-Iilda Eriksson hade minne av att 
lokalerna var förskräckligt kalla och dåliga på alla sätt. Den lilla 
tamburen, där eleverna måste ha sina ytterkläder, var iskall. Bar
nen fick ha sina ytterkläder inne i öv ningsskolans rum, som där
igenom blev ännu trängre och osundare. Och i denna loka l sku lle 
vid elevernas provlektioner åtminstone halva seminarieldassen även 
trängas in. Men här fick man stann a ända till 1902. 

Nöjsam var även gymnastiken.'1" Kapten Bolling, allt id glad och 
vänlig, ansåg sitt ämne vara ett uppfriskningsmedel, där all an
strängning var ban nlys t. De strama tygla rna fingo slappna, och vi 
kände oss fria från känslan av att "det passar inte en blivande 
lärarinna". Där voro vi unga fli ckor, vilkas livsglädje ej behövde 
stängas inne utan kunde få luft. "Damerna få leka, skratta, hoppa 

~a a. a. sid. 24 0. 
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och rasa, till dess jag kommenderar giv akt!" Hur många gånger 
upprepade ej kaptenen det löftet. Uppfriskade och med ökade 
kropps- och själskrafter återvände vi till arbetet. 

Den nya föreståndarinnan Fredrika Pihlgren började med ljusa 
förhoppningar. Född i Hälsingborg 1855 hade hon avlagt examen 
som småskollärarinna i Bollnäs och som folkskollärarinna i Stock
holm. Hon började sin tjänstgöring med höstterminen 1881 och 
skulle alltså förbereda den befintliga klassen till examen vid ter
minsslutet. Det var sannerligen ingen lätt uppgift, 5 säger eleven 
Ida fohansson-Grönberg, Västerås. Hon var en utomordentligt fin 
och djup personlighet, samvetsgrann och rättvis i allt sitt görande 
och låtande; enkel och flärdfri blev hon en eftersträvansvärd före
syn för de blivande lärarinnorna. 

Det var två nyheter, som de stackars seminaristerna vid denna tid 
fick slita med. l. Den nya katekesförklaringen med sina lik- och 
olikheter i förhållande till den gamla Lindblomska. 2. Förvand lings
talen mellan det gamla och det nya mått-, mål- och viktsystemet. 

5 a. a. sid. 236. 
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En elev skriver: Vi skulle kunna både ·gamla och nya systemet, och 
alla dessa jämförelser mellan nya och gamla både fram till nya och 
åter till gamla fordrades att vi skulle kunna, men det var ju rent 
omöjligt. Varför inte då lära oss något, som vi behövde för vår 
skola? 

Åter vart det bekymmer med föreståndarinna, denna gång genom 
att fröken Pihlgren drabbades av bröstsjukdom. Utan landstingets 
ekonomiska inblandning reddes det upp genom den nya övnings
skollärarinnans självuppoffrande kamratliga hjälp. Man hade be
slutat, att övningsskolan skulle från höstterminen 1883 förestås av 
folkskollärarinna, och på föreståndarinnans förslag antogs hennes 
examenskamrat Hilda Eriksson. Aven hon hade börjat med examen 
och praktik som småskollärarinna. Vårterminen 1886 blev fröken 
Pihlgren allt klenare och kamraten övertog alltmer av hennes un
dervisning utan ersättning. Då föreståndarinnan till hösten reste till 
södern, åtog sig fröken Eriksson hela hennes arbete med bibehål
lande av sin övningsskollärarlön 900 kr, medan Minnie Tomson 
som ny lärarinna i övningsskolan fick 900 av föreståndarinnelönen 
och Pihlgren resten av sin lön 1.500 kr. Eriksson sände henne mera 
hjälp, och då Pihlgren julen 1887 var på hemväg, mötte hon henne 
i London två dagar före hennes död och ordnade och bekostade 
själv begravningen. Landstinget hade ingen förpliktelse. 

Nu övergick bekymret till övningsskollärarinnan. När hon vår
terminen 1896 blev sinnessjuk, åtog sig fröken Eriksson, nu före
ståndarinna, hennes ämnestimmar med seminarieeleverna, medan 
en småskollärarinna fick ta småskolbarnens undervisning. Dennas 
arvode på 600 kr togs av Tomsons 900, och så kunde denna få 
behålla resten, och landstinget betungades ej heller denna gång. 
Först 1901 lämnade staten bidrag till sjukvikarie vid landstings
seminarium. Efter Tomson anställdes 1897 Alice Fröström, som 1891 
tagit examen vid seminariet och 1896 folkskollärarinneexamen i 
Falun. Hon tjänstgjorde utan sjukledighet till pensioneringen 1929. 
Härmed var de ständiga lärarbekymren övervunna allt intill nyda
ningen 192.0. Men nu var också Mossbergs tid ute. Han avgick ur 
folkundervisningskommitten-seminariestyrelsen med 1899 och dog 
1901. 

Det är klart, att under de gångna 25 åren en betydande utveck
ling skett på undervisningens område, ej minst ifråga om lärarut
bildningen. Höjningen av inträdesfordringarna 1881 medförde gi-
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vetvis en förbättring. Redan från början fick man så många sö
kande, att man efter utgallring av hälften kunde ha ett 20-tal 
elever i klassen, alltså de med de bättre förkunskaperna. 

Folkundervisningskommitten, där domkyrkakomministern F. Lin
ders nu var ordförande, var 1903 klar med att seminariekursen icke 
utan överansträngning för såväl elever som lärarinnor kunde grund
ligt medhinnas, och den fick landstingsmannen leyrkoherden L. 
Lindberg i Sala att föreslå landstinget kurstidens utsträckning till 
tre terminer. Han hänvisade till att vid all undervisning som all
män regel gäller att icke blott hinna genomgå en föreskriven kurs, 
utan också att giva kunskapen på ett sådant sätt, att lärjungens 
eftertanke väckes och det inlärda kan bevaras och ytterligare för
kovras. Ingen ökning vare sig i kursens innehåll, i lärarkrafter eller 
i ekonomiskt hänseende behövde ifrågakomma. Tinget gav sitt bi
fall. 

Efter åtta år utverkades landstingets bifall till tvåårig kurs . 
Motiveringen var väsentligen densamma som ovan. Dock framhölls 
det, att tillgången på småskollärarinnor nu vore betydligt större än 
efterfrågan, varför minskningen i utexamination genom intagning 
blott vartannat år ej kunde orsaka brist på småskollärarinnor. För
ändringen medförde ej heller nu ökad utgift för tinget. 
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Seminarieföreståndarinnan Hilda 
Eriksson. 

Helt annat var förhållandet 1917, då skolöverstyrelsen fann lä
rarbrist hotande och manade till ökad examination. Tinget bevil
jade också behövliga anslag, så att enkelseminariet htnde förvand
las till dt-tbbelseminarium med elevintagning varje år. Därav följde 
anställande av ytterligare en lärarinna, till vilken fröken Fröström 
fick överlämna övningsskolan för att bli ämneslärarinna. Den nya 
kraften blev Ma1·gareta Skog, som hade både småskol- och folk
skolpraktile 

Just inför omläggningen enligt nya stadgan för småskolseminarier 
avgick med pension föreståndarinnan Hilda Eriksson den 31 j1.tli 
1920 efter 37 års arbete vid seminariet, därav 34 år som förestånda
rinna. Vid avskedet uttalade styrelsen sin stora tacksamhet för det 
utmärkta nit, den trohet och skicklighet, som hon under sin mång
åriga verksamhet som ledarinna av seminariet ådagalagt, varigenom 
hon ock tillvunnit sig ej mindre styrelsens än många generationer 
lärjungars odelade aktning och förtroende. 
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6 a. a. sid. 240. 

Seminarielärarinnan Alice Fröström. 

Föreståudarhmrm Hilda Erilusou var enkel, öppen, klar och fast. I ful
laste bemärkelse humanist förstod hon att öppna våra sinnen mot livet 
självt och dess företeelser, att med egna ögon skåda och lära. Seende hade 
hon själv färdats genom livet och delgav oss på sitt rättframma, frasfria 
språk åtskilligt av vad hon erfarit. Som uppfostrare hade hon en ovanligt 
lycklig hand. Tl'oligen berodde det på att hon sorgfälligt undvek att söka 
trycka sin stämpel på oss. Det enda, hon gärna ville ändra på, var våra 
frisyrer, men alltid i den riktningen, att de bättre skulle anpassas efter vars 
och ens individualitet. Intet förbud existerade. Hon utgick som en själv
klar sak från den förmodan, att vi voro ansvarskännande unga flickor, 
som visste att ta vara på oss själva, och hennes tillit väckte omedvetet 
vår ambition. Vi behövde ej med ont samvete smyga oss till biograf och 
teater; vi fingo vara fria glada unga människor. Vänligt anordnade hon 
förströelser för oss, som betänkligt måtte ha ingripit i hennes privatliv. 
Hur fingo vi ej vända upp och ned på hennes bohag för att göra läro
salen trevlig vid de ofta återkommande klubbaftnarna och husera i hen
nes kök med kaffekok och annat. 7 (Hon bodde i seminariet.) Hon be
mötte oss ovanligt kamratligt. Vi hade rättighet, ja, hon ville, att vi 
skulle säga våra åsikter om både ett och annat. 

Helt underordnande sig föreståndarinnan, ehuru man ibland ej kunde 
undgå att ana, att hon skulle handlat annorlunda, om hon följt sina egna 
principer, intager Alice Fröström en framstående plats i mitt minne, sär
skilt som undervisare. Hon ägde stor förmåga att reda ut och klarlägga 

7 Traditionen fortsattes till seminariets nedläggande. 
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Seminaristernas julfest 1926. 

till synes invecklade problem. Ytterst samvetsgrann fordrade hon oerhört 
mycket mer av sig själv än av oss, som hon alltid bemötte särdeles rätt
vist och taktfullt. Tyst och tillbakadragen som hon var, kände vi oss 
alltid inför henne en smula tafatta, vilket gjorde, att hon mången gång 
gick miste om uttrycken av den tillgivenhet, vi kände för henne. Särskilt 
skulle jag vilja frambära min djupt kända tacksamhet för den gedigna 
och grundliga pedagogik- och metodikundervisning, hon meddelade oss, och 
av vilken jag haft ovärderlig nytta. Fröken Fröströms undervisning är den 
bästa som kan bestås. Vid intet annat seminarium bland de många, från 
vilka jag skaffat mig underrättelser, få lärjungarna på så kort tid (3 
terminer) hålla så många lektioner; hälften eller 2/3 på en tvåårskurs . 

Landstingets folkundervisningsfrommitte var styrelse för småskol
seminariet. Ordförande, sekreterare, kassör (1908 övertog lands
tingskamrern uppgiften) samt verkställande ledamot var läro
verksrektor Lttdvig Massberg 1868-1899, domkyrkakomminister 
Filip Linders 1900-08, läroverksrektor Peter Bagge 1909-12 och 
domprost Fredrik Fåhrtetts 1913-1920. Ivar Andren var ledamot 
av kommitten från 1913. 
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"Examen Ruskaby" uppfördes 1924. Berta Hedlund stilenlig lärarinna. 

C. Seminariet tmder ny stadga och ledning. 

Landstingens frivilliga åtagande att sörja för småskellärarutbild
ningen var så oreglerat, att det fanns landsting som just ej gjorde 
något åt saken, och seminarierna utgjorde en provkarta på detta 
högst växlande intresse. Både från seminariehåll och från Sveriges 
allmänna folkskollärarförening gjordes framstötar om statligt in
gripande. När Folkskolöventyrelsen tillkom 1914, fick den omedel
bart uppdrag att utreda frågan. Efter fyra år låg förslag färdigt. 
Krigstidens ekonomiska påfrestningar gjorde, att överstyrelsen ej 
vågade sträcka sig så långt som skolfolket önskat. Förstatligande 
kom ej ifråga. Riksdagsbeslutet blev, att hmen skulle vara tvåårig, 
lärarkompetensen folkskollärarexamen eller likvärdig, en av lärarna 
skulle av folkskolöverstyrelsen förordnas till rektor, och lärarlön 
skulle vara lika som för lärare vid folkskolseminariums övnings
skola. För vårt seminarium innebar detta organisatoriskt alltså blott 
nyheten med rektor men dessutom en noggrann reglementering. 

Föreståndarinnan Hilda Eriksson fick avsked med pension som
maren 1920. Till den efter henne lediga lärartjänsten valdes folk-

39 



- - --~ -~ --- ------....------

skolläraren i Västerås Ivar Andren. Han var bl. a. behörig till lä
rartjänst vid högre folkskola och hade tjänstgjort vid seminariet 
som timlärare i geografi från 191"8. skolöverstyrelsen utnämnde 
honom till seminariets rektor från den l september. Med årets ut
gång avgick Fåhrxus ur styrelsen och efterträddes som ordförande 
av folkskalinspektör J. O. Garpe, som liksom rektor kvarstod i 
resp. befattning intill seminariets nedläggande 1932. 

När landstinget beslutade utsträckning av kurstiden från ett år 
till l 1/2 och 2 år hade alltid betonats, att det ej var fråga om att 
utvidga undervisningsämnenas omfattning, endast om fördjupning. 
Nya krav hade dock framträtt med undervisningsväsendets allmänna 
utveckling. Landstingets undervisningsutskott (där styrelseledamo
ten Andren var sekreterare) hade förmått 1918 års landsting att i 
remissutlåtande angående småskolseminariernas ombildning påyrka 
statsbidrag även till över de föreslagna två åren tttst?·äckt semina
riekurs, vilket dock aldrig medgavs av statsmakterna. 

Seminariekursen var således alltfort tvåårig . Undervisningsplanen 
av 1920 införde dock åtskilliga nyheter, bl. a. ifråga om övnings
ämnen. Det var här aldrig svårt att få behövliga kvalificerade timlä
rare. Som förut fortgick utbildningsarbetets utveckling alltefter nya 
behov i lugnt tempo och med genom stats- och landstingsbidrag 
ökade resurser. 

För såväl landsting och styrelse som seminarieledare var dock 
seminariets återstående 12 år en ovisshetens, utredningarnas och 
orons tid. 8 Orimligheten i de skilda landstingens engagement i upp
giften blev allt klarare, medan statens oginhet att ta på sig ansvaret 
blev ytterligare skärpt genom den långvariga ekonomiska depres
sionen. Det var länge hopplöst för skolöverstyrelsen, där undervis
nings?·ådet Sven Nytund nitiskt företrädde småskolseminarierna, att 
komma med förslag, som ställde anspråk på statskassan. Den måste 
försöka få landstingen att träda emellan. 

Min uppgift som rektor att följa utvecklingen underlättades i 
hög grad av ställningen som verkställande ledamot i styrelsen /ör 
Småskolseminariernas lärarförening. För dess verksamhet redogöres 
i bilaga. Där berättas om svårigheterna i lönefrågan. Enligt omor
ganisationsbeslutet skulle vår kår i lönehänseende vara likställd 

8 SmåskoJlärarutbildningen i Sverige av Sven Nylund. 
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Seminariestyrelsens ordförande folk
skolinspektör Joel Olsson Garpe. 

med övningsskollärare vid folkskolseminarium. Men när dessa fick 
dyrtidstillägg "glömdes" vi. Föreningen gjorde framställningar till 
skolöverstyrelsen och till k. maj :t. Overstyrelsen hemställde till 
landstingen att omedelbart för året lämna motsvarande anslag, men 
vårt ting kunde svara, att så redan skett. Jag fick fram motionärer 
i riksdagen, men lönekommittens ordförande fö rklarade, att genom 
bifall "utredningen skulle kunna föregripas". Slutet blev, att staten 
gäldade 3/4 av den tillfälliga löneförbättringen och 9/Jo av dyrtids
tillägget. 

I 1921 års lärarlönekommitte fick jag företräda småskolsemina
rierna. Jag yrkade där, att våra lärare på grund av lärarutbild
ningens krav och betydelse i lönehänseende skulle minst vara jäm
ställda med lärare vid yrkesbestämd högre folkskola eller komml-t
nal mellanskola. Då kommitten stannade för status quo reserverade 
jag mig för angivna krav. · 

Sty1·elsen jö1· Sveriges allm. folkskol/ärarförening tillsatte 1921 en 
kommitte för utredning om småskollärarutbildningen, i vilken jag 
blev medlem. Vi yrkade bl. a . att kompetensfordran för ämneslä
rare vid småskolseminarium skulle vara lika med fordran för lärare 
vid kommunal mellanskola, vilket krav stöddes av Svenska semina
rielärarföreningen. 
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ning följande år rådde delade meningar. Medan förvaltningsutskot
tets majoritet ansåg, att seminariet då borde nedläggas, fann semi
nariestyrelsen landstingets mening ha varit fortsättning tills riks
dagsbeslut förelåg och det därmed vore klart, om seminariet enligt 
landstingets önskan finge fortsätta som statsseminarium. En sista 
klass intogs alltså 1930. 

Ann u en utredning "1929 ån seminariesakkunniga" arbetade med 
både folk- och småskolseminariernas problem. A ven folkskolsemi
narier skulle nedläggas och deras lokaler kunde användas för små
skolseminarier. Utredningen kom till samma resultat som skol
överstyrelsen tidigare. Beslut om föntatligandet fattades av 1931 
och följande ån riksdag. Strängnässeminariet kom till stånd, och 
Västeråsseminariets saga var all den 30 juni 1932. 

A v seminariets två ordinarie lärare fick lärarinnan 1 ovnings
skolan Margareta Skog motsvarande tjänst i St1·ängnäs. Med den 
stora seminariedöden kunde rektorn åter ej få likvärdig tjänst. Re
dan 1927 hade dock seminariestyrelsen uttalat till landstinget, att 
vid eventuellt nedläggande rektor borde få bibehålla ej blott ordi
narie lärarlön utan även rektorsförmåner, då tjänsten i praktiken 
torde vara likställd med ordinarie och då staten vid omläggningen 
av militärväsendet tagit hänsyn till sådana reella synpunkter. 
Tinget gjorde då ingen invändning. När saken nu förevar i lands
tinget upplystes, att åtminstone ett par landsting beslutat i enlighet 
härmed, och undervisningsutskottet intog samma ställning med ett 
par reservationer. Tinget gick dock ej med på förslaget . Rektor er
höll sålunda under de sju år som återstod till pensionsåldern endast 
sin m·dinarie lärar/ön, vi lket genom statsbidrag stannade vid en år
lig utgift för landstinget på omkring 1.200 kr under dessa år . Han 
hade från 1911 betjänat landstingets folkbildningskommitte som 
sekrete?·are och verkställande ledamot och kunde nu genom nämnda 
löneförmån mot billigt arvode ägna all sin tid åt denna ttppgift 
jämte rektoratet för landstingets på hans initiativ upprättade yrkes
skolor. Han blev därigenom landets första bildningskonsulent och 
kvarstod i dessa uppgifter till l januari 1945. 

Sista kursen hade seminariet sin andra studentska, Maj Hansson. 
Hon tog sedan examen vid folkskolseminariet i Stockholm och är 
nu lärarinna där vid det med seminariet förenade småskolsemina
riet. Hon berättar 1963 västeråsminnen: 
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Som äkta pärla fogas till äkta pärla och blir ett glittrande samman
hang, så upplevde jag dagar, stunder, situationer, helhet och enskildheter 
på seminariet i Västerås. Och så ter sig seminarietiden i minnet. Den 
äkta pärlan har ju en särdeles tillblivelse. Till bilden av detta glittrande 
sammanhang hör också något djupt meningsfyllt och sakligt. 

Med studentexamen, handelskorrespondentutbildning och kontorstjänst
göring bakom mig mötte jag vid inträdet på seminariet en utbild
ningsanstalt, där pedagogiska ideer, som jag under tidigare skolor dunkelt 
hade drömt om och som nu på sistone rekommenderas i lag, redan själv
klart fungerade. 

Till det yttre tedde sig seminariet torftigt. Flickskolan och tekniska 
läroverket fick dela med sig av sina resurser. Lektioner och laborationer 
hölls gärna i lånad lärosal. Dess u tom borde enligt Rektor seminaristerna 
inta de första platserna på de föreläsningar som gavs i folkbildningens 
tjänst. Dessa kommenterades också på lektionstid. 

För den som under sin skoltid hade vant sig vid exakt upprutat schema 
och bestämda uppgifter kändes det förbryllande att plötsligt stå tämligen 
utanför sådant. "Rekapitulera och anticipera", var ett ständigt återkom
mande studieråd. Ordet "integration" uttalades inte men tillämpades 
(kristendom, modersmål, historia och geografi). En sådan studieteknik 
stegrade enormt studielusten. Men vida mer bidrog härtill den eggande 
vitalitet och drastiska åskådlighet, som utmärkte lektionerna. 

I övningsskolan prövades just en helt ny läsmetodile Till vår grämelse 
kunde vi sedan inte tillämpa den i våra egna klasser. Men kanske tack 
vare den blev vi så mycket mer lyhörda för vad som senare kommit fram 
och för vad man kan lära av det enskilda barnets behov. 

I matematik gällde absolut krav på åskådlighet. Ekvationer godtogs inte, 
däremot klart formulerad lösning av problemet. Varken i skolorna eller 
ute i marknaden fanns då någon vidare matematikmateriel (undantag 
K.ruse, Sjöholm). Som självklar uppfattning tog vi med oss från semina
riet den uppfattningen, att en småskollärarinna tillverkar själv sin egen 
materiel. 

I småbarnens gymnastik skulle ingå rörelsesagor med innehåll från hem
bygdskunskap, musik och modersmål. Efter mitt första vikariat ombads 
jag av den ordinarie läraren att till en pedagogisk gymnastikdag öva in 
ett program med klassen. skolöverstyrelsens konsulent uppskattade vår 
rörelsesaga som ett helt nytt grepp. 

Västerås var då en liten stad. Vi hade alla nära till seminariet, och vi 
kunde lätt ordna samkväm med debatter och teater. Då en elev skulle 
hålla föredrag om C. J. L. Almqvist föreslog rektorn, att klassen gemen
samt skulle ordna en Almqvist-afton och att styrelsen som vanligt skulle 
inbjudas. Föredraget bildade stommen och musik, sång, uppläsning och 
dialoger levandegjorde det hela. 

Efter vår examen skulle seminariet upphöra. Men jag kan inte minnas 
att vi hos lärarna kände någon besvikelse eller resignation. I stä llet värm
des vi av fin personlig omtanke. Några exempel: Övningsskollärarinnan 
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kallade hem till sig två elever, som börjat in på läsåret, för att med dem 
gå igenom ett redan avslutat moment - välskrivning. - I förstugan 
stötte rektorn vid ett tillfälle ihop med ett par elever som inte lyckats så 
bra med en uppsats om Jesu dop och frestelse. Han slog sig ned med dem 
där i farstun och kommenterade så uppsatsen, att evangeliets berättelse 
både vidgades och förtätades. - När jag hade råkat ut för en olyckshän
delse under ett studiebesök, fick jag många bevis på omtanke. Så kom 
fysiklektorn upp med några böcker, som han trodde skulle intressera mig. 

Livet på seminariet och kontakten med nya aktiviserande pedagogiska 
rön (t. ex. l'viontessori, Parkhurst, Dewey, Arv in, Sjöholm, Hellsten, Anna 
~andström) gjorde att man som ny lärarinna gick ut till en aldrig av
slutad försöksverksamhet. 

D. Seminariets lokaler, ekonomi, elever. 

Seminarielokalemas dåliga beskaffenhet påtalades i landstinget 
1895 av biskop Gottfrid Billing, innan han flyttade till Lund. 
Kyrkoherden i Sala Ludvig Lindberg (senare biskop i Växjö) förde 
fram saken i motion till landstinget. Han hade påkallat hälsovårds
nämnden, som fullkomligt utdömde lokalerna. Reparation av den 
hyrda lokalen vore knappast möjlig. Annat hus stode ej att vinna. 
Nybyggnad vore nödvändig. Vid ärendets utredning anmälde öv
riga städer och Kolbäck villighet att upplåta fri tomtmark för att 
få seminariet till sig. Västerås gjorde sammalunda, och så byggdes 
det invid Djäkneberget efter ritningar av Arvid Grane med en 
kostnad av 34.500 kr. Det innehöll på nedra botten en stor sal för 
seminarieldass med ett litet materielrum och en stor sal för övnings
skolan och mellan dem en stor tambur, där senare vid ena väggen 
placerades ribbstol för barnens gymnastik. Elevernas gymnastik för
siggick alltid i läroverkets gymnastiksal. På övre våningen hade 
andra seminarieldassen en mindre sal, och där fanns också två lä
genheter för lärarinnor. Huset togs i bruk 1902 . Detta blev tredje 
landstingsseminariet i landet med egen byggnad. 

Efter omorganisationen 1920 kunde i den mindre bostadslägen
heten köket användas till skolkök, medan matsalen järnväl tjänade 
som lärarrum och bibliotek. Jämte seminariets välförsedda bibliotek 
inrymdes här också det av landstinget understödda Västmanlands 
läns pedagogiska bibliotek till tjänst både för seminaristerna och 
bekväm tillgång för länets lärare. Ett litet rum för rektonexpedi
tion fanns också. Andra lägenheten blev rektorsbostad . Den hade 
jämte kök och sal två små kamrar. I detta skick såldes seminariet 
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Påskfröjd övningsskolan 1931. 

vid nedläggandet till Västerås stad för 60.000 kr, som avsågs att 
gå till det blivande landsbiblioteket. Dit gick också såväl semina
riets bibliotek som pedagogiska biblioteket, medan Tärna folkhög
skola fick inventarier och undervisningsmateriel. Däri ingående 
piano hade anskaffats genom basarer och gåvor. Expeditionsinven
tarierna överläts till landstingets folkbildningskommitte liksom skol
köksinventarier och symaskiner. 

Landstingets anslag till seminariet var första året 3.000 kr, varav 
hälften gick till understöd åt elever. Följande år då övningsskolan 
tillkom ökades det till 4.000 kr. Då stannade elevhjälpen vid 850 
kr, ty man måste skaffa skolmöbler och undervisningsmateriel. Två 
år senare grundlades en alltsedan fortgående sed att uppmuntra 
barnen i övningsskolan med en slant. Likväl var alltid plats i öv
ningsskolan så eftersträvad, att nyfödda barn knappt hann döpas, 
förrän plats tingades. Så vart det klart, att småskollärarinnorna 
behövde åta sig slöjdundervisning med folkskolans flickor, och då 
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Seminariebyggnaden av 1902, Hållgatan 26, gårdssidan. 

infördes ämnet på seminariet med anslagshöjning på 500 kr. Mot 
sekelslutet stod anslaget på 5.500 kr. Från 1899 erhölls statsbidrag 
till de två fasta läramas löner efter samma grunder som gällde för 
kommunalanställda lärare, och detta blev ett ytterligare tillskott, 
som ej minskade landstingsanslaget. 

Landstingets anslag till småskolseminariet 1918-1939. 

För år 

1918 
19 
20 
21 
22 
23 
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. Landstingets 
Utgifter Statsb1drag anslag 

9.968:-
24 .320 :-- 6.220:- = 18.100:-
34.070:-- 18.567:- = 15.503:-
48.720:--32.467:- = 16.253:-
50.977:55-32.617:- = 18.360:55 
48.356:01-30.545:13 = 17.810:88 

4 
49 



24 43.256:01-28.845:13 = 14.410:88 
25 42.956:01- " = 14.110:88 

26 " " " 
27 41.956:01- " = 13.110:88 
28 39.256:01-28.345:13 = 10.910:88 
29 39.556:01- 28.645:13 = " 
30 29.470:24-20.973:80 = 8.496:44 
31 " - 20.999:80 = 8.470:44 
32 17.414:81- 10.012:28 = 7.402:53 
33 13.424:24- 12.248:73 = 1.175:51 

1934 1.280:-, som var bidrag till 
förre rektors lärarlön och fortsatte till april 1939, då han fick pen
sion direkt från Statens pensionsanstalt. 

Landstinget avsåg givetvis att t-ttbilda småskollärarinnor för lä
nets behov. De nyantagna eleverna 1894 fingo underteckna föl
jande förbindelse: Var och en av oss undertecknade förbinder sig 
att söka och mottaga tjänst vid allmän skola inom Västmanlands 
län, såvida lämpligt tillfälle därtill yppar sig inom sex (6) månader 
efter genomgången lärokurs vid det i Västerås för bildande av 
småskollärarinnor anordnade seminarium. Det var enda gången . 
Men länet fick ju också hit på andra håll utbildade lärarinnor. I 
stället beslutade landstinget 1896, att seminariet endast skulle få 
antaga elever, vilkas föräldrar eller målsmän bodde inom länet. 
Men 1913 påtalades i tinget, att seminariet intagit 20 elever från 
Västerås och S:t Ilian men endast 8 från länet i övrigt. Till under
visningsutskottet ingav seminariestyrelsens ordförande på begäran 
detta yttrande: 

l. Vicl varje inträdesexamen i världen måste naturligen främst av
seende fästas vid inträdessökandes ådagalagda kunskaper, och seminariets 
styrelse anser sig sakna anledning att från gå denna självklara grundsats, 
för så vitt som landstinget icke dekreterar någon annan princip; 

2. att majoriteten bland de antagna äro flickor från Västerås är obe
stridligt, och beror detta helt enkelt på att dessa i allmänhet redan i 
skolan får bättre underbyggnad, särskilt i den här anordnade femte Idas-
sen; 

3. Men ännu mer torde dessa flickors överlägsenhet bero på den sär
skilda förberedande kurs för seminariet, som de senare åren här upprättats 
av ett par lärare i Västerås. Man kan ej undgå att märka, att de som 
veckorna närmast före inträdesprövningarna genomgått denna kurs i re
gel är betydligt bättre tränade än de andra. 
År 1911: sökande från Västerås 21 (intogs 15), utom Västerås 28 (12), 

" 1913: " " " 22 ( " 18). " " 22 (10). 
4. Seminariets styrelse hyser fullt förtreende till de examinerande lä-

so 
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Nyexaminerade 1928 starta per lastbil Torsby-Kongsvinger, mål Bergen. 

rarinnorna, som hava mångårig, erkänd vana och utan minsta mannamån 
avgiva sina vitsord; 

5. om också icke så m ånga elever som önskligt vore från länets lands
bygd kunnat intagas, måste det ju i alla fall vara till fördel för denna 
landsbygd, dit de flesta av de utexaminerade lärarinnorna få sin verksam
het förlagd, att få lärarinnor, som prövats äga de bästa förutsättningar 
för sitt kall. 

Landstinget vidtog ingen åtgärd, men styrelsen beslöt, att rättvist 
avseende vid de framförda synpunkterna borde tas. 

Nämnda förberedande hmer började omkring 1908. Dyrtiden 
vid krigsslutet nedbringade antalet inträdessökande 1919 och 1920 
till 23. För att bringa hjälp till förberedelse utverkade seminariesty
relsen av landstinget anslag på 1.500 kr till stipendier åt behövande 
deltagare i denna kurs. Förvaltningsutskottet ville visserligen ge 
stödet till elever, som inte genomgick kursen, men tinget beslutade, 
att stipendierna skulle ges till behövande elever från annan ort än 
Västerås och som för inträde haft särskild kostnad för förberedande 
kurs eller eljest för inhämtande av nödiga kunskaper för inträdet. 
Anslaget utgick i tre år. 

51 



- --- - ---- - - -- -

Seminariekassan kunde även lämna någon hundralapp till de ny
examinerades avslutande skolresa. Klassen hade särskild sparbanks
bok för ändamålet. På den inflöt besparingar och inkomster 
från tillställningar. Resorna gick till Dalarne och Jämtland, till 
Göteborgsutställningen och runt Vättern på lastbil till Kinne
kulle. Under tvåldasstiden, då jag var klassföreståndare för ena 
klassen, ställde vi vanligen färden till Norge över Ludvika-Kil
Fryksdalen, sen över gränsen på lastbil till Kongsvinger, tåg till 
Oslo och vidare på den då nya Bergenbanan. Men vi steg av vid 
Myrdal och vandrade sick-sackvägen ner i Flåmsdalen, på en halv
timme upplevande de nakna körsbärsträdens knoppande och utslag
ning i full blom på den varma dalbottnen. På ångbåt under de sky
höga fjällsidorna ut på Sognefjorden och in i nästa sidodaL På den 
turen hade vi en gång sällskap med ett par skjuts- och gästvänliga 
japaner. Vidare över Stalheim till Voss och järnvägen till Bergen. 
En gång passade det oss med båt därifrån runt Sydnorge till Oslo, 
Strömstad och Göteborg. Gamle redaktör Anders Pers sa: Du ska 
väl inte vid livets början föra dem till höjdpunkten i livet! - Ja, 
men annars kommer de aldrig dit! 

Stiftsstaden Västerås berövades sitt folkskolseminarium 1867 och 
småskolseminariet 1932. Men storstaden Västerås är bland de 
främsta när det gäller förskolundervisning. Riksdagen beslutade 
1964 att i Västerås ett seminarium för utbildning av förskollära
rinnor kommer att fortsätta den gamla traditionen. 
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Småskolseminariernas lärarförening. 

A. Föreningen stiftas. 

Man kan säga, att småskolan i Sverige växte fram av sig själv, 
av det lokala behovet. statsmakterna intresserade sig ej, vare sig 
för stöd till småskolan eller för utbildning av dess lärare, som blev 
landstingens sak. Det började 1864, då anslag för ändamålet bevil
jades av landstingen i Jönköpings, Kronobergs och Västmanlands 
län, och övriga län följde raskt efter. Det blev enkla, isolerade an
stalter, mest ledda av folkskollärarinnor eller någon folkskollärare. 
Först fram mot sekelskiftet började ecklesiastikministrarna något 
reglera och stödja dem, tills 1919 års riksdag beslutade en genom
gripande omorganisation. 

Folkskolseminm·iema stod dire/et under statens omvårdnad, men 
deras lärare funno dock 1905 tiden vara inne att för gemensam 
strävan bilda Svenska seminarielärarföreningen, vilken ej som med
lemmar mottog småskolseminariernas lärare. Dessa borde ju haft 
ännu mycket större anledning till sammanslutning kring de splitt
rade småskolseminariernas och lärarkårernas gemensamma intressen . 
Intet sådant märktes, de kände sig väl för små och obetydliga. 
K vinnorna överhuvudtaget hade ännu ej kommit fram till organisa
tio n sin tresse. 

Inför småskolseminariernas nydaning 1920 stiftades detta år 
Småskolseminariernas lärarförening. Om tillkomsten berättar proto
kollsbokens ingress: I Tionde svenslea senzinarielärannötet i Göte
borg den 9-12 aug. 1919 deltog minst ett 30-tallärare och lärarin
nor från landets småskolseminarier. Mot mötets slut talades om 
samling till enskild överläggning om egna angelägenheter, som dock 
ej kunde ordnas förrän efter mötets avslutning, då många måst 
resa. Träffen omfattade ett 15-tal lärare från 9 seminarier. Man 
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enades om att bilda sammanshttning och uppdrog förberedelserna 
åt seminarieföreståndarinnan Elisabet RJ1dell, Skara. På grund av 
sjukdom överlät hon under hösten uppdraget åt folkskolläraren 
Ivar Andren, Västerås, vilken deltagit i Göteborgsmötet i egenskap 
av ledamot i Västerås småskolseminariums styrelse och timlärare 
vid seminariet. Vid studieresa på hösten sammanträffade han med 
rektorn vid Kristinehamns småskolseminarium K. G. Jonsson, vil
ken som sakkunnig deltagit i granskningen av den nya stadgan och 
undervisningsplanen. Han hade också varit tillkallad av en kungl. 
kommitte för utredning om dyrtidstillägg för bl. a. småskolsemina
riernas lärare. De voro eniga om att denna lärarkår skyndsamt 
borde ingå till k. maj :t om uppfyllande av löftet vid omorganisa
tionen, att lärarna i lönehänseende shtlle jämställas med folkskol 
seminariernas övningsskollärare och liksom dessa få dyrtidstillägg ef
ter samma grunder. 

Beträffande föreningsbildande ansågo de detta bäst ske vid möte 
för lärarkåren följande sommar på ort i västra Sverige i samband 
med Nordiska lärarmötet i Kristiania . 

På resan utsände Andren omedelbart dessa ärenden till semina
rierna. Till Jonsson insändes svaren. Lönepetitionen undertecknades 
allmänt av lärarna och överlämnades av Jonsson till vederbörande. 
Ifråga om möte ville man lägga det till Arvika folkhögskola med 
bestyrelse : Jonsson, Andren och seminarielärarinnan Saga Wallgren, 
Kristinehamn. 

Det konstituerande mötet hölls i Arvika den 2-3 aug. 1920 med 
23 deltagare från 14 seminarier. Enhälliga beslut fattades om före
ningsbildande och stadgar. Till interimsstyrelse valdes rektorerna 
hideborg Winblad, Härnösand, K . G. Jonsson, Kristinehamn, N. 
Otto Jacobsson, Växjö, Elisabet Rydell, Skara, och Ivar Andren, 
Västerås. K. G. Jonsson utsågs till ordf., Winblad v. ordf. och An
dren sekr. och kassör. I verkställande utskottet insattes Jonsson, 
Andren och Wallgren (suppl. i styrelsen). Efter omval hade styrel
sen oförändrad sammansättning dll den 12 febr. 1923, då Jonsson 
avsade sig ledamotskap efter Jacobssons angrepp vid Uppsalamötet 
liksom också Wallgren fick begärd befrielse från suppleantskapet. 
Revisorer var hela tiden seminarielärarinnorna Alice Fröström och 
M argareta Skog, Västerås. 

Sty1·else 1924-28: Jacobsson ordf. från 1 juli 1924 till 26 okt. 
1927 och 4 april-31 dec. 1928, då han avgick på grund av ohälsa, 
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Winblad v. ordf., Andren sekr. och kassör samt rektorerna Olga 
Hjelmström, Malmköping, och Gustaf Janzon, Linköping, till 1927, 
då han efterträddes av rektor Vendela Wester Wåhlström, Falun, 
(suppl. från 1924). VU: Jacobsson, Andren, Hjelmström. 

Styrelse 1929: rektor E. B. Gezelius, Hagaström, förut Borås 
(suppl. fr. 1924) ordf. till 1933 och Wåhlström från 1934, därförin
nan v . ordf. och efterträddes häri av seminarielärarinnan Jenny Jo
hansson, Skara, Andren sekr. och kassör samt seminarielärarinnan 
Anna Abrahamsson, Härnösand, Olga Hjelmström till 1932 med 
efterträdare Jenny Johansson, rektor G. A. Olsson, Ostersund till 
1934 med efterträdare rektor Sven Gustafsson, Linköping (suppl. 
fr. 1932). VU: ordf., v . ordf., sekr. 

Antalet medlemmar var de två första åren ett 60-tal, höll sig se
dan omkring 100 men minskade kraftigt på 1930-talet och var 1934 
nere i 32. Årsavgiften var 5 kr men sänktes från 1924 till 3 kr för 
lärare som ej hade full tjänstgöring. 

B. Föreningsmöten. 

Det var självklart att utbyte av erfarenheter i utbildningsarbetet 
skulle få stort utrymme vid stiftelsemötet i Arvika. Bland delta
garna var de 'tre sakkunniga, som medverkat vid tillkomsten av den 
väntade nya undervisningsplanen: rektorerna K. G. Jonsson, N. 
Otto Jacobsson och Frideborg \Xfinblad, för vilken Jacobsson läm
nade en redogörelse. Kurserna vore maximum: ideal för framtiden . 
I diskussionen fruktade man, att övningsämnena fått för stort ut
rymme - övningslärarna voro ej företrädda vid mötet. Winblad 
redogjorde för uppläggningen av det nya ämnet Httsligt arbete. 
Overläggningarna om De praktiska undervisningsövningarna och 
om Övningsskolans organisation inleddes av Jacobsson, som föror
dade serielektioner och en tvåklassig övningsskola med en lärarinna. 
Andren, Västerås, ansåg, att undervisningsplanen borde ange som 
regel för 2-klassigt seminarium att övningsskolan bestode av två 
avdelningar med varsin lärarinna och borde härför behövligt stats
bidrag kunna erhållas, vilket krav stöddes av Uppsalamötet 1923 
och i styrelseuttalande 8/1 1933. Kraven på lokaler, materiell och 
bibliotek diskuterades livligt efter inledning av rektor Carl Rud
vall, Eksjö, liksom också lämpliga läroböcker för seminarierna. 

Styrelsen upptog lokalfrågan 1922 och uttalade med särskild 
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Konstituerande mötet 2-3 aug. 1920 samlat utanför Katrinebergs folk
högskola i Arvika. 

tanke på enldassiga Sernina i , at: .. .11 b~tggnatlel:-f eller stÖrre Om

byggnader borde anstå under nuvarande ovissa förhållanden, där 
de kunde föregripa utvecklingens krav, men i varje fall så planeras, 
att kommande krav på tillbyggnad kunde tillgodoses. 

Undervisningsplanen var avsedd att prövas under två år, varför 
styrelsen under första året från seminarierna begärde uppgifter om 
i vad mån planen vunnit tillämpning och motiven för avvikelse, 
som skulle meddelas seminarierna till prövning andra året. 

Samarbete med Sveriges Allmänna Folkskollärarförening (SAF) 
om småskolseminariernas utveckling blev aktuellt, då denna 1921 
tillsatte en kommitte med uppdrag att närmare följa verkningarna 
av 1919 ån t·efonn av småskolseminarierna och avgiva de förslag, 
som därav kunde föranledas. Den bestod av småskollärarinnan 
Karola Pålsson, Malmö, folkskollärarinnan Elin Lundevall, Falun, 
och rektor Ivar Andren, Västerås. De båda föreningarnas styrelser 
höll gemensamt sammanträde och dryftade saken ingående utan att 
man f. n . ville ta bestämd ståndpunkt. Man var dock enig om det 
framtidsprogram, som fastslagits av Göteborgsmötena 1919, då så
väl Allmänna svenska folkskollärarmötet som Svenska seminarie
lä?·arföreningens möte ansett, att utbildningen av lärarha/ter för de 
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båda första skolåren borde göras likvärdig med lärarutbildningen 
för närmast högre stadivtm samt att staten bör överta även först
nämnda vttbildning. Kravet i första punkten ansågs dock ligga 
ganska avlägset, medan förstatligandet borde ske snarast möjligt. 

Göteborgsmötena hade yrkat, att småskolseminarierna borde få 
rätt att göra kursen treårig. Härom voro meningarna nu delade. 
Det skulle kunna bli hindrande för målet likvärdig utbildning. 
Småskolseminarierna skulle få nöja sig med få och svaga sökande i 
konkurrens med folkskolseminarierna med så liten skillnad i ut
bildningskostnad. Lättnad i det pressande arbetet under den korta 
utbildningstiden kunde vinnas genom högre inträdesfordringar. In
vändningar: Därigenom skulle goda krafter från landsbygden ute
stängas såsom numera i hög grad sker ifråga om folkskolseminari
erna. Med treårig kurs och måttliga fordringar kunde man ta in 
begåvade landsbygdsflickor, som ej haft möjligheter till långa för
studier och ej kunnat tänka på folkskolseminarium. Med höga in
trädeskrav nödgas man ta in stadsflickor från real- och flickskolor 
även om de äro tämligen slätstrukna. - För att eleverna måtte 
vinna någon erfarenhet av den undervisning, som närmast bygger 
på de två första skolåren, borde nog övningsskolan göras treårig. 
- Ev. kunde ny träff mellan styrelserna bli önsklig. 

SAF-kommitten avgav sitt utlåtande i mars 1924 och föreslog 
bl. a . att staten borde åtaga sig utbildningen av lärare även för den 
första undervisningen, att denna utbildning så snart förhållandena 
det medgåve borde göras likvärdig med utbildningen av lärare för 
det följande folkskolstadiet, att utbildningstiden vid småskolsemi
narierna i samband med statsövertagandet utsträcktes till tre år och 
att landstingen omedelbart finge rätt att med statsbidrag utsträcka 
lärotiden till tre år, att övningsskolorna måtte omfatta de tre 
första skolåren och att landstingen genast erhålla statsbidrag här
till. Till förmån för den likvärdiga utbildningen reserverade fröken 
Ltmdevall sig mot den treåriga utbildningstiden och ville i stället 
ha höjda inträdesfordringar. 

Andra föreningsmötet hölls i Uppsala den 10 januari 1923 i sam
band med Svenska seminarielärarmötet, som inbjöd föreningen att 
insätta två representanter i mötesbestyrelsen och ordnade en sär
skild sektion för småskolseminarierna. På det allmänna mötet in
ledde Andren överläggning om Småskollärarinneutbildningen och 
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upptog i sin sammanfattning med gillande av Småskolseminariernas 
lärarförenings styrelse kravet på förstatligande och treårig kvtrs. I 
övrigt diskuterades fortbildning, löner, arbetslöshet för småskollä
rarinnor och seminariernas förstatligande. 

Tredje 1nötet förlades till Stockholm månadsskiftet juni-juli 
1924 i anslutning till Allmänna svenska folkskollärarmötet. Semi
narielektor Alf Hildinger, Falun, lade upp Riktlinjer för psykologi
vtndervisningen. Teckningsundervisningen behandlades liksom In
trädesprövningarna. Jacobsson tog åter upp Den speciella läran-tt
bildningen. I diskussionen uttalades, att eleverna borde få känna 
frihet vid de praktiska övningarna. Utkastskrivandet vore mindre 
lyckligt, i stället kortfattade dispositioner. Serielektioner bra. 

Tre "orienteringsämnen" fick en utförlig behandling. Rektor E. 
B. Gezelius, Borås, talade om Läroböcker och kurser i kristendOins
kvmskap. Han återkom till ämnet vid Falumötet 1930. Rektor Olof 
Ramsjö, Hagaström, tog upp Historieundervisningens koncentration 
med avseende på de olika historiska disciplinerna. Hans efterträ
dare där, Gezelius, återkom till ämnet vid Karlstadsmötet 1926. 
Styrelsen uppdrog 1929 åt honom och rektor Wåhlström att utar
beta läroplan, men förstatligandet nalkades, som troddes medföra 
ny undervisningsplan, varför ärendet snart avskrevs. 

Natvtrkvmnighetskunen behandlades av rektor G. A. Olsson, t!re
bro. Med uppgift att utarbeta lämplig kurs i det vidlyftiga ämnet 
tillsattes en kommitte, bestående av föredragshållaren samt semina
rielärarinnorna Elna Sidvall, Hagaström, och Selma Olofsson, Lin
köping. Följande år trycktes och utsändes till medlemmarna plan
förslaget tillsammans med Gezelius föredrag om Läroböcker och 
kurser i kristendomskunskap. Medlemmarnas yttrande om förslaget 
infordrades. Efter ett år återkom Olsson med önskan om åtgärder 
för att få en för småskolseminarierna lämpad lärobok i ämnet. För
söken härtill uppgåvas dock 1930. 

BetJ'gssättningen föranledde livlig diskussion, i vilken även del
tog undervisningsrådet Sven Nylund, som funnit den synnerligen 
skiftande vid olika seminarier. Mötet hemställde till skolöverstyrel
sen, dels om upprättande av statistik över de vid avgångsexamina 
avgivna betygen att utsändas till seminarierna, dels att musikbety-
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Rektorn, fil. dr K. G. Jonsson, Kristine
hamn. 

get uppdelas i instrumentalmusik och sång liksom också gymna
stikbetyget i insikt och färdighet med ett sammanfattningsbetyg så
som vid folkskolseminarierna. I avvaktan på beslut härom utsände 
styrelsen anvisningar om förfarande i saken med sikte på gällande 
bestämmelser. Så förfors också med av rektor Wåhlström upprättad 
statistik över avgångsbetygen. Efter förnyad framställning till skol
överstyrelsen kunde detta ärende äntligen 1931 avskrivas, sedan den 
övertagit bestyret. 

Det fjärde mötet hölls i Karlstad den 11-13 aug. 1926 åter i 
anslutning till allmänt seminarielärarmöte. Vid det enskilda mötet 
talade Jacobsson om Befordran av personlighetsutvecklingen hos 
eleverna. Vidare behandlades Hist01·ieämnet och Matematiken som 
bildningsmedel. Modemnålsämnet gav upphov till livlig debatt lik
som Wåhlströms Vardagsproblem, som visade sig innefatta elev
fostran, överansträngning, hemuppgifter, studiehandledning, lek
tionsutkast för övningslektioner samt betygssättning särskilt beträf
fande fallenhet. Småskollärarinnornas arbetslöshet, seminariernas 
förstatligande och lärotidens längd väckte heta diskussioner. 

Femte mötet hölls fristående i Stockholm den 9-10 januari 1928 
och tillkom med anledning av stridiga synpunkter om föreningsar
betet och förestående förstatligande. Undervisningsrådet Nylund 
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Undervisningsrådet Sven Ny
lund, Stockholm. 

redogjorde för läget ifråga om förstatligande, och läramas ställning 
vid seminm·ieindragning diskuterades ävensom småskollärarinnornas 
arbetslöshet och fortbildning. 

Styrelsen hade vid fjolårets januarisammanträde beslutat till semi
narierna utsända frågan om vilka krav borde uppställas vid efter
prövning i olika ämnen. Ev. utformade krav borde insändas för att 
kunna tjäna andra till ledning. Formulär för betyg skulle kunna 
hämtas från folkskolseminarierna. Mötet diskuterade nu ärendet 
efter inledningsföredrag av rektor K, G. Jonsson och beslutade 
uppdraga åt styrelsen att i ärendet konferera med skolöverstyrelsen 
och vidtaga de åtgärder, förhållandena kunde påkalla. Diskussionen 
var mycket livlig. Uttryckliga bestämmelser saknades liksom vid 
folkskolseminarierna. Åtskilliga uppslag till förfarande gåvos. Man 
borde ge reflektanter råd för verkliga studier. 

Då styrelsen ej fann troligt, att k. maj :t under rådande förhål
landen ville göra några ändringar i stadgan, sände den ut fram
komna uppslag till tillämpning enligt gällande bestämmelser. 

Sista mötet hölls i Falun den 18-20 juni 1930 åter i samband 
med seminarielärarmöte, som ordnade särskild sektion för små-
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skolseminarierna. Här inledde rektor Sven Gustafsson, Linköping, 
och fru Märta Zander, Falun, frågan om Efterprövning i småskol
lärarexamen. Man uppdrog åt styrelsen att utarbeta riktlinjer, så 
att principiell enighet beträffande fordringarna måtte vinnas, och 
att utsända dem till seminarierna. Rektor Jonsson föreslog följande 
år utredningskom.mitte, men styrelsen hade förslag färdigt, som ut
sändes till seminarierna med anhållan om svar på vissa frågor. En
dast ett svar inkom, och styrelsen tillsatte då den begärda kom
mitten: Jonsson, Wåhlström och rektor Hildur Lundell, Uddevalla. 
Den sammanträdde i januari 1934 och inhämtade yttranden från 
seminarierektorerna. Resultatet infördes i Småskolseminariernas 
Kvartalsblad jämte artiklar av rektor Wåhlström. Därmed upp
löstes kommitten. 

Därjämte diskuterades Kristendoms- och psykologhmdervisningen, 
Den praktiska läramtbildningen samt Biblioteket och dess ettnytt
jande. Småskolläranttbildningen och tillhörande problem dryftades 
efter inledning av sekreteraren, som också på allmänna mötet gav en 
resume i frågan. 

I enlighet med småskolseminariesektionens beslut hemställde sty
relsen till 1929 års seminariesakkunniga, att vid beräkningen av be
hövliga lärarkrafter och lokaler vid tvåldassigt småskolseminarium 
upptaga en anordning av övningsskolan på två avdelningar med 
reservsal för särskilt vid gruppövningarna nödvändig uppdelning 
av endera avdelningen i tvenne undervisningsavdelningar. sektio
nen uppdrog också åt styrelsen att, alldenstund i gällande stadga 
för småskolseminarierna saknas bestämmelser angående studenters 
utbildning till småskollärarinnor hos skolöverstyrelsen begära provi
soriska bestämmelser. Styrelsens framställning ingavs den 27 april 
1931 och hemställdes, att överstyrelsen måtte vidtaga anstalter för 
att småskolseminarierna beträffande utbildningen av studenter till 
småskollärare erhålla rätt a) att utan föregående inträdesprövning 
antaga student till elev, b) att sammansätta delar av undervis
ningen i klass I och i klass II till en ettårig, praktisk utbildnings
kurs för studenter, c) att på betyget över småskollärarexamen ge
nom påteckningen "Frikallad från prövning" hänvisa till student
betyget beträffande ämnena historia, geografi, naturkunnighet utom 
hälsolära ävensom matematik för student, som från gymnasiet äger 
matematikbetyg. skolöverstyrelsen hemställde också omedelbart, 
ehuru förgäves, hos k. maj :t om bemyndigande att få utfärda behöv-
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liga föreskrifter. När ärendet ej heller togs upp i propositionen om 
förstatligandet, måste styrelsen för sin del avskriva saken. 

C. Fortbildning /ör seminarielärare. d:o för småskollärarinnor. 
Overproduktion kräver seminariernas omorganisation och för
statligande. 

A v betydelse för det inre arbetet var för visso frågan om semi
narielärarnas fortbildning. SAF:s centralstyrelse hade redan 1911 
i skrivelse till k. maj :t bl. a. yrkat, att småskolse.minariernas Lärare 
borde beredas tillfälle till erhållande av pedagogiska resestipendier. 
Arvikamötet beslutade efter inledning av K. G. Jonsson uttala sig 
för att seminariestyrelserna i sina statförslag uppta ett anslag till 
resestipendier för lärarna av lämplig storlek. Uppsalamötet öns
kade, att styrelsen ordnade fortbildningskurser. Den försökte ett 
par somrar men fick ej tillräckligt antal anmälningar. Karlstads
mötet ville, att styrelsen skulle be skolöverstyrelsen behjärta kå
rens behov av fortbildning i seminariets undervisningsämnen genom 
att anordna kurser för den eller bereda den tillträde till kurser 
anordnade för lärare vid andra skolor för vuxen ungdom. Styrel~ 
sen måste dock konstatera, att överstyrelsen intet gjorde i saken, 
och den kunde ej heller själv ytterligare göra något . 

Föreningen intresserade sig också för småskollärarinnornas fort
bildning. Hagaströmsrektorn J. Wockatz yrkade vid Arvikamötet 
på inrättande av särskilda seminarier för småskollärarinnors fort
bildning till folkskollärarinnor (föredraget intogs i Skola och sam
hälle 1921 :3 ). Mötet beslutade utsända ärendet till behandling inom 
föreningen. Två år senare kunde styrelsen avskriva frågan, då mo
tion i saken väckts i riksdagen 1922 av redaktör And. Pers 
med positivt resultat. Stockholmsmötet gjorde följande uttalande: 
Småskolseminariernas lärarförening beklagar, att frågan om små
skollärarinnors fortbildning till folkskollärarinnor på sätt som 
skett förhalats och hemställer enträget till vederbörande, att riks
dagens beslut beträffande anordnandet av tvåårig folkskollära
rinneutbildning för småskollärarinnor äntligen måtte bringas till 
verkställighet. Seminarielektor Oscar Olsson väckte vid samma års 
riksdag motion om anslag på 1.800 kr till studiehandledning för 
inträdessökande till dessa kurser men fick avslag. Styrelsen vände 
sig till seminariesakkunniga, som uttryckte intresse för saken. 
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Sveriges allm. folkskollärarförenings centralstyrelse vände sig hös
ten 1921 till småskolseminarierna med förfrågan, om de kunde 
ordna fo1·tbildningskurser för småskollärarinnor. Ordföranden i 
Småskolseminariernas lärarförening rektor Jonsson gav då på sty
relsens uppdrag i en tidskriftsartikel en del uppslag hur sådana 
kunde ordnas. Uppsalamötet 1923 uttalade sig för önskvärdheten 
av att fortbildningskurser för småskolans lärare anordnas. Det vore 
en plikt för småskolseminarierna att i mån av sina möjligheter taga 
initiativ till och understödja småskolkårens strävan för sin fort
bildning. Flera seininarier hade då redan slagit in på denna väg, 
och en mängd kurser böllos under ferierna de följande åren. 

'A ven på ett annat område kände föreningen sina förpliktelser 
mot smås!eollärarinnoma. Det gällde den kraftigt stigande arbets
Lösheten bland dem. Styrelsen insamlade hösten 1922 från semina
rierna uppgifter om antal nyexaminerade utan anställning och om 
antal under året utexaminerade och nyintagna. Det gav förskräc
kande resultat, som av sekreteraren redovisades vid Uppsalamötena. 
Från nästan alla seminarier rapporterades svårigheter för de nyexa
minerade att få anställning, vilket inträtt hastigt och snabbt torde 
stegras. De sista åren hade intagits ett par hundra elever mer än 
som utexaminerats. Årliga behovet beräknades till 500 medan 800 
avlade examen. Overskottet hade hittills gått till vakanserna i den 
egentliga folkskolan. Produktionen av folkskollärare steg så kraf
tigt, att lärarbristen fylldes på ett par år och de vikarierande små
skollärarinnorna blev arbetslösa. Det gällde c:a 600 småskollärarin
nor. Tillkom så skolförbättringar, då småskollärarinnor ersattes 
med folkskollärare. Föreningsmötet nöjde sig med önskemålet om 
minskade klasser vid seminarierna. Rektor Jonsson yrkade dock 
följande år på drastiska åtgärder såsom inställande av skolförbätt
ringar, a v slag till småskollärarinnor om kvarstående i tjänst efter 
inträdd pensionsålder o. s. v. Styrelsen ansåg sig dock icke kunna 
vända sig mot skolförbättringarna men manade till starkare minsk
ning av klasserna och fortsatte undersökningen av arbetslösheten. 

Vid Karlstadsmötet talade ordföranden i Sveriges småskollärarin
neförening Karola Pålsson om Överproduktionen av småskollära
rinnor och småskollärarinne?ttbildningen. Mötet riktade till k . maj :t 
en anhållan om förlängning av Lärotiden till t1·e år, som lämpligast 
kunde genomföras i samband med den inskränkning av lärarpro-
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duktionen för småskolorna, som nödvändiggjordes av den fortgå
ende starka minskningen i antalet för småskollärarinnor tillgäng
liga platser och därav följande synnerligen omfattande arbetslöshet 
för dessa lärarinnor. De ordinarie lärarkrafter vid småskolseminari
erna, som skulle bliva övertaliga genom inskränkning i lärarproduk
tionen förmedelst klassindragning, finge nämligen användning i de 
nya tredje klasserna, varför reformen kunde genomföras utan ökade 
kostnader för det allmänna. 

skolöverstyrelsen undersökte väl arbetslösheten bland folkskol
Lärare men ej beträffande småskollärarinnor, vilket alltså fick vara 
föreningens sak. Styrelsen utsände uppgiftsblanketter till seminari
erna, gjorde sammanställning av de inkomna uppgifterna, som sän
des till såväl seminarierna som till skolöverstyrelsen med anhållan, 
att den ville utsträcka undersökningen även till de från småskol
seminarierna avgångna, vilket också till sist skedde, men styrelsen 
fortsatte att tillhandahålla blanketter till seminarierna. Vid under
sökning l mars 1930 voro av de 1927 utexaminerade småskollära
rinnorna ännu 19 °/o utan anställning, av 1928 :o rna 22 Of o och av 
1929 :o rna 36 Ofo, medan beträffande folkskolans lärare siffrorna 
voro blott resp. 2,4 och 7 °/o. 

Styrelsen diskuterade i januari 1934 det fortfarande bekymmer
samma läget på småskolans arbetsmarknad. Man beklagade, att frå
gan om småskollärarutbildningen brutits loss från sitt samband med 
folkskolseminariernas omorganisation. Nytillkomna fakta, främst 
rationaliseringen av folkskolväsendet, motiverade, att utredningen 
om lärarutbildningens framtid även borde omfatta småskollärarut
bildningen. Beträffande massindragningarna av småskollärarinne
tjänster fann styrelsen tidpunkten illa vald. Anordningar, som vore 
lämpliga för större barn, såsom skolskjutsar och centralisering till 
stora skolor, kunde visa sig oförsvarliga, då det gäller småskolål
dern. Styrelsen uttalade önskemålet, att barndomsskolans begynnel
seidasser borde hållas relativt små. Det vore av psykologiska och 
pedagogiska skäl oundgängligt, att beträffande antalet i läraravdel
ningarna en bestämd åtskillnad gjordes mellan småbarnstadiet och 
den senare folkskolåldern . Styrelsen vädjade också till SAF att till 
befrämjande av rättvisa vid vikariatstillsättningarna inrätta filialer 
av sin platsbyrå och icke förtröttas att genom sina ombud och eljest 
göra lärarkårens egen platsbyrå anlitad i alla skoldistrikt. 

skolöverstyrelsen hade länge arbetat med problemet och ville 
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lösa det genom föntatligande av småskolseminarierna, varom för
slag ingavs till k. maj :t den 23 juni 1927. Men den lösningen lät 
ännu länge vänta på sig. Efter uppslag av rektor Wåhlström tog 
SAF :s centralstyrelse 1934 initiativ till bildande av en för SAF, 
Sveriges småskollärarinneförening, Svenska seminarielärarföreningen 
och Småskolseminariernas lärarförening gemensam delegation att 
verka för avveckling av småskollärarinnornas arbetslöshet. Den 
sökte främja bättre anställningsmöjligheter på skolans område men 
framförallt lade den ner mycket arbete på att finna andra för dem 
lämpade arbetsområden, som de övertaliga lärarinnorna skulle 
kunna övergå till. Den möttes härvid av stort tillmötesgående från 
alla håll - men inte från lärarinnorna själva, som ej ville ta mot 
de erbjudna arbetstillfällena, varför delegationen efter två år upp
löstes. Då hade 1932 års beslut om förstatligande med nedläggande 
av en mängd seminarier börjat verka. 

Att staten bo1·de ombesörja utbildningen av lärare för småskolan 
yrkades redan vid 1867 års riksdag a v folkskolinspektören c. r 
M eijerberg. Fyrtio år senare framfördes yrkandet till k. maj :t av 
Josef Wahlqvist i Linköping jämte fyra andra föreståndare för 
landstingsseminarier. Sommaren 1922 var i Örebro samlade ?·epre
sentanter för fyra småskolseminarier /ö1· överläggning om samar
bete. Man vände sig till samtliga seminariestyrelser med uppmaning 
att genom landstingen söka förmå Svenska landstingsförbundet att 
verkställa utredning om småskolseminariernas framtida ställning, 
och utredningen kom också till stånd. I januari samma år hade 
SAF:s centralstyrelse och vår styrelse hållit gemensamt samman
träde för överläggning om småskollärarutbildningen. Man var enig 
om att den borde övertagas av staten, vilket borde ske snarast möj
ligt. En av SAF tillsatt kommiw! för avgivande av förslag till för
bättrad småskollärarinneutbildning yrkade likaledes i sitt betän
kande 1924 på förstatligande av denna och i samband därmed över
gång till treårig lärokurs. 

Vid Svenska seminarielärareföreningens möte i Uppsala januari 
1923 talade Småskolseminariernas lärarförenings sekreterare om 
Småskollä1·arinneutbildningen och framförde med styrelsens gillande 
kravet på föntatligande av småskolseminarierna och treårig kurs. 

Vid samma års riksdag väckte borgmästare Rune i Vimmerby 
motion med hemställan, att riksdagen måtte hos k. maj :t anhålla 
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om tttredning 1·örande statens övertagande av de av landstingen 
upprättade småskolseminarierna eller vissa av dem. Landstinget i 
Kronobergs län hade året före hos k. maj :t gjort samma yrkande. 
Vid remiss förordade skolöverstyrelsen bifall till motionen liksom 
också Svenska landstingsförbundet. Riksdagen biföll även motio
nen och skolöverstyrelsen verkställde utredning, som resulterade i 
fönlag till k. maj:t den 23 juni 1927, i vilket bestämd ställning ej 
tagits till lärokursens längd. Ytterligare yrkanden om treårighet 
hade dock inkommit 1926 från Småskolseminariernas lärarförenings 
möte i Karlstad och från SAF 1928, varför skolöverstyrelsen anmo
dades utreda och avge bestämt förslag. Den utvecklade starka ar
gument för treårskurs - men avstyrkte med hänsyn till det stats
finansiella läget. Också 1929 års seminariesakkunniga avstyrkte för
längningen liksom skolöverstyrelsen i nytt betänkande januari 1931, 
dock med reservation för de tre åren av undervisningsråden Nyhmd 
och Bruce. I propositionen samma år avvisades också förslaget. Det 
hjälpte ej heller med motioner för saken av ett tiotal riksdagsmän. 
Ecklesiastikministern hade dock oförbehållsamt gillat det från sak
liga synpunkter, och riksdagen fann det obestridligt, att en bättre 
lärarutbildning skulle därmed vinnas, men den beslutade likväl 
förstatligande med bibehållande av den tvååriga lärohmen. Föl
jande år beslöts övertagande i detalj med avveckling av ett flertal 
seminarier, och många hade redan nedlagts. Staten övertog och bi
behöll några seminarier med tillhörande lokaler och materiell, men 
landstingen erhöllo härför ingen ersättning. Föreningen nedlade 
mycket ~u-bete på att hjälpa den övertaliga ordinarie lärarpersona
len att få bibehålla givna förmåner men härom i sista kapitlet. 

Styrelsen hade med beklagande funnit, att medan propositionen 
och riksdagsbeslutet inneburit väsentlig förbättring av folkskollä
rarutbildningen, så jö1·bisågs helt det vida starkare behovet av för
bättrade villkor för utbildningen av lärare för den grundläggande 
undervisningen. Men däråt var nu ingenting att göra. 

D. Löne- och kompetens/rågar. 

Det är självfallet, att även denna fackförening skulle få mycket 
arbete med tillvaratagandet av kårens ekonomiska intressen. För 
att börja med en raskt avverkad sak, så föreskrev väl de nya löne
bestämmelserna, att rektor skulle ha fri bostad men sade intet om 
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beskaffenheten. Arvikamötet gjorde därför följande uttalande: Bo
ställsordning för rektor vid småskolseminarium bör snarast utfärdas, 
och bör härvid i tillämpliga delar gälla, vad i k . kung. den 19 nov. 
1918 angående boställsordning för rektor vid högre folkskola och 
kommunal mellanskola stadgas. Styrelsen vände sig i enlighet här
med till k. maj :t men fick 1922 beskedet: Ingen åtgärd! 

Som i berättelsen om föreningsbildandet meddelats, måste den ta 
upp lönefrågan innan den ännu stiftats! Besluten om småskolsemi
nariernas omorganisation innehöll bl. a ., att de ordinarie lärarna i 
lönehänseende skulle vam likställda med övningsskollärarna vid 
folkskolseminarierna. Men kriget hade medfört en våldsam fortgå
ende penninginflation med ständigt ökande tillfälliga löneförbätt
ringar och dyrtidstillägg. Staten hade ingalunda ännu fått någon 
starkare moderskänsla för småskolseminarierna, som ständigt blev 
bortglömda, när de riktiga barnen fick sina nödvändiga tillägg. 
skolöverstyrelsen med framför allt undervisningsrådet Sven Ny
lund ' gjorde vad den kunde men med föga framgång. 

K. G. Jonsson, som varit tillkallad av en kungl. kommitte för ut
redning om dyrtidstillägg för bl. a. småskolseminariernas lärare, och 
Ivar Andren hade sålunda hösten 1919 från dessa insamlat petitio
ner till k . maj :t. 

skolöverstyrelsen hade förutsatt, att småskolseminariernas lärare 
skulle komma att tillerkännas krigstidstillägg i samma utsträckning, 
som kan komma att tilldelas nämnda övningsskollärare och att här
för erforderliga anslag skulle komma att utgå av statsmedel. Det
samma borde gälla en ev. tillfällig löneförbättring för dessa. Riks
dagen hade bifallit i princip. Petitionerna gällde nu tillämpning av 
principen för oss, som hotade bli bortglömda. Riksdagen beslutade 
emellertid i stället föreslå utredning om kommunalanställda lärares 
lönefråga. 

Vid Arvikamötet redogjorde jag för lönefrågans läge. Mötet be
slutade begära åtgärder för vinnande av full likställighet if,·åga om 
lön, tillfällig löneförbättring och dyrtidstillägg med lämre vid folk
skolseminariernas övningsskolor och uppdrog åt styrelsen att vända 
sig till seminariestyrelserna med anhållan, att dessa ville göra fram
ställning till landstingen om lönetillskott för 1919 så att denna jäm
ställdhet omedelbart kunde uppnås, samt uttalade förhoppningen, 
att skolöverstyrelsen hos landstingen understödde denna sak. Det 
gjorde den också i särskild skrivelse till landstingen . De ställde sig 
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o.ckså i all~nänhet välvilliga. Likaså skolöverstyrelsen, som i sina 
nksdagspetrt.a vidhöll sina tidigare yrkanden, men regeringen ne
kade. Jag frck förra ecklesiastikministern N. ]. F. Almkvist och 
folk~~wlinspel~tör Carl Sehlin att föra fram saken i riksdagen, men 
ordforanden t läradönekommittfm satte sig emot, då "utredningen 
skulle kunna föregripas" . Genom inflytelserika krafter kompromis
sades, så att staten gäldade 3/ 4 av den tillfälliga lönefö,·bättringen 
och 9/to av dyrtidstillägget. 

Förhöjning av tillfälliga löneförbättringen med hänsyn till dyr
o.:t beslutades ~ 926_ men fara förelåg, att beslutet kunde tolkas på 
for smaskolsemmanernas lärare ofördelaktigt sätt, vilket dock av
värjdes genom nödvändigt mullvadsarbete. 

~r 1929 var det färdigt igen. En kunglig proposition om provi
sonsk avlöningsförbättring hade väl medtagit folkskolseminariernas 
övningsskollärare men av småskolseminariernas lärare blott de vid 
statsseminarierna anställda. Motion väcktes genom min försorg av 
undervisningsrådet Björck och Viktor Larsson. Propositionen bifölls 
efter lottning, men motionen avslogs. Det gällde denna gång endast 
fyra seminarier på högsta dyrort, vilka torde kompenserats av 
respektive landsting. 

Det förspordes, att den sittande 1önereg1eringskommitten 1921 
sk~lle kom~na _att behandla frågan om definitiv 1önereg1ering för 
smaskolsemmanernas lärare. Före föreningens tillkomst hade kåren 
ej haft tillfälle ta ställning till lönefrågor. Först gällde det att få ut 
den likställdhet med folkskolseminariernas övningsskollärare, som 
beslutats: men vars r~ktighet den aldrig haft att yttra sig om. Sty
relsen drskuterade fragan och måste anse, att då lärarna ej blott 
hade att undervisa i övningsskolan utan även ansvara för lärarut
bildningen i sin helhet, sålunda även ämnesundervisningen och elev
fostran, så kunde denna löneställning ej vara riktig, vilket också 
visade sig däri, att till ledig tjänst i allmänhet blott ett pa1· sökande 
anmälde sig. Efter omorganisationen utgick statsbid1·aget till små
skolseminarierna efter i huvudsak samma grunder som till de kom
munala mellanskolorna, med vilka småskolseminarierna även i öv
rigt hade många beröringspunkter. Den utbildning, som småskolSe
minarierna avsåge att ge, borde kunna anses åtminstone likvärdig 
med mellanskolornas realskolexamen. Då småskolseminarierna emel
lertid vore alltför mycket tillbakasatta för att man skulle våga 
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göra ett sådant yrkande, beslöt vi att till medlemmarnas yttrande 
utsända förslag om att kåren vid lönereglering borde minst jäm
ställas med lärama vid yrkesbestämd högre folkskola, då den hade 
ansvaret för en synnerligen krävande högre J'rleesutbildning. Bifall 
härtill kom endast från sex seminarier, medan ett par nöjde sig med 
gällande löneställning - och de andra teg! 

Förklaringen var enkel: lärarna i småskolseminariemas övnings
skolor kunde ej gärna kräva högre lön än kamraterna i folkskolse
minarierna, även om de hade någon timmes ämnesundervisning med 
seminaristerna. Löneskillnad mellan de få lärarna vid de små semi
narierna var ej att tänka på. Härom kunde enighet ej nås inom 
kåren, och därmed var arbetet i lönefrågan lamslaget under hela 
/Meningens tillvaro. 

Krav på höjning av kompetenskrav och löner hade dock fram
förts till k. maj :t redan 1911 av SAF:s centralstyrelse, som yrkade, 
att kompetensfordringarna borde ökas till jämnhöj d med de för 
lärare vid kommunal mellanskola och högre folkskola gällande och 
att avlöningen sattes så högt, att lärarbefattningarna kunde draga 
till sig dugliga sökande. 

Då jag inkallades till lärarlönekommitten kunde jag alltså ej 
stödja mig på en enhälligt uttryckt opinion i kåren, men jag moti
verade styrelsens krav. Synpunkterna erkändes som riktiga, men 
1. kompetensfordringama berättigade ej kravet. 2. som ej heller 
kunde gälla för övningsskollärama. Jag kunde följande år meddela 
styrelsen, att lärarlönekommiw~n ajournerat sig i väntan på bättre 
tider och på remiss av skolkommissionens väntade utlåtande. 

Vid av skolöverstyrelsen sammankallat rektorsmöte förklarade 
undervisningsrådet K..-E. Sandberg, att avsikten med gällande kom
petensfordringar var, att de skulle anses motsvara leraven vid kom
munal mellanskola. Småskolseminarielärarnas behörighet skulle dock 
i själva verket vara en behörighet av högre grad. Härtill tog lärar
lönekommitt<~n ingen hänsyn. 

Läget behandlades av mig vid mötena i Uppsala 1923 såväl det 
allmänna seminarielärarmötet som vid föreningens enskilda. Jag 
hänvisade till, att den snabba utvecklingen av den grundläggande 
undervisningen ställde betydligt ökade krav på småskollärarinneut
bildningen. Men lärare motsvarande dessa krav kan man ej få utan 
att betala en lön som minst motsvarar lönen vid kommunal mellan
skola. Med sådana löner skulle man få tillfredsställande rekryte-
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ring även med nuvarande kompetenskrav som dock skolöverstyrel
sen med de få ansökningarna ej kunnat upprätthålla. Men denna 
lön går ej att få utan att kompetenskraven p?·eciseras, så att de 
tydligt uttrycka, vad de verkligen avse. Då är man åter framme 
vid övningsskollärarfrågan. Overläggningen visade alltfort splitt
ringen, och intet uttalande gjordes. 

På sommaren kom lärarlönekommittens förslag = status quo! I 
reservation höll jag på kravet om likställighet med lärarna i de 
kommunala mellanskolorna. 

Vid det med SAF :s centralstyrelse gemensamma sammanträdet 
diskuterades också kompetensfrågan för småskolseminariernas lä
rare. Man ansåg de gällande obestämda fordringarna ha stor bety
delse för möjligheten att vinna ett gott lärarurval, då de väljande 
endast behövde ta hänsyn till reell kompetens liksom fallet är vid 
de tekniska läroverken och högskolorna. Men de hade en mycket 
stor svaghet: de lockade till sättande av låga löner. De borde nog 
sättas i jämnhöjd med vad som krävs vid ungdomsskolorna på 
samma gång som största hänsyn borde tas till förvärvad praktisk 
erfarenhet på folkskolområdet. 

Stockholmsmötet anslöt sig till min reservation och antog en reso
lution i enlighet med Västeråskollegiets yttrande. Detta hänvisade 
till vad lönekommitten anfört ifråga om ämneslärarinna vid sam
s!eola: "Härvid har kommitten ingalunda förbisett den relativt 
stora löneförhöjning, som härigenom skulle komma dessa lärarinnor 
till del, men vill kommitten i sistnämnda hänseende allenast erinra 
om den enligt kommittens mening låga avlöning och i förhållande 
till motsvarande lärare vid de kommunala mellanskolorna ofördel
aktiga ställning, som, utan att vara av förhållandena motiverad, för 
närvarande tillkommer samskollärarinnorna." Man ansåg dessa 
skäl i fullt samma grad gälla småskolseminariernas lärare. Resolu
tionen yrkade, att m·dinarie lä?·are vid småskolseminarium e?·håller 
sa~nma löneställning som lärare i kommunal mellanskola och alltså 
jän;te lön i den föreslagna lönegraden A 12 eller B 12 erhåller bo
stad och bränsle eller ersättning härför, allt enligt för samma lärare 
gällande boställsordning. Kommitten hade vidare nedflyttat slöjd
lärarinnorna en lönegrad under hushållslärarinnorna. Men då slöjd
undervisningen i seminariet avsåge att ge småskollärarinnan kom
petens att undervisa i slöjd i folkskolan, är kravet på slöjdlärarin
nan av sådan art, att lönen bör vara lika med hushållslärarinnans. 
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I sitt yttrande över löneförslaget fann skolöverstyrelsen det vara 
en verklig livsfråga för småskolseminarierna att en snar och verk
ligt effektiv lönereglering för deras lärare kommer till stånd, då 
tjänster där hittills i regeln lockat endast en eller ett par sökande 
med nödtorftig minimikompetens. Likväl måste den stanna vid att 
tillstyrlea kommitteförslaget. Undervisningsråden Sven Nyhmd och 
Hjalmar Berg reserverade sig dock till förmån för minst en löne
grad högre än den föreslagna, vilket också borde gälla ifråga om 
rektorslönerna. 

Samma år kom inbjudan från SAF:s centralstyrelse om gemensam 
aktion från alla lärarkårer i lönefrågan, till vilken styrelsen anslöt 
sig. Man enades om att hemställa till k. maj :t att till 192S års riks
dag göra framställning om ny definitiv lönereglering i enlighet med 
det för kommunileationsverken gällande lönesystemet, varom ut
redningen också igångsattes 1928. 

Styrelsen ingick till den nya kommitten med erinran om de krav, 
som föreningens representant i 1920 års lönekommitte rest, till 
vilka styrelsen anslöt sig. Då vid det väntade förstatligandet av 
småskolseminarierna lärartjänsterna liksom vid förutvarande sta
tens småskolseminarier kommer att uppdelas i ämnes- och övnings
skollärartjänster hemställde den 1930 till k. maj :t att vid förestå
ende reglering av lärarlönerna småskolseminariernas övningsskollä
rare jämställas med motsvarande befattningshavare vid folkskol
seminariema, och att småskolseminariernas ämneslärare tillerkännas 
en avlöning, s01n motsvarar de krav, den nuvarande utvecklingen 
av undervisningsväsendet ställer på dem, som skola utbilda lärarin
nor för den grundläggande barnaundervisningen. Dessa synpunkter 
hävdades också av mig, då jag inkallades till lärarlönekommitten, 
där jag nödgades på grund av kommittens inställning avge särskilt 
yttrande. Den lät nämligen - antagligen för att ej föregripa den 
pågående utredningen om förstatligande - allt bli vid det gamla. 
skolöverstyrelsen avgav ett för småskolseminariernas lärare mycket 
välvilligt utlåtande. N ågon proposition kom ej, och den svåra eko
nomiska depressionen sköt undan hela frågan . 

Svens!ea seminarielärar-föreningen skrev 1934 till k. maj :t och be
gärde löne- och pensionsreglering för folk- och småskolseminariernas 
lärare, varom proposition om möjligt borde framläggas för 193S 
års riksdag. Småskolseminariernas lärarförenings styrelse fann ingen 
anledning uppta ärendet, då dess uppgift numera inskränktes till att 
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söka tillvarata de vakansställda lärarnas int; esse.n.rFramställningen 
föranledde heller ingen k. maj :ts åtgärd . 

E. Vid seminariernas för statligande söker föreningen hjälpa fri
ställd rektor och lärare till bibehållna förmåner. 

Den 1S augusti 1927 begärde k. maj :t föreningsstyrelsens yttrande 
över skolöverstyrelsens förslag till förstatligande av småskolsemi
narierna. Då styrelsens majoritet ansåg, att föreningen borde höras 
i ärendet, ordnades föreningsmötet i Stockholm på nyåret, och där 
dryftades ärendet mycket ingående. Dess synpunkter framfördes i 
remissyttrandet den S april 1928. Overstyrelsen hade föreslagit, 
att staten skulle övertaga hela ansvaret för avlöningen av den or
dinarie lärarpersonalen vid de seminarier, som beräknades komma 
att nedläggas. Det syntes emellertid föreningsstyrelsen som ett för
tydligande av förslaget i detta hänseende vore av nöden. Förslaget 
innebar, att den ordinarie lärarpersonalen skulle även som tjänstefri 
åtnjttta nu utgående löneförmåner, däri inbegripna tillfällig löneför
bättring och dyrtidstillägg jämte pensionsrätt, men det förbigick där
vid, att rektor enligt gällande författning uppbar, dels ett särskilt 
rektorsarvode å 1.000 kr jämte dyrtidstillägg därå, dels ock tjänste
bostad eller ersättning därför, en ersättning, som enligt utredningens 
bil. 1 utgjorde lägst 800 kr och högst 1.800 kr, samt att han därjämte 
hade rätt till en tjänstepension, som med ungefär SO Ofo översteg 
den, som tillkomme den ordinarie lärare, som icke blivit förordnad 
till rektor. Det vore alldeles orimligt att förutsätta, att förslaget 
skulle innebära, att en ordinarie lärare, som ansetts tillräckligt 
framstående att förordnas som rektor, skulle genom seminariets 
nedläggning mista avlöningsförmåner till så avsevärda belopp som 
mer än 3.000 kr, medan hans underordnade kamrat skulle uppbära 
sina avlöningsförmåner oavkortade. En omständighet, som särskilt 
talade för att jämväl rektor måtte bibehållas såväl vid sin högre 
avlöning som vid sin högre pensionsrätt vore, att så gott som samt
liga de nu tjänstgörande rektorerna sökt och erhållit innehavda or
dinarie lära?·befattningar under förutsättning av att därmed förena
des 1·ektorsföro1·dnanden, samt att de jämväl under hela tiden er
lagt väsentligt högre pensionsavgifter. 

Förslaget nämnde endast den ordinarie personalen, och styrelsen 
kunde väl förstå, att överstyrelsen ej ansett sig kunna utsträcka 
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sin omtanke längre, men vid seminarierna funnes jämväl en lärar
grupp, som utfört ett, oftast mångårigt, synnerligen gott och bety
delsefullt arbete fastän klent avlönat, och som genom seminariets 
nedläggande utan vidare avskedas. Härmed avsågs timlärarna, sär
skilt i övningsämnena. Styrelsen insåge till fullo svårigheten att 
bereda dem kompensation för den mistade arbetsförtjänsten men 
dristade sig uttala den förhoppningen, att k. maj :t måtte i nåder 
finna en utväg att hålla dem skadeslösa, t . ex. genom företrädesrätt 
vid lärarförordnanden inom deras eget fack vid andra läroanstalter. 

Det syntes styrelsen vara av en jämförelsevis stor ekonomisk be
tydelse för statsverket, att på indragning ställda seminarielärare i så 
stor utsträckning som möjligt överginge till annan tjänst inom sko
lan. Detta skulle underlättas, om bestämmelse utfärdades, att var 
och en som antoge befattning med lägre lön än dittills åtnjutits, av 
statsverket erhölle de avlöningsmedel, varmed utgående avlöning 
understege den, som vore förenad med den på indragning satta be
fattningen. Detta medgavs även. 

Styrelsen riktade också till medlemmarna en maning, att vid ned
läggande av seminarium bevaka sin rätt till eventuellt från lands
ting utgående merlön och begärde uppgift om sådana löner. Svar 
inkom endast från åtta seminarier. 

Då ärendet före Palmnötet ännu var oavgjort, upptogs det där 
ti ll förnyad överläggning. På dess uppdrag ingick styrelsen till k. 
maj:t med särskild skrivelse angående vakanssatt rektors löne- och 
pensionsförmåner. Vid något redan nedlagt seminarium hade lands
tinget påtagit sig ansvaret för rektorslönens bibehållande, och man 
borde kunna hoppas, att övriga följde exemplet. 

Ifråga om pension var Statens pensionsanstalt nödsakad anse va
kanssatt rektor endast som ordinarie lärare med pension som sådan, 
oaktat både han och huvudmannen inbetalt de högre pensionsavgif
terna för rektor. Då denna orättvisa skulle inträda på grund av 
genom statsmakternas beslut skeende omorganisation, måste sådana 
särskilda omständigheter anses föreligga, som motiverade en för dem 
förmånligare pensionsberäkning, än den som stadgans bokstav före
skrev. Anstaltens reglemente var ej heller främmande för en så
dan hänsyn till billighet i särskilt fall, i det att § 23 mom. 5 inne
höll en bestämmelse, att den som i följd av försvagad hälsa eller 
minskad arbetsförmåga överginge från befattning med högre till 
befattning med lägre tjänstepensionsunderlag, skulle efter ansökan 
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hos pensionsanstalten få behålla det högre tjänstepensionsunderlaget, 
därest han i den förra befattningen räknat minst 15 tjänsteår. Då 
det här vore fråga om pension till rektorer, vilka väl i allmänhet 
tillt1·ätt rektorat först sedan de under en följd av &r samlat lä?·arer
farenhet, måste den i nämnda moment angivna minsta tjänstetiden 
anses vara för drygt tilltagen och borde för här ifrågavarande fall 
ej sättas högre än 10 tjänsteår. Denna princip skulle givetvis gälla 
även vid de redan nedlagda seminarierna. skolöverstyrelsen till
styrkte framställningen, som även blev k . maj:ts beshtt. 

Beträffande rektors avlöningsförmåner åter kände staten ingen 
förpliktelse och i de flesta fall inte heller landstingen. 

När det gällde de vakanssatta ordinarie lärarnas löneförmåner 
var det klart, att landstingen som huvu.dmän bura ansvaret. Men 
det blev en långvarig strid om vad staten borde bidraga med. stats
kontoret höll enträget på sparsamhetsprincipen, medan skolöversty
relsen hävdade, att staten genom sitt beslut om förstatligande fått 
huvudansvaret, och på landstingen skulle vila endast vad de tillde
lat lärarna tttöver de statsbestämda förmånerna. Riksdagsbeslutet 
1932 innebar, att lärarna skulle erhålla minst stadgad minimilön, 
innefattande ej blott grundlön och ålderstillägg men även andra 
tillägg efter samma grunder, som gällde för lärare i tjänst, och 
landstingen skulle fortfarande erhålla statsbidrag till belopp mot
svarande denna minimilön . Styrelsen fann det nödvändigt, att med 
omfattande motivering hos k. maj:t hemställa, att statsbidraget 
måtte utgå i enlighet med riksdagsbeshttet. Praxis blev emellertid, 
att bidraget ifråga om den tillfälliga löneförbättringen utgick efter 
A-ort (billigaste) och med endast halvt dyrtidstillägg. Av mig ord
nad motion i riksdagen hade ingen verkan. 

l regel utfyllde landstingen godvilligt de felande beloppen och 
betalade även den eventuellt beviljade merlönen. Vid tvist till
handagick styrelsen med upplysningar och råd och lovade att be
tala behövlig juristhjälp, och vi kunde även på begäran vända oss 
till vederbörande seminariestyrelse. J ag inga v också till skolöver
styrelsen begärt utlettande angående de åtgärder, som lämpligen 
borde vidtagas i syfte, att övertalig' personal vid de nedlagda små
skolseminarierna i så stor utsträckning som möjligt måtte bli place
rad å andra tjänster inom undervisningsväsendet. 

Under hela föreningens ti llvaro hade styrelsen sökt insamla upp
gifter om förhållandena vid de olika seminarierna och vad i övrigt 

75 



- - - -----·---
kunde vara av betydelse för att stå medlemmarna till tjänst med 
önskade upplysningar. Den alltid uppslagsrika och energiska rektor 
Vendela Wester Wåhlström i Falun, sedermera Härnösand, under 
de sista åren föreningens ordförande, föreslog, att man skulle upp
draga åt särskilda specialister att var inom sitt område stå till för
fogande för dylik upplysning. Efter ett par års undersökningar togs 
saken upp vid Karlstadsmötet 1926, som också uttalade sig för upp
rättande av en rådj?·ågningsbyrå jö1· småskolseminariernas lärare 
och uppdrog åt styrelsen att utreda organisationen och igångsätta 
verksamheten, som också omedelbart skedde. Annu effektivare blev 
nog det K vartalsblad, som hon föreslog och välvilligt åtog sig att 
utge från 1933. Det utkom två år, men sen hade föreningen full 
gjort sin uppgift. 

Redan vid Falumötet 1930 uppkom fråga om sammanslagning av 
föreningen med Svenska seminarielärarföreningen,1 men man var all
mänt överens om fördelen med en egen förening, varjämte nämnda 
förening dittills ej mottagit småskolseminariernas lärare. Den änd
rade dock ställning, när småskolseminarierna förstatligades, och 
från 1934 fick dessa lärare insätta en ledamot jämte suppleant i 
styrelsen, vartill valdes rektor Wåhlström med rektor Sven Gustafs
son som suppleant. Då voro ett 20-tal medlemmar vid de statliga 
småskolseminarierna antecknade som medlemmar. 

I enlighet med riksdagsbeslutet övertog staten höstterminen 1933 
landstingsseminarierna i Skara, Härnösand, Linköping och Falun 
medan övriga kvarvarande nedlades. Två nya inrättades i Sträng
näs och Landskrona med övertagande av förutvarande folkskolse
minariebyggnader. Den 1 januari 1935 befunnos härigenom 39 semi
narielärare placerade på indragningsstat, av vilka 32 till det sista 
stött föreningen med årsavgifter till hjälp för styrelsens bevakning 
av deras intressen. Den svåraste striden gällde rektor O. Åströms 
i Skellefteå bostadsförmåner, om vilka processen fullföljdes av 
landstinget ända upp till k. maj :t, men Åström vann och fick även 
sina rättegångskostnader gäldade, varigenom föreningen befriades 
från direkta ekonomiska utlägg i dessa ärenden. År 1942 kvarstodo 
endast 6 seminarielärare på indragningsstaten. 

l Namnändring i början av 1960-talet till Lärarhögskolornas och 
seminariernas lärarförbund, vars organ från 19 53 är Skola och Samhälle, 
Norstedts förlag. 
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Rektor Vendela \Vester \Våhlström, Falun. 

Styrelsen höll sitt sista sammanträde den 12 januari 1936 och 
beslutade då upplösa föreningen, vars arkivalier skulle överlämnas 
till Svenska skolmuseet. År 1963 är emellertid dess material ned
packade i lårar och endast modernaste undervisningsmateriel till
gänglig, varför det då måste anses tveksamt med deposition där. 

Räkenskaper och protokoll för 193 5-1946 granskades i decem
ber 1963 av ständige revisorn Margareta Skog och revisorn 1933 
G. A. Olsson. De konstatera, att kassan är O. Sista utgift var krans 
till Sven Nylunds jordfästning. De förorda ansvarsfrihet för för
valtningen. 
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II 

FOLKBILDNINGSVERKSAMHETEN I 

VÄSTMANLANDS LÄN 

l. Folkbiblioteken till 1910. 

"För underhållande av de i skolan förvärvade kunskaper och 
synnerligen för befrämjande av en sann kris~lig _ bi~_dning - - -
åligge det ock prästerskapet att uppmu~tra .:~ll _mrat~_andet ~ch ~~
gagnandet av sockenbibliotek samt därtill tpnhga bocker f?resla · 
Så lydde § 10 mom. 2 i 1842 års folkskolstadga. Lagstiftarnas 
vackra bibliotekstanke hade dock en hake: frivillighoet~n: Red~_n 
den obligatoriska skolan var det ~an~k~i?t . nog att f a 1gang. For 
biblioteken hängde allt på personhga 1111tlat1v. 

Sådant fanns det tydligen i den lilla Skerike socken, s?m ~1t1mera 
är inkorporerad med Västerås stad. Liksom. fle~~ k:m~hggande 
socknar var den prebende till någon lektor v1d Vasteraslaroover_l~et 
för att därigenom komplettera lönen. I slutet av 1700-talet atnJOts 
förmånen av lektor Per Strangh, som dock vid sekelskifte_t hade 
vice pastor. Ordnad skola fanns. 1 Sockenstämman den 14,ap_nl _1800 
antog en "Författning rörande Ungdomens Uppf~stran .' 1 v1lken 
bl. a. bestämdes att i skolans bibliotek skulle "Sknfter ~mnas, som 
röra Lanthushållningen med flera nyttiga vetenskaper t1ll de y~g
lingars tjänst, som kunna och vilja sig därav begagna". Den hlla 
socknen gick folkskolstadgan långt i förväg. 

I Värmland blev det krafttag.2 Brukspatronen och bokhandlar~n 
L. Borgström startade 1835 "Föreningen till spridande av nytttg 
folkläsning inom Karlstads stift". Ha1: .. h~de set: "hur föga som 
tillgöres för allmogens bildning genom tpnhga sknftel~. och den usla 
beskaffenheten av de skrifter de (oberäknat andaktsbocker) av egen 

l Folkliga bibliotekssträvanden om!n_in_g år 180? a~ Alb~rt Wiberg. 
z SOU 1946:68: Det fria och fnvtlhga folkbddnmgsatbetet av 1944 

års folkbildningssakkunniga . L 
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impuls förskaffar sig". Med biskop Heden och senare Agard i spet
sen gick det här så raskt framåt, att år 1844 ej mindre än 38 av 
stiftets pastorat hade sockenbibliotek. 

Västmanlänningarna är lugnare lagda. Men liksom här många 
brukspatroner och andra magnater bekostade folkskolor före 1842, 
så blev snart också det frivilliga läsbehovet tillgodosett. Så startade 
Rimmeta sockenbibliotek 1856 med 75 volymer, skänkta av kyrko
herde Swederus, och fältkamrer Kihlstedt bidrog med 150 rdr. 
Simtttna började 1858 genom löjtnant Nymans gåva på 100 rdr, 
och samtidigt inköpte och skänkte friherre Schultzenheim en större 
samling böcker till Västra Skedvi bibliotek. 

Men 1859 blev glansåret. Det började med en artikel i biblioteks
frågan i Post- och Inrikes Tidningar, snabbt följd av ämbetsskri
velse från justitiekanslern till domkapitlen i ärendet. Den 2 februari 
utsände Västerås domkapitel anmodan till pastorerna att ofördröj
ligen insända uppgifter, dels vilka åtgärder blivit vidtagna för in
rättande av sockenbibliotek, dels ock i vilka församlingar sådana 
äro inrättade och ännu finnas. Sammandrag av rapporterna i juli 
visade, att i stiftet fanns 44 sockenbibliotek, vartill kom 33 beslu
tade eller[örberedda, summa 17. Västmanlands läns tidning finner 
stiftet ligga på det hela främst bland stiften, fast Karlstads stift 
givetvis hade de flesta gamla biblioteken. 

Cirkuläret verkade alltså snabbt. Säby sockenstämma den 27 
februari 1959: 

"Voro sockenmännen, såväl hemmansägare och brukare som torpare, 
soldater, backstug- och inhysesmän sammankallade för att på grund av 
Kungl. förordningen den 18 juli 1842 avgiva sitt utlåtande, huruvida de 
voro hågade att, i enlighet med l O § 2 mom. i nämnda förordning an
skaffa ett sockenbibliotek En allmän önskan var att sådant bibliotek 
må t te inrättas, och ville de efter råd och lägenhet till det åsyftade goda 
ändamålet lämna frivilliga bidrag, vilka framdeles till pastor skulle läm
nas och av honom på det bästa sätt användas till tjänliga böckers inkö
pande. Att börja med ville socknemännen, att l ex. av Luthers kyrka
postilla i 4 delar skulle för församlingens räkning anskaffas och ville man 
längre fram, då några böcker hunnit inköpas, vidare gå i författning om 
bibliotekets handhavande och begagnande." 

Som Säbypojke har jag i ungdomen lånat åtskilligt ur det enkla 
gamla biblioteket, som på den tiden disponerade ett särskilt litet 
rum i det ännu kvarstående skolhuset. 
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Gunnilbo sockenstämma den 10 april 1859: 

"Beslöts a t t till det för fyra år sedan ifråga sa t ta sockenbi.~liot~ket skulle 
lo 5 t nor· raog från sockenmagasinet, 5O rdr av brannvmsmedlen, nu ans as un f · 1· ··· 

·· .· j J1aoll och de förut av en orsam mgens tjansteman 8 o re av va q e ms ' ' .. . . .. . · d 
_ folkskolläraren och organisten F. A. Ekstrom 1 StJ.arnvrk - . an~rs~ e 
kollektmedel, vilka även framdeles under hans tjänstetrd skulle trll brblw
teket ingå". 

1860 skänkte greve C. Fr. von Hermansson på Färna 200 rdr till 
biblioteket. 

Däremot klagar VLT den 6 oktober 1859: 

"den tröghet och det ringa intresse, varmed det här i V äst~1:ås 
bildade bibliotek för den arbetande befolkningen omfattasf··och ~.en o~~lp, 
som inrättandet av sockenbibliotek inom en och an~1an orsam mg roner 
hos dem vilkas intresse för allmänhetens upplysnmg borde vara som 

··. '_, På VLT:s förslag flyttades biblioteket 1863 från domprost-
stoist - . Il j " E" b·· "O akerna o ·d t"ll Jrlocl(argården som lättare ti gäng rg. •J attre. rs, , 
gar en l , ' , l l l d·· b·· k o 
_ vi söka de lindrigaste: dels obekantskap n:ed o (a en, ar oc er pa 

b"jj" "lll,or äro för envar tillgänghga, dels obekantskap med ytterst 1 rga VI ' ' 11 1 ··1 ·· 
böcker i allmänhet, en bekantskap, som dock torde vara a t s u att gora 
och underhålla." 

Om biblioteken skrev landshövding F. O. Silfverstolpe i berät
telsen för 1856-1860: 

"Sockenbibliotek finnas i allmänhet i varje socken, .~en i de flesta i 
l Outbl.ldat skick och på många ställen ännu foga begagnade. De 

ett gans (a ' o! H .. · B" ·· ·l t 
l · Sl "l,e Har·bo Kungsåra Nora, Ena (er, arnevr, JO! (S a, sa (Das 1 {efl ' , ' ' 1 · ' 

S Il h A.. ·· I Säterbo har man väl. genom en wmmrtte Tortuna, eva a oc ngso. · .. j·· b"d. 
··j b"ld b"blr"otel( men församlingsmedlemmarna ha vagrat amna 1 rag 

so n 1 a 1 ' . . · s d · s sk· 
därtill. Däremot begagnas sockenbiblioteken flrt1gt 1 ve. vr, ~~·a, . r~n-
1 b G "!bo Hed Norberg Västanfors, Karbennmg, Vaster Vala, s (a t te er g, u n m , , ' 

Huddunge och Väster Lövsta. . ·u ll 
I den mån allmogen snart kommer att bestå av personer, Vl · W a . ~ ge

nomgått follu!wlan och således mera obehindrat kunn~ bega~na bo
1
cker 

·· .. de and r·' ·a· mnen än de kyrkliga, komma otvrvelaktrgt soc (en-aven roran " ' ' · t· k · 
biblioteken att bliva mer begagnade och vinna mera mtresse or soc nar-

. o . po valet av böcker kommer likväl ganska mycket att bero. 
nNas ~~lv.anta~e . bo. ~ra 'r·elig,ionsböckerna samt populärt författade moralisk:~ 

atur rg vrs ' . .. ""d ·· d" ·· · 
skrifter och böcker u t gör:~ sockenbiblwtekens karna, ~1en no van tgt at, 

d ·· · el1aollet· bo·· eker i andra ämnen, såsom JOrdbruket, boskaps-att e aven mn ' .. 1 d 1 f ·· 
skötseln, binäringar, historia samt kännedom. o~ fademes :1n et oc·~ ~a~1~ 
roande länder i sammanhang varmed sannfardrga rese- och natut es nv 

) h . " ningar kunna vara av mycket gagn oc mtresse. 
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Hushållningssällskapet, där landshövdingen var ordförande, hade 
föregående år erbjudit ett gratisexemplar av sin tidskrift till de 
socknar, vilka styrkte sig ha beslutat eller redan upprättat socken
boksamlingar. 

"Läsning /ör folket" utgavs av det 1833 stiftade "Sällskapet för 
nyttiga kunskapers spridande". 1850/51 års riksdag anslog 12.000 
rdr till inköp av de 15 vttkomna årgångarna att ?ttdelas till rikets 
samtliga församlingars folkskolor som kärna för sockenbibliotek. 
Men folkskollärare Ekström i Stjärnvik säger i sin skoltidskrift 
Föreningen: "Trots konsistorienotariernas upprepade påminnelser 
kunde en del pastorer ej ens förmås att uttaga dessa bokserier, den 
bästa och mest omfattande folkskrift vårt land äger. - - innan 
fråga uppstod om inlösen härav för statens räkning, räknade den 
långt flera avnämare, än någon av landets mest spridda tidningar 
kunnat uppvisa." 

Detta var den första handräckning sta ten g a v till folkbibliote
ken . Motioner om statsbidrag3 hade väckts redan 1828 i adelsstån
det av C. M. Roos, i flera stånd vid 1850/51 års riksdag, i bonde
ståndet 1856 av Pehr Sahlström, alltid med avslag, då saken till
hörde det enskilda och ortsintresset. Däremot var K?mgl. Patriotiska 
sällskapet villigt lämna 50 kr till nya sockenbibliotek. 

Från 1861 tillsattes fo1ksko1inspektörer, vilka ålades att i sina 
berättelser bl. a. även nämna "om sockenbibliotek finnes och i så
dan händelse, av vilka böcker det består samt i vad mån de anli
tas". Lektor D. A. Sunden anger i berättelsen för vårt län 1872-
1876: "Sockenbibliotek, bättre eller sämre, finnas numera i alla för
samlingm· och begagnas mer eller mindre flitigt, allt eftersom pasto
rerna och biblioteksföreståndarna för dem sig intressera". 

På studentföreningen Heimdals i Uppsala uppdrag gjorde Verner 
Söderberg en undersökning om tillståndet under de sista åren av 
1890-talet. 

4 
Han studerar också folkskolinspektörernas berättelser 

från de gångna åren och finner, att biblioteksrörelsen under 1870-
talet småningom avstannade, och från 18 80 är tillbakagången näs
tan överallt märkbar. Bland orsaker nämner han bristande bild
ningshåg hos folket och likgiltighet hos prästerna. I stället för "an-

3 
Folkbiblioteken i Sverige av Knut Tynell. 

4 
S-veriges soclwnbibliote/{ av V er11er Söderberg . Föreningen Heimdals 

folkskrifter nr 69. År 1901. Norstedts. 
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daktsböcker, torra lantbruksskrifter och läroböcker samt sv&rlästa 
historiska skrifter" börjar den läslystna delen av allmogen, enligt 
somliga omdömen, studera tidningar, som fransk-tyska kriget ökat 
intresset för. Själv finner han orsaken i 

"bibliotekens torra innehåll. Den stora allmänhetens smak genomgår en 
farlig kris, men ingalunda ha några tidningar mäktat beröva det svenska 
folket dess mödosam t förvärvade lust och förmåga a t t läsa i bok. Detta 
framgår klart ur uppgifterna från de landsdelar, där sockenbiblioteken 
satts i stånd att följa med sin tid och fasthålla sin nyhetshungriga läse
krets. Biist torde detta ha f.y clwts i Västerås stift, särskilt i Dalarne, där 
många bibliotek allt sedan sin anläggning synas ha varit stadda i tämligen 
jämn utveckling. Från mitten av 1890-talet förmärkas många tecken till 
ökat och handlingskraftigt intresse för de svenska folkbiblioteken." 

A v Västerås stifts 130 församlingar hade 80 insänt uppgifter. 
Där funnos 55 sockenbibliotek upprättade före 1861, 11 från 1866 
-70, 3 från 1871-80, och 2 från 1881-90. 3 församlingar hade 
del i moderförsamlingens bibliotek, medan 6 voro utan. 20 biblio
tek anlitades flitigt, 19 tämligen och 21 ej flitigt och 3 inte alls. De 
större biblioteken voro vanligast i vårt stift. I Dalarne och Bergs
lagen voro 700-800 band rätt vanliga. Norberg hade 1.354 band 
i biblioteket. Stiftet hade också de vackraste utlåningssiffrorna. 

I landets sockenbibliotek var föreståndaren i 36 fall präst, 542 
folkskollärare och organist, 85 andra personer. Som synes kunde 
nu biblioteken betraktas som folkskollärarnas sak. Södra Västman
landskretsen av Sveriges allmänna folkskollärar/örening och Väster
åskretsens skolförening beshttade vid gemensamt möte &r 1898 att 
söka utverka anslag av landstinget för ttpprättande av skolbibliotek 
som motvikt till den oftast dåliga och isynnerhet för barn olämp
liga litteratur, som numera allmänt utkolporteras, isynnerhet bland 
arbetarbefolkningen, och i brist på bättre icke minst av barnen fli
tigt begagnas. Det kunde ocks& vara till synnerlig nytta vid skol
arbetet. Folkskollärare Adolf Ericson i Ransta förde fram saken i 
motioner till landstinget och begärde ett förslagsanslag för ändam&
let p& 400 kronor per år under tre &r. Bidraget skulle utg& med 
högst 25 kronor till varje skola under villkor, att minst samma be
lopp erhölls från annat h&ll. Landstinget förklarade, att motionen 

frågans ou.tredda skick icke kunde bifallas. 

I början a v 1900-talet försökte man tillgodose bokbehovet i by g-

82 

__ ..,.. ______ - · -

derna även genom vandringsbibliotek. 5 F olkbildningsförbtmdet i 
Stockholm var särskilt verksamt på området. Under n&gra &r fick 
det hjälp härtill av ett tiotal landsting men ej från v&rt ting. Här 
hade godtemplm·distriktet på redaktör Anders Pers förslag redan 
1901 upptagit verksamheten och nådde upp till sex vandringsbiblio
tek, vilka längre fram skänktes till Finlands storloge. Fru Cecilia 
Bååth-Holmberg tiggde 1904 av konsul Oskar Ekman i Göteborg 
500 kr och av margarindirektören H. Husberg i Arboga 500 kr till 6 
bibliotek och kunde för hyresinkomsterna skaffa fler, alla tillhanda
hållna från Tärna folkhögskola, som 1912, d& det fanns 10 biblio
tek, kunde för ytterligare hyror köpa grammofon och skioptikon
bilder till skolan. studentföreningarna H eimdal och Verdandi i 
Uppsala tävlade också i att tillmötesg& behovet, men 1913 över
lämnade de sina 24 bibliotek till Folkbildningsförbundet. De allt 
talrikare studiecirkelbiblioteken gjorde slut på denna verksamhet. 
Folkbildningskommitten kungjorde 1911, att den betalade hyresav
giften för vandringsbibliotek, som föreläsningsföreningar rekvire
rade i anslutning till sina föreläsningar. Det blev ingen utgift för 
kommitten. 

2. Föreläsningarna till 1910. 

A. Landstinget tillsätter föreläsningskommitte. 

Förelä~ningsverksamheten kom l&ngt senare i gång. Den var 
länge enbart städernas sak. 1840- och 50-talens bildningsci1·klm·1 i 
Stockholm och några andra städer var visserligen i hög grad inrik
tade på föreläsningar, men denna rörelse synes ej ha nått oss förrän 
den upphört i sin ursprungliga form och övergått till organiserandet 
av s. k. Arbetarföreningar. Det av läkaren Anton Nyström år 1880 
grundade Stockholms Arbetarinstitut blev mönster för liknande an
stalter i flera städer, vilka från 1884 fick statstmderstöd. Men före
läsningarna skulle anordnas regelbundet visst antal timmar i veckan 

5 Biblioteken i Sverige av Knut Tynell. 
Folkbildningsförbundet och folkbildningen under 5O år. En minnesskrift 

1903-19 53 s. 31. 
1 1840-18 50- talets bildningscirklar och arbetarföreningar i Sverige av 

Carl Landelius. 
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5-8 månader i väl avpassade kurser. När landsbygdsföreningar 
började bildas (1892 de tre första) beslutade riksdagen 1896, att 
k. maj :t för sådana anstalter kunde göra de eftergifter som om
ständigheterna kunde påkalla. Föreläsningsserierna upphörde också 
alltmera, men Stockholmsinstitutet driver dem alltjämt. 

Gruvarbetarstrejken i Norberg2 blev anledning till att Västman
land kom på tätplats i föreläsningsrörelsen . Norbergs Bergsbruks
arbetarefackförening bildades l juni 1890 och anslöt sig till det 
nystartade Socialdemokratiska partiet. Den begynnande fackföre
ningsrörelsen ansåg norbergsstrejkerna 1891-92 ha verklig politisk 
betydelse för arbetarrörelsen när det gällde bestämmande inflytande 
över arbets- och avlöningsvillkor. Militär ditkommenderades för att 
skydda arbetsvilliga. Intet vanns, fackföreningen upplöstes och åter
upprättades först 1905. Det var en upprörd tid. 1889 hade riks
dagen antagit den s. k. "M unkorgslagen" om yttrandefrihetens in
skränkning. Justitieministern motiverade den med socialismens stora 
utbredning, som närd av "obestridliga sociala missföi·hållanden och 
de kroppsarbetande klassernas missnöje med sin i många hänseenden 
betryckta och vanskliga ställning", nu visade en smittsamhet, som 
erinrade om förflutna tiders andliga farsoter. Och så hade just på 
socialistiska kongressen Sveriges socialdemokratiska arbetarparti bil
dats, som ingivit allvarliga farhågor genom sin "förvildade rätts
känsla och hänsynslöshet". 

Borgmästare Rudolf Bosceus i Arboga var liksom fadern, på sin 
tid borgmästare i Köping, en i vida kretsar högt uppburen man. 
Han var "en sann människovän, ädel och strängt rättrådig samt 
ovanligt verksam". Han trodde på upplysning, hade nog varit med 
om ett försök 1883 att i Arboga grunda ett arbetarinstitut och sökte 
nu som landstingsman få tingets stöd för att genom föreläsningar 
föra arbetarna till rätta. Han fick med sig lantbrukaren och lands
tingsmannen Gust. Petersson i Sorby, Björskog, en av länets i all
männa ärenden mest anlitade personer, vilken som folkbildnings
intresserad bl. a. satt i Tärna folkhögskolas styrelse. 

Redan i norbergsstrejkens första år 1891 föreslog de i lands
tinget anslag på 1.500 kr till anordnande av populära föredrag för 
arbetare särskilt i sociala och ekonomiska frågor, grundligt och 
opartiskt utan egennyttiga syften belysta och utredda. All politisk 

2 Norberg genom 600 år. Utgiven av Norbergs gruvförvaltning. 
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Borgmästare Rudolf Bosxus, 
Arboga . 

eller religiös propaganda borde vid eller i sammanhang med före
dragen vara bestämt förbjuden . Särskilda utskottet fann motionen 
i hög grad behjärtansvärd men förordade utredning. Motionen av
slogs med 19 röster mot 18 för ett medlingsförslag a v biskop 
Billing. 

Motionärerna upprepade sitt förslag till 1892 års landsting, då 
de fortfarande v oro lika intresserade för "arbetar befolkningens 
sanna upplysning och den fördärvbringande arbetaragitationens 
motverkande". Tinget understödde ju redan föredrag vid Tärna 
folkhögskola för en viss klass arbetare. Finansutskottet avstyrkte, 
men motionen bifölls med 20 röster mot 16 för biskop Gottfrid 
Billings medlingsförslag om 750 kr för ett försök. Anslaget höjde~ 
1898 till 2.000 kr, vartill 1904-1911 lades 300 kr till nykterhets
föreläsningar. 

Sedan 1867 hade landstinget en folkundervisningskomnzitte be· 
stående av rektor Ludvig Massberg och lektor Arvid Kempe i 
Västerås samt folkskolinspektör, kyrkoherde C. G. Åström i Odensvi. 
Nu tillsattes en föreläsningskommitte, i vilken insattes de båda läro
verkslärarna och motionären Bosceus. Massberg avgick efter ett år 
och ersattes med kyrkoherde C. A. Eklund i Gunnilbo, landstings
man liksom Mossberg. Verksamheten sköttes med två års avbrott 
till 1907 av lektor Kempe men därefter av kyrkoherde A. Thor-
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björnsson 
1910. 

Sala som ordförande till kommiw!ns upphörande med 

ICemjJe - född 18 54 - var banbrytare för geografiens studium i läro
verken och redigerade ett stort antal kartor särskilt för skolans behov. Ut
gav 1907-09 efter K. Ahlenius död "Sverige, geografisk, fojJOgrafisk, 
statistisk besluhmiug" häftena 15-33. Var föreståndare för Västerås ar
betarinstitut 1899-1909 och riksdagsman i andra kammaren för Västerås 
1900-01. Dog i Stockholm 1909. 

Landstinget insatte Kempe i sin folkundervisningskommiw! för åren 
1892-1901 och i föreläsningskommitten 1893-99 och 1902-09. Att 
det konservativa landstinget hösten 1899 ej omvalde honom i föreläsnings
kommitten berodde säkert på att liberalerna - nog också socia ldemokrater 
- arbetade på att insätta honom i riksdagen. Som riksdagsman skulle han 
ju också kunna tänkas få svårt att från Stockholm sköta föreläsningsverk
samheten hemma i länet, fast man visste ju ej då, om han sku lle segra i 
valet. Vissedigen blev han omvald i den mindre kr ä vande folkundervis
ningskommitten ännu två år, men sen var det stopp där. På hans plats i före
läsningskommitten under de två liren insattes den konservative ICöpiugs
lwmmiuistern Axel Gustafsson, senare prost i Mora, som också blev verk
ställande, och då skrev VL T, att bytet var ägnat att göra vännerna av 
föreläsningarna missmodiga. Iråkad konkurs stoppade Kempes bana som 
riksdagsman, och tinget fann åter att han behövdes i kommitten. De före
läsningar han anordnade var alltid allmänt folkbildande men motsvarade 
nog ej riktigt, vad upphovsmännen åsyftat. 

För det krävande arbetet med den geografiska handboken om Sverige fick 
Kempe tjänstledighet från lektoratet och flyttade till Stockholm, där han 
också blev utnämnd till lektor vid Nya Elementarskolan dock utan att 
hinna tillträda före sin död. Föreläsningsverksamheten i Västmanland stod 
han dock för intill det sista. 

Den 20 april 1909 skrev VLT: 

I afton föreläser lektor Kempe å Arbetarinstitutet om Sveriges folie Han 
tar härmed avsked av Västeråspubliken som Arbetarinstitutets föreståndare 
sedan dess början. Under hans ledning har det från blygsam början utvecklat 
sig i olika riktningar till en framträdande ställning. Dess föreläsningar äro 
talrikt besökta, kanske mer än i någon motsvarande stad i landet. Dess bib
liotek är på god väg att utvecklas till ett verkligt folkbibliotek, och dess 
specialkurser i olika ämnen ha omfattats av allmänheten med det bästa in
tt·esse. -- en god del föreståndarens säkra ledning, hans erfarenhet och 
den takt med vilken han förstått att sätta sig och verksamheten i samklang 
med de personer och förhållanden, som i sin mån medverkat till det upp
nådda goda resultatet. Fastän Kempe nu i l O år vanligen hållit serieföreläs
ningar varje termin har hans åhöra r krets ej tunnat av; den har tvärtom 
ökat ut sig, och den som nu sist i vinter velat ha en god plats, har fått gå 

86 

-------------------------------------------- -~--------~~ 

Lektor Arvid Kempe, Västerås. 

till lokalen en timme i förväg, då lokalen i regel varit proppfull, fastän den 
rymmer 6 a 7 hundra personer. 

Och ändå använder Kempe inga konstgrepp för att fånga publiken. Hans 
framställningskonst är intet flammande och sprakande fyrverkeri - det är 
en lugnt och klart brinnande, lysande och värmande låga. Fakta och åter 
fakta framläggas. Blott här och där en liten antydning till målning. 

Kempes arbete i folkupplysningens tjänst har ej inskränkt sig till staden. 
Han har föreläst snart sagt i varje ort i länet där föreläsningar förekommit . 
Utan tvivel har han varit den mest anlitade föreläsaren i länet. 

En på sin tid hos honom inackorderad skolyngling ber ä t tar om familje
livet, att Kempe vid samlingen omkring kvällslampan ofta läste högt. På 
sin födelsedag fick ynglingen av honom en gåva med påskriften: Det som 
i första rummul ger livet värde är arbetet. 

B. Student/örbtmdet Heimdal kommer kommitten till hjälp. 

Oversten vid Västmanlands regemente A. O. M. Reuterskiöld 
talade i landstinget mot det omöjliga förslaget angående föreläs
ningar. Samtidigt var sonen, docenten, sedermera professorn C. A . 
Rettterskiöld i färd med att göra det omöjliga möjligt. Han var den 
ledande när som motvikt mot det radikala Verdandi år 1891 skapa-
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des det konservativa studentförbundet Heimdal. Det skulle bli ett 
folkbildningsorgan med uppgift bl. a. att få till stånd just sådan 
föreläsningsverksamhet som landstingsbeslutet åsyftade. Han fick 
också med flera V-Dalingar, såsom docenten, sedermera professorn 
och biskopen Einar Billing, Skultunasonen Axel!hrmark, som slutade 
som prost i Non·bärke, och Joel Olsson-Garpe, den senare välkände 
folkskolinspektören i Västmanland, medan sedermera studierektorn 
och titulärprofessorn Lydia W ah/ströms - prästdotter från Västerås 
Barkarö-inval i förbundet avslogs med 16 röster mot 13. En talare 
yttrade: "I mina ögon kan ej alla hennes förtjänster uppväga det fe
let, att hon är kvinna". Reuterskiöld avgick dock från det aktiva ar
betet 1893 och efterträddes av docenten, sedermera professorn Vil
helm Lundström, varefter en strävan till avpolitisering av föreningen 
började göra sig gällande. I första årsberättelsen uttalades, att "folk
bildningsarbetet skulle frammana och befordra vad som är ett oav
visligt villkor för en tillfredsställande lösning av tidens stora frågor: 
en fri och enig samverkan mellan alla lager och kretsar av vårt folk, 
ett uppriktigt bemödande hos samhällets olika klasser att lära känna 
och förstå varandra, ett tankeutbyte och en växelverkan dem 
emellan". 

Som västeråsare förhandlade Reuterskiöld med föreläsningskom
mittens båda västeråsledamöter, som visade stort intresse för att få 
hjälp av Heimdal. Man bör komma ihåg, att Folkbildningsförbun
dets föreläsningsbyrå kom till först 1 O år senare. Er b ju dan om arvo
den avböjdes, då avsikten snarare vore personlig uppoffring än vinst, 
personlig eller för föreningen . Lundström å sin sida vände sig till 
Bosa:us, som var lika tacksam för hjälpen. Heimdal fick till omkost
nader använda 500 kr av landstingsanslaget och kunde härmed un
der vårterminen 1893 tillhandagå med 19 föreläsningar. Själv an
vände kommitten kr 211:30 och kunde genom föreläsares tillmötes
gående ändå åstadkomma ytterligare 16 föreläsningar eller tillsam
mans 35 föreläsningar. De höllos i 4 städer, 10 gruv-, bruks- och 
industriorter och 6 på landsbygden. Men höstterminen kunde Heim
dal ej få fram några föreläsare, varför kommitten ej kunde ut
nyttja mer än knappt halva anslaget. 

Föreläsningsämnen: Billing i Skultuna: Runeberg, 300 åhörare. 
Lundström i Björskog: Frukterna av Sveriges odlingsarbete österut, 
kulturbilder från Estland och Livland samt Finland, vilka länder 
han haft personliga förbindelser med. Lundström om Svenska folk-
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lynnet hölls i Köping, Himmeta och Arboga. Karl Hildebrand i 
Hallstahammar: Livet i Sverige under hednatiden. A. Nordlander i 
Tortuna kyrka: Religionsstiftaren Mohammeds liv och lära. Tärna
rektorn Teodor Holmberg i Arboga enligt Arboga Tidning: Gångna 
tiders ledande tankar: erövringsiden, gudsrikets ide, korstågs-, upp
täckts-, reformations-, i våra dagar nykterhetens ide. Frihet, jäm
likhet, broderskap behandlades. Talrika åhörare. Rich. Nordin i 
Sala: Gustav Vasas konungadöme. 

Med 24 röster mot 14 prutade tinget ned anslaget för 1894 på 
förslag av finansutskottet till 1.000 kr., vilket ju dock var mer än 
kommitten kunnat förbruka första året. Reuterskiöld och kyrko
herde Eldund talade för sparsamhet. Till belöning insattes den se
nare i kommitten - och blev omvänd! 

Inför 1895 intervjuar VLT Kempe: "Vi kommer att anlita dels 
unga män från Heimdal, dels mera remarkabla föreläsare som 
skriftställare Emil Svensen, statsgeologen de Geer och direktör Teo
dor Holmberg. I städerna har intresset visat sig mindre än på lands
bygden, och de får därför nu blott ett litet fåtal föredrag". Med 
det åter till 1.500 kr höjda anslaget kunde kommitten börja försöka 
få ordnad föreläsningsverksamhet till stånd på intresserade orter. 
Heby fick 6 föreläsningar, Arboga och Västerås 5, Köping 4, Sala 
och Irsta 3 (följande år fick Irsta 7 föreläsningar). Summa för 1895 
44 föreläsningar. 

Berättelsen 1896 meddelar, att man nu bland föreläsningsäm
nena även upptagit skogsskötsel, biodling och andra jordbrukets bi
näringar. Nu börjar bildas föreläsningsföreningar (-kommitteer), 
vilka själva anordna föreläsningar och hos kommitten begära före
läsare. Antalet åhörare har vuxit, så att det alls icke är ovanligt, 
att en duglig föreläsare har 200-400 åhörare. Svårigheten är att 
anskaffa kompetenta föreläsare, då anslaget är så ringa. Heimdal 
har nu inköpt skioptikon. 

1897 har antalet åhörare ytterligare betydligt ökats särskilt i 
städerna som i Västerås och Köping, stundom ända till 500 d 600 . 
Kommitten har ansett sig böra understödja den strävan, som upp
stått på åtskilliga ställen, att inrätta ordnade kurser, i det att tyd
ligen syftet med hela denna verksamhet därigenom allra bäst be
fordras. A andra sidan har kommitterade lyckats detta år till det 
minsta möjliga nedbringa organisationskostnaderna, vilka i alla hän
delser alltid varit låga. 
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År 1898 ordnade kommitten högsta antalet 71 föreläsningar . För 
1899 beviljades förslagsanslag (enda året) på 2.000 kr, och kom
mitten tillät sig att använda 2.250 kr. Ordföranden Kempe skrev 

i berättelsen: 
Intresset för dessa föreläsningar har de bägge sista åren visat sig ovan

ligt stort, kanske större än i någon annan del av vårt land. Detta intresse 
har yttrat sig ej blott däri, att på många ställen föreläsningslokalerna varit 
överfyllda av åhörare, utan ock i bildande av föreläsningsföreningar. Dessa 
föreningar, såsom i Västerås (ej formell förening förrän 1899), Köping, 
Sala, Norberg, Kungsär m. fl., ha antingen helt och hållet eller delvis med 
egna medel, anskaffade genom frivilliga bidrag och anslag a v kommunen 
eller staten, under året utövat en verksamhet av ännu större omfattning 
och betydelse, än den landstingskommitten med sina begränsade tillgångar 
kunnat åstadkomma. Emellertid har kommitten i sin mån givit väckelsen 
härtill och ansett som en av sina viktigaste uppgifter att med råd och 
upplysningar, anskaffande av föreläsare och där det behövts med bekos
tande av sådana befrämja dylika föreningars bildande och understödja dem 
i deras verksamhet. Naturligen har härigenom arbetet för kommitten vä

sentligt ökats. 

Beroendet av Heimdal hade minskats allteftersom Kempe blev 
varm i kläderna. Dess hjälp blev också onödig, då våren 1902 i 
Stockholm upprättades en centralbyrå för föreläsningsförmedling, 
vilken följande år omorganiserades till Folkbildningsförbundet. 

C. H ur föreläsningsverksamheten växte fram i Västerås. 

Det kan vara av intresse att se, hur denna rörelse utvecklades på 

en särskild ort. 
VLT berättar den 29 oktober 1867 (redaktör var konrektor 

Daniel Olausson): 
"Arbetarföreniugen i V ä sterils, som nu räknar 20-3 O ledamöter, har 

för sin tillvaro att tacka förnämligast en särskild mans, målaren \V. Nordhs, 
ihärdighet och energi. Hr N., som deltagit i stiftandet av våra första ar
betarassociationer, insåg vid sin ankomst hit nyttan av en förening även 
här i Västerås och har däråt ägnat mycken tid och ett nit, som icke skyg
gat tillbaka för även enskilda uppoffringar. Flera ynglingar och lärgossar 
av arbetande klassen ha genom hans privata undervisning fått tillfälle 
uppöva sin förmåga j att skriva och räkna samt dessutom erhållit många 
vänliga råd och förmaningar, som komma dem väl till pass ute i världen. 
Samhället står således i stora tacksamhetsförbindelser till denne man, som 
i tysthet verkat och verkar för mycket gott ibland oss; och det är att 
önska, att hans verksamhet vinner erkännande och intresse hos alla de sam
hällsmedlemmar, som vilja och kunna något uträtta för den goda saken. 
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Tillfälle till besök gives varje söndag, då föreningen kl. 7 sammanträder 
i h r Nordhs bostad till tankeutbyten och förädlande nöjen, såsom populära 
föredrag, sånger m. m. Avgiften för inträde i föreningen är 5O öre, en gång 
för alla, samt 25 öre i månaden till bestridande av diverse löpande utgifter. 
Arbetare äro vi alla med huvudet eller handen, och samhället vilar tryggt 
på 2:ne grundpelare: gudsfmläau. och arbete. 

Vi anbefalla denna arbetarförening åt samhällets välvilja, under den liv
liga förhoppning, att alla, som hava myndlingar och lärlingar under an
svarsfull vård, vill taga dem med sig och införa dem i denna association, 
där de kunna få lära något annat och bättre, än vad gatan och krogarna 
ha att bjuda på. Vi återkomma till detta ämne, som ger anledning till åt
skilliga betraktelser, icke alla av den gladaste beskaffenhet." 

I Arbetarföreningens 50-årsberättelse meddelas, att 

"Nordhs bildningscirkel höll sina sammankomster i en för ändamålet 
hyrd lägenhet, bestående av en större sal och ett mindre rum i övre våningen 
i den s. k. Södergrenska gården, nuvarande nr 5 vid Nedre Kungsgatan. 
Här undervisade Nordh mot en ringa avgift ungdomarna i skrivning, räk
ning, teckning och sång under söndagarna samt även ett par vardagskvällar 
i veckan. Antalet deltagare var till en början 7 a 8 men ökades småningom 
till ett 20-tal, vilket föranledde ledaren att- höja månadsarvodet rätt vä
sentligt. -- På hösten 187 5 flyttade denne sin verksamhet till en gård 
på Kyrkbacken, där nu bildningscirkeln skulle under hösten och vintern 
omdanas till en arbetarförening under Nordhs ledning. Så skedde även un
der ganska livlig tillslutning av intresserade. Emellertid omöjliggjorde le
darens något härsklystna och allenarådande natur samarbetet mellan honom 
och större delen av de nytiiiträdande medlemmarna och en brytning upp
stod, varvid Nordh nödgades avgå från ordförandeskapet." 

Till medlemmarnas uppbyggande anordnade den nya föreningen 
ofta föreläsningar, till vilka allmänheten mot en ringa avgift ägde 
tillträde. Den upprättade också 1877 ett bibliotek, som småningom 
växte till 800 volymer. Mot sekelslutet upphörde dessa verksamhets
grenar, då Västerås arbetarinstitut tillkom. 

VLT berättar även om andra föreläsningar. Litteratören Rudolf 
Hjärne hade 1873 300 åhörare på sina tre föredrag om Geijer. 1876 
talade fil. dr Ew. Alnting om Linne för 60 åhörare och fil. d1· Elof 
M. Lindman talade Om qvinnan och hennes bestämmelse samt Emot 
kvinnoemancipationen för 80 åhörare och om Odödligheten m. m. 
med färre åhörare och ytterligare om Arbetarfrågan. Inträde 1 kr., 
arbetare 25 öre. 1884 föreläste Tekniska skolans föreståndare H . 
Larsson: Om luftens betydelse för hälsovården. Arbetarföreningens 
medlemmar fritt, Godtemplarordens och Arbetarringens (inköps
förening) ledamöter 1 O öre, övriga 25 öre. 
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Västeråssonen C. A. Reuterskiöld kände förpliktelser mot hem
staden. Höstterminen 1893 höll han på Arbetarföreningens lokal en 
serie på fem föreläsningar om Kommunalstyrelse: kommunal- och 
kyrkostämma, stadsfullmäktige, landsting. 100 åhörare men få ar
betare. Våren 1894 fortsatte han med fem föreläsningar om Röst
rättens allmänna historia: Frankrike, England, Holland, Belgien, 
Tyskland, Osterrike, USA och Sverige, i början fåtaligt besökta men 
ökade. Fritt tillträde. Intet arvode. 

En annan lika generös västeråsare, fil. dr Richard Nordin, före
läste samma vår här först på KFUM om En bild från det romerska 
kejsardömets dagar och sedan en serie på tre föreläsningar om Riks
hövitsmannen Engelbrekt, Riksföreståndarna av Stureätt och Ko
nungen Gustav Vasa. 

För 1895 planerades nya serier, men de vidtalade lokala förelä
sarna blevo ej färdiga. 

Liksom på ett stort antal andra platser i länet - t. ex. Heby, 
Norberg, Västanfors, Köping, Kolbäck - voro godtemplarna i 
Västerås livligt intresserade för folkbildningsarbetet. På förslag av 
plåtslagare Aran Danielsson tillsatte de hösten 1896 en föreläsnings
kommitte, som överenskom med lektor Kempe om att få landstings
föreläsningar mot att godtemplarna fritt upplät ordenslokalen tis
dagar och fredagar och bekostade an nonsering. Så kunde de 1897 
hålla 20 föreläsningar i sju serier: Sveriges geografi, Sveriges historia, 
Elektricitetslära, Fysik, Matematik, Astronomi, Rusdryckerna och 
Nykterhetslagstiftningen. Detta. program möjliggjordes genom att 
föreläsarna åtnöjde sig med ingen eller obetydlig ersättning. Fritt 
tillträde. Medeltal 300 åhörare, nån gång upp till 500 a 600. 

År 1898 kunde kommitten i huvudsak stå på egna ben genom 
anslag från staden (500:-), Asea (400:-), och Nordis!ea Metall ab. 
(100:-). Nu hölls sex serier: Europas geografi, Sveriges historia, 
Människokroppens byggnad och förrättningar, Fysik, Elektricitets
lära, Rom under kejsartiden jämte några fristående föreläsningar, i 
allt 22 föreläsningar. Aven nu föreläste många utan ersättning. 
Båda åren förekom endast västeråsföreläsare. Fritt tillträde. 

Vårterminen 1899 arbetades på samma sätt. N u hade kommitten 
på de tre vårterminerna hunnit anordna 63 föreläsningar. För att 
kunna erhålla statsbidrag beslutade man sig emellertid den 29 ok
tober 1899 för att överlämna ?tppgiften till den då bildade Före
nmgen för Västerås Arbetarinstitut med Kem.pe som föreståndare 
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Västerås arbetarinstitut 50 år 1949. Styrelsen fr. v .: redaktör Ernst Berg, 
föreståndaren folkskollärare Georg Leon tein, studieledare Gunnar Hirdman, 

byggmästare Edvard Karlsson, rektor Ivar Andren. 

till 1909, efterföljd av folkskollärare ]. P. Malmberg, alltifrån bör
jan sekreterare och kassaförvaltare, och 1919-1951 av folkskollä
rare Georg Leontein. Ur styrelseprotokoll l mars 1900: 

"Med anledning av att trängsel ofta rått i föreläsningssalen och sittplat
serna intagits så tidigt, att en del arbetare, som t. o. m. voro medlemmar 
av institutsföreningen, och som ej haft tillfälle att i mycket god tid in
finna sig, måst nöja sig med ståplats eller stundom återvända med oför
rät ta t ärende, beslöt styrelsen, a t t medlemmar av föreningen, som infinna 
sig senast femton minuter innan föreläsningens början, skola äga att mot 
uppvisande av medlemskort få inträde genom ingången från gårdssidan, att 
för icke medlemmar, vilka böra begagna ingången från gatan, lämnas sedan 
tillträde endast så långt utrymmet medgiver, samt att barn under 14 år tills 
vidare icke äga tillträde." 

Föreläsningsserierna fortsatte ännu några år, men snart blev en
staka föreläsningar regel. Vårterminen 1909 ordnade institutet i 
samråd med IOGT en s. k . flyttande folkhögskolhm under januari
mars med 8-1 O timmar i veckan kl. 7.30-9.30 em med 82 delta
gare i föreläsningar, lektioner och övningar. Man hade redan 
1903 börjat anordna st?tdiehtrser, detta år i kommunalkunskap un-
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der 8 veckor med två timmar i veckan, de följande åren i andra 
praktiska ämnen. Institutet medverkade i upprättandet av st?tdie
hemmet Arosg&rden, som övertog denna verksamhet 1918 med G?tn
nar Hirdman som sUtdieledare. 

D. Föreläsningsföreningar får statsbidrag. 

. Bland de 56 föreläsningsföreningar i landet som 1898 erhöllo 
statsbidrag var två från vårt län: Norbergs arbetarinstitttt och Kö
pings föreläsningsförening fingo vardera 350 kr . Det betyder, att de 
måste ha varit i verksamhet året före. På godtemplarinitiativ hade 
Köpings nykterhetsfolk hösten 1896 tillsatt en kommitte med upp
gift att anordna offentliga föreläsningar i allmännyttiga ämnen . Så 
skapades 25 nov. 1897 Köpings föreläsningskommitte, i vilken stads
fullmäktige representerades med tre ledamöter. Landstingskommit
ten hade då under tre år gett staden 14 föreläsningar . Norbergs
institutet (också godtemplarinitiativ) fick 1897 8 föreläsningar. 

Följande år kunde staten ge bidrag till 76 anstalter i landet. För 
vår del tillkom nu Sala, som sen föreningen för två år sen bildades 
fått 14 landstingsföreläsningar, samt Kungsär som fått 15. Väster&s 
kom i tur år 1900 jämte Arboga, som under fyra år fått av kom
mitten 24 föreläsningar. Bidrag gick 1904 även till Skttlt?tna, Kumla 
och Ramnäs-S?tra. 

När föreläsningskommitten år 1900 kunde redovisa ett medeltal 
åhörare vid sina föreläsningar på 201 fann den detta vara till
fredsställande, då föredragen nu så gott som ~tteslutande hällos på 
landsbygden. Två år senare säger den: Annu återstår flera folkrika 
samhällen, där självständiga, av landstingets anslag oberoende fö
reläsningsföreningar borde bildas. Då kunde landstingets medel 
uteslutande användas för mindre folkrika platser och kommuner, 
där detsamma framdeles som hittills är väl behövligt. 

Länge hade landstinget nu varit enigt i föreläsningsj?·ågoma. 
Men 1902 blev det strid om bidrag skulle ges till nykterhetsföre
läsningar. Förslag härom avslogs. Följande år vände sig Länets all
männa nykterhetskommitte till Konungens befallningshavande med 
anhållan, att K. B., som hade förslagsrätt hos landstinget, ville fö
reslå tinget att anslå 800 kr till nykterhetskommitten för anord
nande av populärvetenskapliga nykterhetsföredrag. K. B. föreslog 
i stället, att tinget måtte genom ökning i någon mån av anslaget till 
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anordnande av populära föredrag /ör arbetare bereda tillfälle till 
nykterhets/öreläsningar utan inkräktning på de allmänt bildande 
ämnena. Tinget biföll och höjde anslaget med 300 kr till 2.300 kr, 
som utgick till föreläsningskommitten under dess återstående livstid 
till 191 O. Gust. Petersson gjorde 1905 förgäves ett försök att få det 
höjt till 2.800 kr . 

I berättelsen 1904 meddelar kommitten: Som nykterhetsföreläsare 
har kommitten httvudsakligast använt läkare. De lämpligaste plat
serna för dylika föredrag ha ansetts vara industricentra, ett har på 
s~rskild begäran hållits i stad samt några även i församlingar med 
t1ll större delen jordbruksbefolkning. 

E. Kommittens föreläsningar 1893-1910 fördelade sockenvis. 

1893-95 1896-00 1901-05 1906-10 S:a 
Altuna l l 2 
Arboga 8 25 3 36 

" landsförs. 2 l 2 11 16 
Badelunda l 5 6 12 
Berg 2 4 6 
Björksta 2 3 l 6 
Björskog 3 2 8 8 21 
Bro 3 l 4 8 
Dingtuna 2 3 5 
En åker 2 1 l 4 
Fläckeho 2 7 14 4 27 
F rösthult 4 3 2 9 
Gunnilbo 2 3 5 10 
Haraker 1 4 4 9 
Har bo 4 4 
Hed 2 5 4 8 19 
Hi m meta 1 1 4 1 7 
Hu b bo 8 8 7 23 
Huddunge 1 1 2 
Härnevi 2 2 4 
Irsta 4 10 13 5 32 
Karhenning 1 6 lO 8 25 
Kila 1 1 2 4 
Kolbäck 6 26 17 49 
Kumla 4 14 16 34 
Kung Karl 3 7 10 
Kungsör 3 15 6 13 37 
Kungs Barkarö 2 2 4 
Kungsåra 7 6 2 15 
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1893--95 1896--00 1901--05 1906--10 
Kärrbo 
Köping 

, landsförs. 
Lillhärad 
Lund by 
Malma 
Medåker 
Munktorp 
Mäldinta 
Nor a 
Norberg 
Norrby 
Odensvi 
Ramnäs 
Romfartuna 
Rytterne 
Sala 

, landsförs. 
S:t Ilian 
Sevalla 
Simtuna 
skerike 
Skinnskatteb. 
Skultuna 
Sura 
Sved vi 
Säby 
Säterbo 
Tillberga 
Torpa 
Torstuna 
Tortuna 
Tärna 
Vittinge 
Västanfors 
V. Färnebo 
V. Lövsta 
V. Våla 
Västerås 
, Barkarö 
V. Skedvi 
Angsö 
Österunda 
O. Våla 
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1 3 
6 12 3 2 

1 
5 
2 

2 
3 

2 

5 

4 

4 
2 
4 
1 

1 
1 

1 
1 

10 

12 

2 

11 
5 
6 

1 
17 

4 
4 
1 

15 

1 

2 

2 
11 

1 
1 
9 

2 
4 

4 
5 
8 
9 

34 

3 
1 
3 

2 
1 

16 
2 
4 
1 
3 
1 
5 

2 
5 
4 

10 
5 
4 
5 

17 
3 
3 
4 
2 
4 
7 
1 
4 

7 
16 

6 
14 

2 

2 
1 

2 

3 
10 

9 
24 

2 

13 
5 

6 
11 

3 
7 

4 
2 
1 
7 
9 

6 
6 

5 
1 

4 

7 
10 

1 
5 
5 

3 
6 
6 

2 

Summa 

S:a 
4 

23 
2 
2 
4 

38 
21 
36 

l 
8 

21 
18 

5 
6 

12 
17 
27 
17 

6 
8 

13 
1 

13 
39 

8 
11 
19 

2 
9 
8 
4 

13 

15 
31 
12 
37 
16 
46 

5 
7 
9 
1 
7 

1,042 

III 

LANDSTINGET STÖDJER ALLMÄN FOLK

BILDNINGSVERKSAMHET 

1. Landstinget tillsätter folkbildningskommitte. 

Det blåste starka kulturvindar i början av det nya seklet. De med
förde nya uppslag och ett allmännare intresse på folkbildnings
området. Det gällde främst de djupa leden, som också genom röst
rättsreformer, särskilt på det kommunala området, kunde tilltvinga 
sig ökad tillgång till kunskapens källor . 

Lindmans kommunala rösträttsreform 1909 med proportionella 
val och rösträttsskalans sänkning från maximum 100 till 40 röster 
medförde, att en hel del folkbildningsintresserade vänstermän blev 
insatta i 1910 års landsting. Bland dem var Västmanlands läns tid
nings redaktör Anders Pers. I motion hemställde han, att lands
tinget måtte utvidga sitt folkbildningsstöd till att omfatta ej blott 
föreläsninga1· utan även bibliotek samt utbildning av folkbildnings
ledare och bibliotekarier. Tinget biföll och höjde anslaget till 2.500 
kr samt bestämde på förslag av Karl Ostlund att stödet skulle gälla 
även den begynnande studiech·kelrörelsen. I stället för den gamla 
föreläsningskommitten tillsattes "Landstingets kommitte för folk
bildningsarbetet i länet", som lämnades fria händer att på bästa 
sätt använda anslaget för ändamålets vinnande. Den förre ordfö
randen Thorbjörnsson kom ej med men väl kommittens två övriga 
ledamöter, domprosten Fr. Fåhr,;eus som ordfömnde och lantbruka
ren Gi,tst. Petersson i Björskog, vartill som nya kom tryckerifaktorn 
Karl Östhmd, Köping, bokhandlaren ]. H. Ericson, Sala, och folk
skolläraren Ivar Andren, Västerås, vilken av Pers var predestinerad 
till kommittens sekreterare, kassör och verkställande ledamot. Jag 
fullgjorde denna uppgift till utgången av 1944 men kvarstod i kom
mitten t. o. m. 1949. 

Med 1914 avgick Fåhra:us ur kommitten, och den nya g1vens 
män lyckades då sätta in Pers i kommitten som ordförande med 23 
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röster, medan 19 tillföllo den populäre komministern i Köping 
Axel Lutteman. Pers kvarstod till 1937 och efterföljdes som ordfö
rande av redaktören för Västmanlands Folkblad Emil Olovson, vil
ken inträtt i kommitten egentligen för att få ner föreläsningsarvo
dena. I sitt partiarbete och eljes tog han aldrig ersättning, ofta ej 
ens för bilkostnader, och då landstinget införde sammanträdesersätt
ning för kommitteerna, tog han aldrig ut sådan. När han fann ned
prutning omöjlig, avgick han redan följande år och fick till efter
trädare lantbru.!earen L. ]. Ekström. i Ekeby, Svedvi, vilken förde 
klubban till 1947. Från Bosa:us 1894 till Pers 1937 hade kommit
ten landstingsutsedda ordförande, varefter den fick förtroende att 
själv utse sin ledare. 

Folkbildningskommitten haqe till 1937 fem ledamöter. Då folk
bildningsarbetet uppbars av vänstersinnat folk, hade personer av 
denna riktning insatts i kommitten (Ekström tillhörde bondeförbun
det). På förslag av högern utökade landstinget 1937 kommitten till 
sex ledamöter för att kunna bereda plats för en högerman, som blev 
läroverksadj?mkt Hj. Thyresson i Västerås, vilken 1944 efterträddes 
av länsjägmästare E. NJ'blom, Västerås. Kommitten omdöptes 1953 
till Landstingets K?tltu.r- och Undervisningsnämnd (KUN) med 
även landstingets yrkesskolor m. m. som arbetsområde. 

Under sin långa levnad- 1860-1951 -gjorde Auders Pers mycket 
betydelsefulla insatser både på riks- och länsplanet, ej minst som främ
jare av folkkultur. Enda barn till en bonde i Vinäs, Mora, fick han efter 
folkskolan under en sommarkurs utbilda sig till småskollärare. Efter 
några års tjänstgöring blev det en vinterkurs på Dalarnes nystartade folk
högskola samt allmän praktik på kontoret hos kommunalpampen och riks
dagsmannen Bälter Sven Ersson. Men nu hade Anders bildat familj och 
ville bli självständig jordbrukare. Bälter Sven köpte en stor gård i Grällsta 
i Kumla socken på Västmanlandsslätten, där han placerade Anders som 
förvaltare. Det blev tio strävsamma men framgångsrika och lyckliga år. 
I den konservativa bygden lyckades han dock bilda en godtemplarloge och 
bygga ett ordenshus som kulturcentrum. Som IOGT:s distriktte-mpiare i 
läuet 1892-96 gjorde han flitiga föredragsresor och fick till stånd lan
dets första ordenshusbyggnadsfond . Med Bälter Svens fortsatta stöd in
köpte han 1898 den liberala Västmanlands läns tidning, åt vars skötsel 
han ägnade resten av sitt liv . Man lade också på honom uppdrag som 
stadsfttllmähtig ocb laudstiugs·mau, tills han begärde befrielse 1937. Da
larne satte honom som rihsdagsmau i. första lwmmaren 1910-27. 

I riksdagen gjorde Anders Pers stora ansträngningar för att hjälpa det 
ägosplittrade Dalarne till att äntligen få en för dess förhållanden passande 
jordskifteslag. Det lyckades också. T illsammans med landshövding Walter 
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Redaktör Anders Pers, 
Västerås. 

Murray förmådde han vid indelningsverkets upphörande rädda åtminstone 
miljonen av de västmanländska böndernas gjorda insatser - som staten 
redan hade tagit hand om - till en "Roteb/11/arnes bespari.ngsfond", vars 
avkastning går till uppgifter av betydelse för länets landsbygdsbefolkning, 
och därtill fick de till stånd riksdagsbeslut om en fördjupning av Södertälje 
kanal till fromma för Mälarsjöfarten. 

Som medlem av styrelsen för Viistmaulauds formnhmesförenillg var han 
den främst verksamme i uppgiften att återställa de båda väldiga skepps
sättningarna vid Anunds hög i .Badelunda genom uppresning av jätte
blocken. Sin starka känsla för hembygdsvården visade han också som tid
ningsman. Länstidningen fick genast ett mycket uppskattat julnummer, en 
tid med namnet "Från Mälarstraud till Städjan", där man främst fann 
skildringar från hans båda hembygder. Prenumeranterna fick också 1904 
i förnämligt nytryck den utförliga hembygdsboken av Olof Grau. "Be
skrifui-ng öfver W1 iistmanlaud", som första gången utkom 1754. 

Anders Pers var ordförande i den av honom skapade Landstingets folk
bildningskommitte 191 5-19 3 7. I Västmanlands läns folkhögskolkurs 
förening var han vice ordförande 1919-1929. I dess fortsättning Väst
manlands läns bildningsförbund var han ordförande 1929-1944. Förbun
dets ende hedersledamot blev han 19 3 O. 
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2. Landstingets anslag till folkbildningskommittens 
allmänna verksamhet. 

för åren 1911-1944. Anslag till speciella u p p gifter ej medtagna. 

1911 
1912-19 
1920-22 
1923 
1924-26 
1927-30 
1931-33 
1934-35 
1936 
1937-38 
1939-44 

2.500 
3.000 
6.000 
4.000 
4.500 
6.000 
8.000 
7.000 
8.000 
9.000 

10.500 

Kommitten fattade landstingets uppdrag i 
folkbildningsarbetet som en "hjälp till själv
hjälp" med huvudsaklig vikt på råd och upp
slag i arbetet. Anslagskraven hällos måttliga. 
Okningen 1920 motiverades med den nya 
Folkhögskolkursföreningens behov och 1931 
med stiftandet av Bildningsförbundet. Sänk
ningarna 1923 och 1934 föreslog kommitten 
själv med hänsyn till landstingets på grund 
av allmän ekonomisk depression försämrade 

skatteinkomster. Det gällde alltid att finna även andra inkomst
källor för olika verksamhetsgrenar. Den efterföljande tiden ställde 
helt andra krav på landstingets anslagsvillighet. 

3. Kommitten hjälper biblioteken. 

Allt intill 1800-talets slut hade så väl stat som landsting ansett, 
att stöd till de folkliga biblioteken ej kom dem vid. Förgäves hade 
frågan väckts i riksdagen både i början, mitten och slutet av seklet.1 

Men 1902 lyckades folkskollärarna Fridtjuv Berg och Emil Ham
marlund få riksdagen med på begäran om utredning, som 1905 re
sulterade i proposition och beslut om högst 75 kr sammanlagt till 
skol- och folkbibliotek i samma kommun. A ven föreningsbibliotek 
fick bidrag. Vid första utbetalningen 1907 erhöll 21 bibliotek i 
länet bidrag. 

Som ecklesiastikminister kunde Fridtjuv Berg 1912 få riksdagen 
att utan debatt och votering besluta en betydlig förbättring. skol
bibliotek kunde få upp till 150 och folkbibliotek 400 kr mot minst 
lika mycket i andra inkomster (endast ettdera i varje kommun) me
dan studiecirkelbibliotek (även flera i samma kommun) måste 
prestera minst dubbelt. 

1 Folkbiblioteken i Sverige av Knut Tynell. 
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När Landstingets folkbildningskommitte började sin verksamhet 
år 1911 beslutade den redan vid sitt första sammanträde infordra 
uppgifter om biblioteksverksamhetens ståndpunkt i länet för att 
kunna bedöma dess behov av hjälp. Samma år gjorde VLT en un
dersökning härom och fann, att bibliotek fanns ganska allmänt i 
ortema men oftast föråldrade och placerade i folkskolorna eller på 
pastorsexpeditionerna. Ett 20-tal ägdes av nykterhets- och andra 
föreningar. Om läget 1914 meddelar VLT: Av länets 73 kommuner 
(stad och land) sökte och fick nu 25 statsbidrag till folkbibliotek. 
Av dessa hade 13 även skolbibliotek. Nio hade blott skolbibliotek. 
Alltså 34 kommuner med statsbidrag, och då var ändå länet bland 
de främsta i landet. 1916 noteras en ökning till 43 eller 62 Ofo av 
kommunerna och 1919 till 44 folk- och 47 skolbibliotek, som till
hörde 44 kommuner, medan 12 kommuner aldrig sökt statsbidrag. 
1922 gjorde det ekonomiska läget, att nya bibliotek ej kunde upp
rättas. 

Till denna raska utveckling bidrog folkbildningskommitten. Den 
begärde och fick uppgifter från godtemplarnas, templamas och blå
bandisternas studiecirkelverksamhet och fann, att här främst be
hövdes tillgång till sådana böcke~, som sällan funnos i biblioteken. 
Den lämnade då cirklarna inbundna böcker räknat efter 1 kr pr 
cirkelmedlem under tre år men sen 75 öre tills anslaget upphörde 
1929. Detta blev indirekt ett kraftigt stöd till studiecirkelbiblio
teken med deras ogynnsamma statsbidragsvillkor. Kommittens sam
manlagda bidrag till dem steg till maximum 2.150 år 1923. När 
statens bidrag från 1930 höjdes till likhet med folkbibliotekens fann 
kommitten lämpligare att ge cirklarna hjälp i annan form. 

Folkbiblioteken i länet har visserligen aldrig fått direkta lands
tingsanslag, men kommitten har på mångahanda sätt bidragit till 
deras raska framryckning ända tills Landsbiblioteket i Västerås år 
1952 trädde i funktion och kunde överta ansvaret för den fmtsatta 
utvecklingen. 

För boken och biblioteken nitälskade i högsta grad den 1915 i 
folkbildningskommitten inträdande ordföranden Anders ·Pers. Vi 
gjorde årliga }1-amstötar till kommuner och personer om upprät
tande av nya och utveckling av befintliga bibliotek, så att de kunde 
bli berättigade att få statsbidrag. sekreteraren fick fungera som 
"bibliotekskonsulent" i bygderna. Redan vid folkbildningsmötet 
1911 hade bibliotekarier fått en duvning i biblioteksskötsel. Nu 
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ordnades genast sommaren 1915 ett tv&dagars biblioteksmöte under 
ledning av bibliotekskonsulent F. Hjelmqvist med hjälp av fyra 
folkskollärare: bibliotekarierna i Norberg och Köping A. Friberg 
och K. J. Osterberg, IOGT:s distriktsstudieledare G. A. Ljungberg 
i Riddarhyttan och kommittesekreteraren. Rektor S. Landtmansson 
infonnerade om stiftsbiblioteket. Om mötet rapporterade kommitten 
till landstinget: 

Uppgiften var att väcka intresse och lämna råd och anvisningar före
trädesvis för folk- och skolbiblioteks inrättande och skötsel. Det var nöd
vändigt att nå hela länet. Intresset visar sig nämligen vara ojämnt förde
lat: bäst i Norbergs bergslag, iudustribygden och städemn, sämst i Upp
landsdelen och angränsande socknar i länet. För att hela länet skulle nås 
utfästes ringtraktamente - l O kr - och järnvägsresa för en st i pendiat 
från varje lwmumu . skolrådsordföranden ombads tillse, att denne utsågs 
av biblioteksstyrelsen eller där bibliotek saknades på ann a t s ä t t. I några 
fall måste kommitten direkt utse stipendiat, då de legala organen ej ville 
fungera . Inbjudan utfärdades f. ö. i sådan form, att det folkliga intresset 
för saken skulle känna sig tilltalat. Syftet nåddes. Mötet blev gott besökt 
av intresserat folk från hela länet, såväl utsedda stipendiater som andra. 
Övervägande var det biblioteksföreståndare, vanligen folkskollärare men 
därjämte präster, skolrådsledamöter; medlemmar i studiecirklar osv, i 
allt omkring 150 personer, därav hälften stipendiater. - Mötesiwstunden 
gick pil över I .000 kr. 

När staten 1920 började ge bidrag till gnmdligare bibliotekshtr
ser, passade kommitten på och fick det första bidraget till en vec
kas !eurs p& Arosg&rden i Västeds på sommaren. I kursen deltog 9 
bibliotekarier vid folk- och skolbibliotek och 19 från studiecirkel
biblioteken. K ven nu fingo de rese- och traktamentsersättning. 

Vid kursen bildades Västmanlands läns bibliote!esförening med 
K. ]. dsterberg i Köping som ordförande. Den levde dock ej många 
år, då den inte fann sig ha någon uppgift vid sidan om folkbild
ningskommitten. 

Kursen upprepades på samma plats sommaren 1928, nu med 
bibliote!esleonsr-tlent H. Kiintzel och fil. kand. Hildur Peterson-Ber
ger som föreläsare och övningsledare jämte ytterligare fyra förelä
sare. Denna gång deltog 22 folk- och skolbibliotekarier och 13 från 
cirkelbiblioteken samt 1 från centrallasarettets bibliotek och 7 
andra intresserade. Stipendieförmåner gavs liksom förut. - Från 
1935 indrog staten sitt bidrag till sådana kurser. 

Mellan de större kurserna hölls smärre med kommittens stöd. Så 
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ordnade IOGT 1922 en tv&dagarshtrs i Väster&s med hjälp av 
bibliotekskonsr-tlent F. Hjelnzqvist med fnt. Annars var Bildnings
förbNndet vanligen förmedlare. Bibliotekarie Harald Nordström 
fr&n Borlänge ledde sålunda 1930 tvådagarskurser för fyra kretsar 
i länet. Följande år gällde det Västerås och stadens många biblio
tekarier och därtill fick bibliotekarierna i Jordbrukarungdomens 
förbund träning vid en kurs på Tärna folkhögskola. IOGT fortsatte 
så nästa år med samling i Sala, Köping och Västerås. Bildningsför
br-mdet använde Nordström och folkskollärare Emil Nord fr&n As
hammar 193 8 till kretskurser på fyra orter och följande år i Väster 
Färnebo samt bibliotekskonsulent Bengt Hjelmqvist året efter i 
Tärnsjö. I Arboga höll centralbibliotekarie S. O. Hellmer från 
Umeå sommaren 1948 en veckoslutskurs biträdd av fem utbildade 
bibliotekarier för övning i smågrupper med ett 60-tal deltagare från 
kommun-, skol-, förenings- och cirkelbibliotek. 

Sveriges allmänna biblioteksförening ordnade från 1940 korres
pondenshmer i biblioteksskötsel. Kommitten beslutade betala kurs
avgift för bibliotekarier i länet. Vid årsskiftet hade 26 västmanlän
ningar anmält sig, vilket var 1/4 av hela antalet deltagare. Följande 
år tillkom 16 folk- och 6 cirkelbibliotekarier. Kursen hade dock 
lagts så omfattande, att många bibliotekarier vid småbibliotek hade 
svårt att fullfölja den. När kursen efter ett par år upprepades och 
förkortades, hjälpte kommitten 24 bibliotekarier med avgiften till 
denna. 

Alla ansträngningar gav till resultat, att år 1932 statsunderstött 
bibliotek - folk- eller skolbibliotek, vilket som ensambibliotek 
vanligen fungerade även som folkbibliotek - fattades endast i 
småsocknarna Himmeta, Lillhärad och Tärna, medan 1/s av landets 
kommuner var utan 1939. Arbetet för bibliotekens effektivisering 
gynnades genom bildandet av storkommunerna, där småbiblioteken 
som filialer till större kommunbibliotek fick större möjligheter. 
ABF i länet gick raskt in på denna linje och med 1954 blev dess sista 
föreningsbibliotek kommunaliserade. IOGT-distriktet åter har ännu 
1963 kvar ett 30-tal föreningsbibliotek, det största i Kngelsberg, 
där det fungerar som allmänt folkbibliotek . 

Till folkbiblioteken hör även sjr-tklmsbiblioteken, vilka från 1920 
erhöll statsbidrag med 1 kr pr sängplats. Sedan kommitten från 
flera län skaffat sig upplysningar om det praktiska ordnandet 
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kunde den hjälpa överläkare L. Norrlin vid centrallasarettet i Väs
terås till grundande 1928 av bibliotek där genom att ordf. Pers 
skänkte 500 kr som motsvarighet till statsbidrag med samma belopp 
medan dr Norrlin skänkte en mängd böcker. En sköterska deltog i 
en a v bibliotekskurserna. Då statsbidrag efter några år ej söktes, 
gjorde kommitten ny påstötning med resultat. 

Västmanlands läns pedagogiska bibliote!e startade 1911 och ver
kade som ett centralbibliotek för länets lärare. Det fick från 1912 
årliga anslag av landstinget, under sju år 300 och fyra år 500 kr. 
Den ekonomiska krisen på 20-talet föranledde anslagets indragning. 
Folkbildningskommitten kunde ge en handräckning, en gång 100, 
en annan 500 kr. I början var det lättillgängligt uppställt i Wenn
bergs bokhandel i Västerås, sedan i Herrgärdsskolans lärarrum. Un
der bibliotekets hela tillvaro var initiativtagaren Ivar Andren ord
förande, kassör och bibliotekarie. När han 1920-32 var rektor för 
småskolseminariet i Västerås blev det uppställt i seminariets biblio
teksrum och utnyttjades även av seminaristerna. Efter åtskilliga års 
förpuppning uppgick det i det nya Landsbiblioteket. 

Anders Pers var upphovsman till frågan om inrättande av lands
bibliotek i Västerås. Då han 1915 kom in i statsutskottet fann han, 
att stiftsbiblioteket i Linköping hade statsbidrag på 1.500 kr, under 
det att Västerås betydande stiftsbibliotek blott fick 300 kr ur läro
verkskassan. Då fick dess bibliotekarie lektor S. Landtmansson vid 
sommarens folkbildningsmöte i Västerås redogöra för hur det kunde 
vara till hjälp i folkbildningsarbetet. Pers fick 1918 riksdagen att 
begära utredning om hjälp till stiftsbibliotekens effektivisering.2 

I utredningen blev han ledamot. Den föreslog 1923 statsstöd till de 
större stiftsbiblioteken att under namn av landsbibliotek fungera 
både som vetenskapliga och centralbibliotek och därjämte även som 
stadsbibliotek . Förverkligandet berodde på lokala initiativ. Pers 
motionerade i saken i stadsfullmäktige och landsting, men i båda 
hade han den ekonomiskt försiktige drätseldirektör Oberg emot sig, 
vilken fick dem att avslå engagemang. Först 1939 anslog tinget 
50.000 till byggnad och 3.000 kr under fem år sen verksamheten 
kommit igång. Stadsfullmäktige hade emellertid redan 1929 tillsatt 

2 Biblioteken i Sverige av Knut Tynell. 
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Landsbiblioteket i Västerås. Utlåningshallen. T. v. skymtar läsesalen. Bilden 
tagen från den rymliga bokläktaren över expeditionsrummen. 

f 
tl , 

en kommitte för utredning om inrättande a )aa-dsbibliotek, i ,v il
ken bl. a. ingick folkbildningskommittens ordförande och sekre
terare. Den vidsynte bokvännen Anders Pers fick dock ej uppleva 
den dag år 1956 när landsbibliotekets förnämliga hus invid dom
kyrkans kor äntligen kunde invigas. I portalen möter vi dock med 
all rätt hans porträttmedaljong och hans livslinje: Lärare, Bonde, 
Tidningsman. 

4. Kommitten stödjer föreläsningar, kurser och studiecirklar. 

De fyra första åren verkade kommitten i första hand fortfarande 
som föreläsningskommitte. När initiativtagaren Anders Pers 1915 
inträdde som ordförande började vi med nya uppslag. För att 
sprida kännedom om olika bildningsmöjligheter utgav vi 1916 en 
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20-sidig propagandaskrift "Bildningstillfällen för ~mg dom och äldre 
i länet" med uppgifter om fo!khög- och lantmannaskolor i länet, 
om centralslöjdskolan och tekniska skolan i Västerås, om hushåll
ningssällskapet och skogsvårdsstyrelsen samt om föreläsningsföre
ningar, bibliotek och studiecirklar samt fruktodlarföreningar. Den 
aktualiserades och utgavs ånyo 1921, då den även kunde göra 
reklam för de nya flyttande folkhögskolkurserna. 

Vi knöt nära förbindelser med de arbetande på folkbildnings
fältet, och för samarbetet bildade vi nya organisationer. Vi möttes 
av stort intresse härför. Kommittens verkställande ledamot, sekre
teraren, invaldes i styrelserna och blev småningom den verkstäl
lande även i dem, varigenom arbetet effektiviserades och omkost
naderna förbilligades. 

Personförbindelsen knöts först med F öreläsningsförbundet och 
sedan med den nybildade Folkhögskolhmföreningen och dess efter
följare Bildningsförb?mdet. När Landstingets yrkesskolor grundades 
1934 blev det åter en naturlig personunion, t. o. m. ifråga om hela 
kommitten = styrelsen. 

Vi börjar med att ge en historik över den särskilda organisatio
nen för föreläsningsverksamheten. 

A. Samverkan med Västmanlands läns föreläsningsförbund. 

Vad var egentligen syftet med föreläsningarna? Härpå gavs ett 
svar i det betänkande, som Sak!eunniga för föreläsningsverksamhe
ten avgav 1911: I de icke topografiskt men väl i avseende på till
gången till bildningsmedel perifera landsdelarna borde föreläs
ningarnas syfte till att börja med inte sättas högre än att inrikta 
smaken på ett bättre tillvaratagande av de lediga stunderna. I 
samma mån en trakt haft eller har tillgång till andra bildningsme
del eller till förädlande förströelser, dess mera böra fordringarna på 
de därstädes anordnade föreläsningarna inrikta sig på det undervi
sande syftet. - På utredningens förslag fick föreläsningsföreningar 
på avlägsna orter statsbidrag till reskostnader. 

I landstingsmotionen 1910 hade Pers framhållit, att tillkomsten av 
en mängd föreläsningsföreningar med både statligt och kommunalt 
stöd helt förändrat förhållandet ifråga om landstingets föreläsnings
verksamhet. Nu borde man inskränka sig till att söka få fram före-
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Folkskollärare A. G. Bäckström, 
Strömsholm. 

ningar även på övriga orter genom att där ordna intresseväckande 
föreläsningar, varjämte instruktionsmöten för föreläsningsförestån
d~re m. fl. borde anordnas. Tinget anslöt sig till dessa synpunkter. 
S1stnämnda uppgiften tillgodosågs redan första året vid det av 
kommitten ordnade stm·a folkbildningsmötet i Västerås, där in
struktionsföredrag hölls a v föreläsningsrörelsens grand old man 
professor Knut Kjellberg. 

Föreläsningsföreningarna i länet skapade 1910 ett samarbetsorgan 
"Västmanlands läns föreläsningsförb?md" som 1913 anslöt sig till 
den då bildade "Föreläsningsförb?mdens rilesorganisation" . Ordfö
rande och föreståndare under de två första åren blev föreståndaren 
för Siende härads föreläsningsförening pastor O. Brormeus, Till
berga. Efterträdaren folkskollärare A. G. Bäckström, Strömsholm, 
verkade under tolv år. Om hans arbete säger 25-årsberättelsen föl
jande: 

.. Bäckström hade värmlänningens livliga verksamma kynne. Föreläsnings
f~~·~undet. v~r hans sköt:_barn, som haJ~ ägnade de trägnaste omsorger. Hans 
storsta gladje var att fa komma ut 1 bygderna och med sin lätta värm
l~ndska t.ung~ uppby~ga befolkningen med målande, ljusbildbelysta skild
nngar fran sitt resehv eller från Karl XI:s liv på det kära Strömsholm. 
~.ä.1: ha.n ;fter l ! . timme slutade, kund.e man som i det . avlägsna Näver
kauet l \ . Skedv1 undra, om det verkltgen skulle sluta sa snart och man
grant gå fram och tacka med handslag. Det goda hjärtat förmådde honom 
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också att på allt sätt hjälpa sina strömsholmare, stallfolket, allra helst med 
juridiska svårigheter vid tomtköp, pensionsfrågor etc, och han tröttnade ej 
att hos k. maj:t föra talan för sina vänner statstjänarna på platsen. Lik
som efterträdarna hade han att dras med svårigheten att få in rekvisitioner 
och brevsvar inom rimlig tid och blev nog på sistone betraktad som kärv 
pedant. 

Folkbildningskommittens sekreterare blev 1916 vice ordförande i 
föreläsningsförbundet. Vid Bäckströms avgång 1923 valdes han till 
ordförande, medan folkskollärare G. A. Ljungberg i Riddarh)lttan 
övertog föreståndare- och kassörskapet. Han tillhörde också led
ningen för folkhögskolkursföreningen och fick många föreläsnings
föreningar att ordna folkhögskolkurs på sin ort. När han efter fyra 
år avgick, fick ordföranden Andren även överta föreståndare- och 
!eassörsuppgiftema, som han förvaltade till sin avgång som bild
ningskonsulent 1944. Samma uppgifter tillföll också de följande 
konsulenterna. Vid denna anordning skötte folkbildningskommit
tens expedition korrespondensen och kommitten behövde ej längre 
ge kontant bidrag till förmedlingen. Därtill kunde nu förbundet 
slopa alla års- och förmedlingsavgifter till fromma för både före
läsare och föreningar, vilka också gratis erhöll alla blanketter och 
annan serv1ce. 

Föreläsningsförbunden i länen skulle främst ha till uppgift att 
ordna turneer för föreläsare . Därför fick de också från 1908 upp
bära statsbidrag på något hundra kronor. Detta var dock här i 
början omöjligt, då alla ville ha föreläsningar vid veckoskiftet och 
lätt kunde få föreläsare från närbelägna Stockholm och Uppsala . 
A v de 21 föreläsningsföreningarna anslöt sig också vid starten en
dast 16. Det var städer och större orter som svek. De tog sina före
läsare direkt från Folkbildningsförbundets byrå i Stockholm. Tume 
kunde dock ordnas för en och annan storföreläsare. Så reste väst
manlandssonen professor Helge Nelson i Lund en månad i sträck 
i länet och klargjorde våra geografiska förhållanden. skogvaktare 
Gustafsson i Bomhus och "jordbruksaposteln" Rösiö från fönköping 
gick också fint i bygderna. Rösiö kunde hålla 6-7 föreläsning~r 
per dag och dra ända upp till 700 åhörare. Senare kom turen t1ll 
Harry Blomberg och Albert Wiksten. 

Första uppgiften blev emellertid att skaffa fram ortsföreläsare, 
som borde ställa sig billigare och mera lättillgängliga för de mindre 
och avlägsnare orterna. Redan andra året kunde också förbundet 
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utsända en första förteckning med ej mindre än 35 länsföreläsare. 
Sen utkom supplement årligen. Dessa utnyttjades också. Så var 
1915/16 Bäckström i farten 20 gånger, rektor Bosson 13 och pastor 
Dreiwitz 11 ggr. Antalet förmedlade föreläsningar steg först 1915 
till över 300 och höll sig däromkring i tio år. 

Föreläsningskonsulenten Nils L1mdahl höll 1913 sammanträde 
med föreläsningsföreståndarna i länet. Med hänvisning till statisti
ken för 1911 hävdade han då, att vårt Län stod främst i föreläs
ningshänseende. Det lilla länet hade blott 5 Ofo av landets folk
mängd men likväl tog våra 21 föreningar nära 5 Ofo av hela stats
bidraget. Men så hade också hållits 543 föreläsningar eller 5 Ofo 
av rikstalet. Kolbäck hade haft ett medeltal åhörare av 198 och 
Västerås 400. Länet stod fortfarande högst 1916 med 35 föreläs
ningar pr 10.000 invånare med Orebro län närmast med 32, medan 
riksmedeltalet var 19. 

Givetvis medförde första världskriget besvärligheter även för 
denna verksamhet. Svåraste verkan hade den efterföljande ekono
miska depressionen med stor arbetslöshet. Folkbildningskommitten 
hade själv sänkt sina anslagskrav. Från 1920 kunde nya föreläs
ningsföreningar på grund av minskad anslagssumma ej få statsbi
drag de första åren. De måste likväl hjälpas. När föreläsningsför
bundet 1922 hemställde till kommitten om fortsatt propaganda för 
bildande av föreläsningsföreningar måste vi svara, att vi alltfort 
skulle verka härför men att den närvarande tiden ej syntes lämpad 
för utvidgning av föreläsningsrörelsen. Nya tag togs när landstings
anslaget såväl som statens snart åter höjdes. Antalet statsunderstödda 
föreläsningsföreningar i länet var 1926 31 med ett maxinutm 19 30 

på 46. Sen dalade det åter häftigt vid 30-talets nya depression. För
bundet förmedlade 1927 358 föreläsningar och 1929 554. 

Under tiden hade bladet vänt sig. Det blev allt omöjligare med 
lördagsföreläsningar. Turneer hmde ordnas i allt större utsträck
ning. Vi utsände till föreningarna stora illustrerade affischer för 
turneföreläsaren jämte sådana i småformat i mängd, som kunde 
spridas genom skolbarn, med mejeriskjutsar och i butiker. Det 
gällde också att få lockande föredragsrubriker. En författarinnas 
"Ensamhet och gemenskap" kunde bli "Kanske kvinnan finast kan 
tolka ensamhetens tomhet och gemenskapsbehovet". "Skolbarnsvår
den" blev "Barnen äro vår rikedom". Så tillkom anskaffande av 
ldicheer och uppgifter till illustrerade tidningsnotiser särskilt vid 
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Barnavårdskurs Österunda socken. 

turneer. Länets två största tidningar förmåddes gratis var fredag 
ta in kommande veck~as föreläsningsprogram för länet. 

Ej minst viktigt var, att förbundet med bidrag från staten och 
folkbildningskommitten 1928 kunde anskaffa en portativ biograf
apparat "Kinobox". Den utlånades gratis till bygderna och kom till 
flitig användning i konkurrens med radioapparaternas och biogra
fernas lockelse. Sen kom smalfilmen och vi kunde på samma sätt 
skaffa en mera lätthanterlig smalfilmsapparat. Men ljudfilmsappa
rat fick vi nöja oss med att låna. 

Föreläsarna for ofta ut till bygderna efter en sträng arbetsdag i 
skola eller verk och behövde ha vilsam bekvämlighet på resan. Men 
föreståndarna brummade över kostnaden. Vi vände oss 1932 till 
järnvägsledningarna - då enskilda - som välvilligt utan prisförhöj
ning lät dem resa i den bättre klassen . 

Det gällde också att ta vara på möjligheterna att få gratis/öre
läsare. Hushållningssällskapet kunde hjälpa ifråga om jordbruk, 
skogsvårdsstyrelsen när det gällde skogsskötsel, Röda korset hjälpte 
beträffande hälso- och sjukvård, Fattigvårds- och Barnavårdsför
bunden med respektive ämnen, Gymnastikförbundet - som hade 
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Radiokurs på Tärna folkhögskola 19 3 6. T. h. rektor Hjalmar och fru Anna 
Bosson, i mitten folkhögskollärare Nils Carli, t. h. om honom föredra gs

chefen Y ng ve Hugo. 

stöd från Rotehållames besparingsfond - för gymnastik och bad 
(här var Jan Ottosson vid Tärna folkhögskola den store ivraren), 
Brandskyddsförbundet för sitt gebit, Alvkarleby kraftverk och Bergs
lagens gemensamma kraftförvaltning om elförsörjningen och hem
elektrifieringen, Sparfrämjandet, skattebetalarnas förenings budget
byrå med fru Alice Jeanson som populär föreståndare och föreläsare 
samt sparbankerna för det alltid aktuella sparandet, trädgårdsföre
ningar i vad avsåg trädgårdsföreläsningar och lantmannaföreningar 
om lantbostaden. När befolkningsfrågan blev aktuell 1935 kunde 
Svenska familjevärnet bistå oss. Samma år hjälpte vi Husmodersför
bundet få fast fot i länet och fick därmed också föreläsare på detta 
ämnesområde. Jag fick även sköta anordnandet av Samverkande 
bildningsförbundens föreläsningar i länet och fick samma uppdrag 
av Centralförbundet för nykterhetsundervisning. 

De nya bestämmelserna 1928 om statsbidrag till föreläsningar 
gjorde, att /ö?·eläsningsförbundet nu k1mde med statsbidrag verka 
som föreläsningsanstalt för orter 1-ttan föreläsningsförening. Därige
nom kunde folkbildningskommitten få bördan lättad beträffande 
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denna verksamhet, som den dittills ensam stått i ansvar för. Med 
fortsatt bidrag från kommitten kunde förbundet följande år på 
detta konto bokföra ej mindre än 129 föreläsningar till en kostnad 
av 3.000 kr. Därtill kom de angivna gratisföreläsningarna med an
slag från olika håll, så att årskostnaden kunde komma att över
stiga 5.000 kr. Däri ingick dock även gratisföreläsningar till före
läsningsföreningar. 

Så syntes rörelsen bli hotad av det nya radiointresset. Men Carli 
hade blivit insatt i Radiotjänsts styrelse, och så förmådde han ra
diochefen Yngve Hugo att förlägga radions först'' folkbildnings
leon/erens utanför Stockholm på Tärna folkhögskola sommaren 
1936. Det blev en innehållsrik dag. För att konferensen skulle 
kunna börja tidigast möjligt ordnades bussar från länets olika kan
ter. Resor, uppehälle och allt annat stod radion för, så att folkbild
ningskommitten som garant slapp undan all kostnad. 100 folkbil
dare deltog med liv och lust och blevo intresserade specialister på 
ledning av radiocirklar. Vi anknöt också programmen för föreläs
ningar och kurser i vid utsträckning till de kommande radioserierna 
och införde gärna i dem inledande föreläsningar till serierna, som 
skulle locka allmänheten att lyssna på dem. Vid kurserna sålde vi 
även böcker i anslutning till serierna. Vi lät också utarbeta studie
hev till dem, som radion villigt tryckte. Det var bara så förtvivlat 
svårt att få veta kommande ämnen innan föreläsningsprogrammen 
måste uppläggas. Radion skänkte mig också en radioapparat att 
medföra i bilen och använda vid mina otaliga kursavslutningar och 
andra folkbildningsträffar till gemensamt åhörande av radioföre
drag. Det visade sig emellertid ej möjligt att få uppmärksamheten 
samlad inför högtalaren på samma sätt som när talaren var person
ligen närvarande. 

De radioserier som mest intresserade var Moderna svenska berät
tare, Vardagens psykologi, Befolkningsfrågan, Våra bostäder, Lud
vig Nordströms Lortsverige, Vår tids folkrörelser, Våra barn i 
skolåldern och Ungdomens värld. 

Så kom andra världskriget. Tidskrift för föreläsningsverksam
heten 1940:2 hade en intervju med bildningskonsulenten i Västman
land: 

Hur har det gått denna krigsvinter? - Oron i världen har väl på ett 
och anna t håll minskat intresset för de vanliga föreläsningarna och något 
sänkt publiksiffran. Men vi har i stor utsträckning lagt in ahtuella tiug. 
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Vi har i det längsta dröjt med att fasts lå terminsprogrammen för att 
kunna få med sådant som det aktuella läget kräft och även, särskilt under 
vårterminen, lämnat luckor som fyllts under terminens gång. 

Det blev väl svårigheter? - Det är ju bekvämare att trycka program
men och sen vara fri tills nästa ska göras upp. Men hos oss är det ständig 
kontakt mellan föreningarna och föreståndaren i alla fall. Till honom 
meddelar föreläsarna förfall, och han har lätt att se, om nån föreläsare 
som är ute i orten kan rycka in eller förhandla om insä ttande av en aktu
ell föreläsning. 

Vilka aktuella ting? - När vi i somras såg, att krigsfaran blev hotande 
för oss, inriktade vi oss på hem- och luftskydd. Försv:arsassistenten i, läns
styrelsen !w jJten G. R.osenquist ställde sig till förfogande. Hans resor i 
egen bil betaltes av Luftskyddsförbuudet, som också bekostade brandbom
berna för de åtfölj ande övningarna. Ett 2 5 -tal föreläsningar hölls på de 
mest ömtåliga orterna. 

Denna termin har vi börjat med försvarsförelämingar. De har hållits i 
Västerås, Fagersta och Surahammar av chefen för Västmanlands flygflot
tilj överstelöjtuant A. Ljungdahl. Vi fick upp till 400 åhörare i det bergs
lagsradikala Fagersta och sålde mängder av medborgarboken om folkför
svaret. I östra länsdelen exercera ynglingarna i Uppsala, varifrån vi fått 
förelä sningar för denna del av major M. Fjel1111an. Båda har föreläst utan 
arvode. Då vi i övrigt använder oss av officerare i lägre grader, måste vi 
av hänsyn till ev. st udieskulder givetvis lämna vanligt arvode. Varje för
svarsföreläsning illustrerar vi med fil-m. från Föreniugeu. Ar111e-, Marin- och 
FlJ'gfilm, som har rikhaltigt förråd av både ljud- och stumfilm i såväl 
normal- som smalfilmseditioner. Vid dessa tillfällen sprider vi Brevskolam 
cirkulär om korrespondenskurser i luftskyddet och i folkförsvaret. 

Finland då? - Krigskorrespondenten Gmmar Al-mstedt lyckades vi få 
till ett 5O-tal föreläsningar om 1"JIS/{-fimlw /{rigel och dess utrikespolitiska 
bakgrund. Han insamlade för Finlands krigsinvalider 1.721 kr och till jakt
plan åt Finland 29 5 kr. Ä ven andra har föreläst. Vi har haft mycket in
tim samverkan med finlandskommitteerna. 

UtTilwspolitilu n i övrigt? - Det redan förut starka intresset har blivit 
ännu större. Det gäller både enskilda föreläsningar och serier. Framförallt 
har man i de flyttande folkhögskolkurserna varit ivriga att få en grund
ligare insikt i vad som ligger bakom det som sker. Det har varit huvud
ämnet vid sju av de åtta långkurserna. Utrilwspolitislw iustitutet har hjälpt 
oss skaffa föreläsare och gett bidrag. 

KrimpjJlysuiugeu? - Vi väntade i det längs ta på kriss tudiekommit
rens föreLisningskatalog, men till sist lämnade vi luckor i vårprogrammen 
för vad som komma skulle. Det visade sig emellertid, att de viktigaste 
katalogföreläsarna knappast kunde komma ut i fältet, och i övrigt var 
änmena så alLnänt upplagda, att en bredare allmänhet svå rligen kunde 
intresseras för dem. "Luckorna" fylldes till en del av nämnda aktualiteter, 
och i övrigt av föreläsare, som vi kände som praktiskt givande folie Vår 
nya bemlwnmleut Ester J ouzou [ -Eiiasson] har anlitats i största utsträck-
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ning i krisfrågan. Hushållingssällskapets övriga konsulenter har vid jord
bruksveckan före påsk blivit insatta i det dagsaktuella läget ifråga om 
kraven på livsmedelsproduktionen för nästa vinters behov och kommer 
under den närmaste tiden att utnyttjas för föredrag i landsbygdsförening
arna. Trädgårdskonsulenten har en viktig uppgift även i samhällena. Alla 
dessa kosta blott 16 kr i ett för allt. 

Vårt bildningsförbund har en seldian för landsbygdens praktisk bild
ningsverksam-bet som i samverkan med hushållningssä llskapet håller en 
klubbdag den 6 april med ett !:mur/rata/ st i fl endiater från länets olika de
lar och skilda förbund. En likadan hölls i fjol. De f år instruktion för led
ning av l 0-17: åringars eget odlingsarbete, såsom Jordbrukarungdomens 
förbund i många år praktisera t det, och verksamheten skall ske under 
JUF:konsulentens ledning. Här förenas en fastringssak med landsnytta. 

Följden av anslagsminskningen till hösten? - Det diskuterade vi före 
påsk vid en konferens som fo/l{bilduiugslwmmitteu ansåg så viktig att den 
belwstade resan för alla föreliisuingsföreståudarua. Vi såg ej alltför mörkt 
på situationen. Föreningarna i st;ider och andra samhällen menade, att de 
kunde reda sig även med anslagsminskning till förmån för de mindre före
ningarna. Många bestämde sig för att ta en fol!dJögslwllwrs uuder eu ter
min eller för året. Man hade alltid funnit en sådan koncentration medföra 
ujJpryclwing. 

Men folkhögskolkursanslaget är ju också nedprutat? - Inte så mycket. 
Blir det för 11/tf'llga fol!dJögslwllwrser kan vi göra som något år tidigare. 
Då böll v i 14 lumer. Hal·v parfen påtog sig res jJel{tive föreliisniugsföreuing 
med användning av sitt sedvanliga statsbidrag och tilläggsanslag från kom
munen, som brukar vara frikostig gent emot en så allomfattande sak som 
en folkhögskolkurs. Ä ven bolag, föreningar och enskilda hjälper då till. 
l våra städer brukar folkhögskolkurserna ge u ågra bnudra kronor i över
slwtt utan både stats- och landstingsbidrag. Vittinge kommun höll i vinter 
en kurs vid Morgongåva industrisamhälle och en ute i bondsocknen men 
behövde ej ta nämnda anslag i anspråk. 

Men alla ska väl inte ha så na kurser? - Nej, men man söker aktualisera 
siua program och utvidga sina insatser för att vinna liknande välvilliga in
ställning från anslagsgivarna. Nu är Norden a/duell, och vi ska söka i 
ökad utsträckning få föreläsare från grannländerna. Vid folkhögskolkur
serna kan vi som tidigare skett, särskilt där svenska språket förut studerats, 
nu ta upp någon kortare !u trs i 110rslw eller da11Siw med användning av 
våra studerande i nordiska språk i Uppsala och Stockholm. Den väckelse, 
som nu skakar hela vårt folk och även de unga, gör att vi hoppas mycket 
av serier om Uugdom iuför luiseu, som vi planerar i mångsidigt samarbete 
- ekonomiskt med sparbanker och Kooperativa förbundet - med alla de 
organisationer som är samlade i vårt bildningsförbund. Vi tänker också på 
ungdomen genom intimt samarbete med bildningsrådet vid Västmanlands 
flygflottilj, det enda militära förband vårt län har. Föreläsningsförbundet 
står för förelä sningsverksamheten där. 
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. B. Statens informationsstyrelse får hjälp av våra folkbildning s
organ. 

Statens informationsstyrelse behövde för sin uppgift organ i lan
dets olika delar. Folkbildningsförbundet och Föreläsningsförbun
dens riksorganisation anmälde hos styrelsen sin villighet att ställa 
organisationerna till tjänst i den andliga beredskapen. Ivar Andren 
var styrelseledamot i bådadera, och de krävde hans hjälp på stock
holmsbyrån. Verkställande direktören för Stockholm-Västerås
Bergslagens järnväg var vänlig ge mig fribiljett för ändamålet. När 
den efter något år måste indragas efter knorr från någon sparsam 
styrelsemedlem, måste hjälpen upphöra. Genom anslag på 1.500 kr 
från Längmanska fonden hade jag emellertid 1940 fått tillfälle att 
i varje län hålla konferenser med ledande folkbildare och företrä
dare för landsting för att åstadkomma länssamarbete i det aktu
ella läget och vid inträffande krigsfall. Särskilt gällde det att där 
ha en för krigsinkallelse säkrad beredd verkstälLande ledamot. 

Informationsstyrelsen utsåg mig till länsombud för vårt län. Så 
utsågs i varje kommun ett ombud. Då ombuden snarast borde in
formeras lämnade folkbildningskommitten anslag till konferenser 
på nyåret 1940 i Västerås, Köping och Sala med de närmaste om
buden och med läroverksadj1-mkt Carl Cederblad, Uppsala, som 
talare. Vi hjälpte också kommunombuden att kring sig samla ett 
samarbetsorgan, r.tpplJ'sningsnämnden, som verkade som ett lokalt 
bildningsråd. Annu 1964 lever och verkar Heds upplysningsnämnd 
under ledning av kontraktsprosten Arne Lundgren med många upp
gifter, bl. a. anordnande av stor hembygdsfest. 

Innan några statliga åtgärder hunnit vidtagas utgav Folkbild
ningsförbundet med anslag från Folkuniversitetsföreningen Förteck
ning över föreläsare i svensk beredskap 1940. De ställde sig samt
liga till förfogande l•ttan arvode för medverkan vid sommarens med
borgarfester. Sedan utsändes katalogtillägg med föreläsningar om 
den enskildes och sanzhällets ekonomiska beredskap, alla illustrerade 
med ljudfilm. Det skedde i samverkan med Riksgäldskontoret, Post
sparbanleen, Svenslea sparbanksföreningen och Kooperativa för
bbmdet, och de bekostades helt av de båda sistnämnda sammanslut
ningarna. Vidare utgav Folkbildningsförbundet ett häfte "Vi och 
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väddshändelserna" med PM om studium av aktuell utrikespolitik. 
I den hänvisades till Utrikespolitiska institutets föreläsare, till kor
respondenskurs i ämnet och till möjligheten att låna vandrings
bibliotek. 

Som julklapp 1940 kom riksdagens anslag på 50.000 kr till före
läsningar i krisfrågor. Folkbildningsförbundet, Föreläsningsförbun
dens riksorganisation och ABF utarbetade en gemensam katalog 
över föreläsare i ämnet. Anslaget gick till ABF-byrån och föreläs
ningsförbunden, som gäldade föreläsarnas kostnader. Rekvirenten 
stod för ortskostnader och betalade resp. förbund 20 kr för enkel 
och 35 för dubbelföreläsning. Vårt förbund ordnade 149 sådana 
föreläsningm· och fick härtill av staten 2.900 kr och av föreningar, 
bolag och institutioner 1.226, medan inträdesavgifterna gick till 
456 kr. Medeltal åhörare var 100. Det är givet att kommunombu
den livligt deltog i detta arbete. 

Fram på 1942 rådde stor brist på varor och på arbetskraft. Over
skottet på köpkraft sattes in på ännu tillgängliga varor och drev 
priset i höjden. Inflation skulle medföra olyckliga följder. Jämsides 
med pris- och lönestopp måste man få medborgarna att avstå från 
mindre nödvändiga utgifter och i stället "spara för /?'eden", då va
rorna bleve bättre och billigare. Folkbildningsförbundet tog upp 
aktion för ekonomisk upplysning. Riksgäldskontoret hjälpte eko
nomiskt. Det gällde främst föreläsningar för ungdom med film. Vi 
fick bidrag till 15 sådana, alltjämt med 100-talet deltagare. Med 
hjälp från Folkuniversitetsavdelningen vid Stockholms högskola 
startades en kampanj "Planering fö?· /?·eden". Den nämnda ekono
miska samarbetskommitten, KF och "Väddssamling för fred" stödde 
studier a v "E fterkrigsproblemen". 

Krigstidens inkallelser medförde betydligt ökad arbetsbörda för 
de hemmavarande. Bekymren var också stora för folkberedskapens 
ledare. Föreläsningsförbundets förhandlingar måste ske pr telefon 
utan sammanträden, och årsmöte uppsköts nära tre år. Ömtåligast 
var att få in redovisningarna för bokförsäljningen, som var mycket 
omfattande. Det hjälpte ej med biträde av familjemedlemmar och 
timavlönad medhjälpare. 

116 

c. F öreläsningsförbundets förmedling och anslag. 

Arbetsår Förmedlade föreläsningar Anslag till föreläs-
Föreläsnings- Andra ningar på andra 

Summa föreningar orter orter av 
stat landsting 

1929/ 30 575 495 80 1.600 1.400 
/ 31 716 621 95 1.000 1.000 
/32 698 586 112 1.800 950 
/33 587 458 129 1.500 410 
/ 34 444 406 38 500 75 
/ 35 424 354 70 600 688 
/36 389 316 73 600 666 
/37 658 529 129 600 952 
/ 38 503 411 92 760 1.008 
/39 503 424 79 800 1.000 
/40 452 381 71 1.000 1.161 
/ 41 414 265 149 2.750 1.074 
/ 42 378 3 01 77 450 1.920 
/43 373 275 98 1.800 1.05 6 
/44 451 325 126 2.75 o 1.819 
/ 45 351 279 72 2.500 1.192 

Föreläsningsföreningarna stodo under denna tid för ett 50-tal 
folkhögskolkurser på minst 30 timmar och därtill en mängd kor
tare kurser. Om det blev kärvt för en föreläsningsförening brukade 
vi samla alla krafter i orten till ett krafttag kring en ordentlig folk
högskolkurs. Det blev liv i bygden och föreningen kunde sen med 
framgång fortsätta. 

Föreläsningsförbundet fungerade alltså som en sektion inom Bild
ningsförbundet med dess bildningskonsulent som föreståndare. En 
ny folkbildningskungörelse förutsatte emellertid en fullständig fusion 
av de båda förbunden, som också skedde 1963. Samma år beslutade 
också Föreläsningsförbundens riksorganisation sin upplösning. Dess 
uppgifter övertogs helt av Folkbildningsförbundet, till vilket orga
nisationen var ansluten från 1946. 

Hur Munktorps föreläsningsförening moderniserade sitt arbete 
skildras i Tidskrift för föreläsningsverksamheten 1944: 
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- - Men de goda åren svunno, och den moderna tiden har gjort sitt 
intåg här som annorstädes. Därmed kom också den moderna nöjesindu
stt·in och sög till sig ungdomen med den påföljd att våra föreläsningar, 
som ju ingen möjlighet hade att hävda sig i konkmrensen, snabbt avfol
lwdes. Det hjälpte inte, att vi engagerade flertalet av våra erkänt bästa 
föreläsare . Vi måste skära ned antalet föreläsningar efter hand, och den 
dagen ryckte oss allt närmare, då vi frivilligt måste nedlägga verksam
heten eller också självdö av brist på åhörare. I denna situation ställde sig 
styrelsen allvarligt inför frågan om alla medel verkligen voro prövade och 
alla resurser uttömda. Vi konfererade med rektor Andren i Västerås, och 
han rekommenderade ett mera ingående samarbete med olika föreningar inom 
socknen. 

Detta stämde väl överens med våra egna funderingar, och vi sökte och 
vunno omedelbart lwnta!d med tre av 'llåra mera ledande föreningar, en po
litisk, en nykterhets- och en ideottsförening. Dessa ha haft sed att årligen 
anordna någon festlighet av ett eller annat slag, men samtliga hade svårt 
med anskaffningen av talare, varför vårt erbjudande om samarbete villigt 
antogs. Vår överenskommelse gick ut på att behållning, som ev. uppstått 
vid föreläsning, skulle lika fördelas mellan föreningarna. Behållningen vid 
kaffeserveringen - kaffe brukar alltid tillhandahållas av den medarrange
rande föreningen- tillfaller denna. Siwlie inträdesavgifterna ej täcka före
läsningsarvodet, erlägges underskottet a v föreläsningsföreningen. Den till
städeskomna ungdomen brukar efter föreläsningen få roa sig med en stunds 
lek. Alltså föreliisuiug, lwffe ocb le/{ i nu nämnd ordning. Allsången brukar 
läggas före och omedelbart efter föreläsningen. 

Vi sa, att ger vi inte ungdomen tillfälle att roa sig hemma, så söker den 
sig till nöjen på andra håll. Försöket slog väl ut, och åbörarautalet steg bas
tig t. Från tidigare 30-40 och mindre har vi nu nöjet räkna in 100-125 
och mera. I synnerhet är det ungdomen, som söker sig till föreläsningarna, 
om för att åhöra föreläsningen eller för att leka eller för bådadera kan jag 
ej yttra mig. Men om man betänker, att de förts inom hörhåll för flera av 
våra bästa ungdomstalare, torde väl saken kunna försvaras. De föreningar, 
varmed föreläsningsföreningen samarbetar och vilka lämnas tillfälle a t t 
själva välja sig föreläsare, söka alltid efter verkligt goda krafter. Leken 
brukar fortgå ett par timmar under ledning av lekledare från den med
arrangerande föreningens sida, som också tillser att allt går städat och 
ordentligt till. Vi tänker härför anordna en lekledarkurs. 

D. Kommitten går in för hmer. 

I början av 1900-talet växte fram ett starkt intresse för hem
bygdsstJ.tdier. I teten var Norrländska studenters folkbildningsföre
ning, stiftad 1905, närmast följd av Södermanland-Nerikes nation 
i Uppsala, som 1907 tillsatte en kommitte för deltagande i hembyg
dens folkbildningsarbete. Följande år utgavs en skrift, som berät-
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tade om å1·ets fyra stora hembygdskurser i Mellansverige. 1 Väst
manlands lärares nykterhetsförbund vände sig till folkbildnings
kommitten med hemställan om åtgärder för att få sådana till stånd 
även här. Amnet togs upp på folkbildningsmötet 1911 med före
drag av redaktör W aldemar Lang le t och vid det efterföljande lä
rarmötet med föredrag om hembygdsundervisning. Kommitten för
sökte få en kurs till stånd följande sommar och vände sig till Väst
manland-Dala nation i Uppsala, där sedermera professorn H. S. 
Nyberg då var förste km·ator. Nationen var intresserad för med
verkan liksom också läroverkslärare i Västerås men alla önskade 
tid för förberedelse. l samverkan även med länets föreläsningsför
b~md och allmänna nykterhetskommitten hölls den i Västerås 1913 
den 21-24 j~mi med mycket stor tillslutning. Utom föreläsningar 
förekom visning av museer och samlingar, instruktiv biografförevis
ning, konsert samt friluftsfest vid Anundshögsfältet i Badelunda. 

Vid föreläsningsförbundets årsmöte i maj samma år föreläste Jo
hannes Kjellström om Samarbete. Han betonade särskilt samling 
kring bygdekttrser. Han var en tetman i den norrländska student
rörelsen och hade som föreståndare för Gästrike-Hälsinge föreläs
ningsförbund fått detta att helt gå in för föreläsningarnas samlande 
i bygdekurser. En impuls kom också från Tärna folkhögskola. In
nan Hjalmar Bosson kom dit som rektor 1913 hade han förestått 
Barnmenhögs folkhögskola i Skåne. Där hade han för att komma i 
förbindelse med befolkningen hållit veckoslutskurser i bygderna. 
Han tog genast med sina lärare ut till sådana i Os ter V åla och 
Tämsjö. Saken intresserade i hög grad kommitten. Vi ville ordna 
kurser främst i mer undanskymda bygder med jordbruk och skog 
på lördagen och särskilt hembygdsämnen på söndagen samt givetvis 
samkväm endera dagen. Tillsammans med Fornminnes- och Hem
slöjdsföreningarna kunde bygdeutställning ordnas och böcker i ett 
flertal exem.plar anskaffas till belysande av föredragsämnena . Hus
hållningssällskapet kunde bistå med jordbrukslitteratur och även 
föreläsare. Folkhög- och Lantmannaskolans lärare ställde sig gärna 
till förfogande. Fyra kurser på olika orter med tillsammans 54 fö
reläsningar kunde 1916 anordnas. Undervisningsutskottet vid samma 
års landsting skrev: - - kommitten måtte framdeles anordna sin 

1 Uppsalastudenternas sommarkurser 19 08: Redogörelse för kurserna 
Vadstena, Kumla, Norrtälje och Sandviken. 
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verksamhet efter de riktlinjer, som under senaste verksamhetsåret 
utstakats och på samma förtjänstfulla sätt som hittills skett. 

Följande år hölls hembygdskurser i Västanfors - hembygdsföre
ning bildades - och i Strömsholm . Ingendera behövde bidrag från 
kommitten. I övrigt voro då alla och främst kommunalmännen hårt 
pressade av krigskrisen. Kommitten bekostade i stället dyrtidsk/.trser 
genom Vita Bandet och Allmänna nykterhetskommitten. Vid folk
bildningsmötet 1919 talade Fornminnesföreningens intendent Sven 
T. Kjellberg och rektor Bosson om Hembygdsstudier. Det tillbaka
hållna intresset tog sig dock samma år uttryck i ej mindre än sex 
bygdekurser men stannade vid en vardera av de två följande åren. 

På sju orter ordnade vi föreläsningar om Sockenkyrkan av kyrk
forskaren Gerda Boethius, som vid denna tid arbetade i länet. 

E. Samverkan med Västmanlands läns folkhögskolhmförening. 

Så kom impulser till en ny verksamhetsform, som togs upp 1919. 
Under Bobrikovtiden i Finland hade studenterna börjat ordna 
längre kurser ute i bygderna, s. k. flyttande follehögskolkurser. De 
blev kända i Sverige genom Studentemas folkbildningsmöte i Upp
sala 1901. Vid dessa hade Uno Stadius varit mycket aktiv, och han 
fick nu hålla sådana kurser i övre Dalarne, den första på Sollerön 
1905. I Avesta hölls kurs 1908, samma år på godtemplarinitiativ 
följd av kurs i Kärrgruvan med samma lärare: den unge studenten 
H. Norinder, sedermera "åskprofessor" i Uppsala, Stadius, Rickard 
Sandler och Ejnar ].·son Thulin. Studenten H. Morell undervisade 
40 ungdomar och 10 äldre i svenska och räkning. Också Norinder 
hade en grupp i svenska. Aven bokföring förekom. Kursen pågick 
åtta veckor, började med 120 och slutade med 150 deltagare, som 
ändå hade "normalarbetsdag" på 10 timmar. Då gavs inga stats
bidrag. IOGT anslog 150 kr, andra lokala anslag uppgick till 680 
och deltagaravgifter till 603 kr. 

En liknande kurs ordnades följande år från mitten av januari 
till mitten av mars av godtemplama och Arbetarinstitutet i Väs
terås. Föreläsare och lärare hörde hemma i staden, och kursen ar
betade 8-1 O timmar i veckan. 

Åter var godtemplama i spetsen. Från 1907 anslog storlogen år
ligen till en början 2.000 kr som bidrag till kurser. De bildade di-
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striktsföreningar för ändamålet i Blekinge 191 O, Värmland 1913 
osv. Dalarne blev först med att bilda en allmän folkhögskolkurs
förening 1917 med sedermera radiochefen Yngve Hugo som före
ståndare. 

Vi hade alltid varit intresserade för samarbete på alla områden. 
Kring detta ämne samlade vi en konferens i Västerås 1918. Yngve 
H u go berättade om samarbetet i Dalarne och förordade samling a v 
folkbildningsföretagen i orterna främst kring förbilligande serier 
och kurser. VLT skrev: Föreläsaren komplimenterade folkbildnings
kommitten såsom den mest intensivt arbetande något län hade. Mötet 
uttalade : Folkbildningskommitten som centralpunkten för länets 
folkbildningsve1·ksamhet bör söka ordna samarbete. Vi samlade 
också in uppgifter om befintliga folkbildningsorganisationer och 
-institutioner i socknarna för att komma till tals med dem härom. 

Följande sommar ordnade vi nytt talrikt besökt möte denna gång 
i tre dagar tillsammans med studiecirkelorganisationerna. Hittills 
hade kommitten stått som huvudman för de allt talrikare bildnings
kurserna. Nu gällde det att få till stånd ett samarbetsorgan härför. 
Efter inledning av Yngve Hugo bildades Västmanlands läns folk
högskolkunförening. Den för vår verksamhet högeligen intresserade 
landshövding W. Murray blev ordförande, Pers vice ordförande, 
Andren kassör och Tärnaläraren Nils Carli blev sekreterare och 
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kursledare. Vid Carlis studieledighet 1921 /22 och 1925/26 sköttes 
hans uppgifter av G. A. Ljungberg, som också tillhörde styrelsen. 
Folkbildningskommitten fick landstingsanslaget fördubblat med 
hänsyn till den nya uppgiften. 

Redan samma år hölls kurser i Fagersta och Möklinta, och dc 
gick så utmärkt, att de ej behövde centralt bidrag. Fagerstakursen 
pågick tre veckor med 26 timmar och Cm·li var huvudföreläsare 
med ämnena psykologi och kemi. Inträdesavgifter gav 201 :50 och 
föreläsningsföreningen tillsköt resten 507:1 O. Den kunde vid denna 
tid få räkna in kursen i sin föreläsningsverksamhet. I Mäldinta tog 
templama initiativet i socknens gemensamma nykterhetskommitte, 
som bidrog med 83:98. Kursavgifterna gav 488 och inträdesavgifter 
390:80. Böcker såldes för 144 kr. Så var det också en strålande 
tillslutning. Tärnaläraren Sven Kjersen var huvudföreläsare liksom 
i de många följande kortare kurserna som hölls nästan varje termin. 
Hans ämnen var nu svensk historia, litteraturhistoria och filosofi. 
Det blev 30 timmar föreläsningar och 42 timmar lektioner i 
svenska, räkning och bokföring. Summa 72 timmar i fyra veckor. 
Här på landet kunde säkert de lantliga sysslorna i någon mån få 
avstå tid för studierna. Kjersen växte så in i bygden, att han snart 
skrev en bok "Sockenfolket" om bygdens liv, försiktigtvis med fin
gerade namn. 

U tflyttandet av folkhögskolan i bygderna tog stark fart som 
framgår av följande tabell. Långkurs = minst 26 timmar. Praktisk 
del = svenska, räkning eller bokföring. 

År Långkurs Kort kurs Föreläsnings-
med utan förening 

praktisk del medanordnare 

1919 1 1 1 
20 l 4 2 
21 1 2 2 3 
22 2 l 4 4 
23 2 3 lO lO 
24 4 2 lO lO 
25 1 15 12 
26 9 8 
27 17 13 
28/ 29 12 9 
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Teckning i "Tärna" (skoltidning) av sedermera folkhögskolrektor Per 
Söderbäck. 

L Inte alla människor är lika och inte alla människor ha samma förm åga 
a t t uppfat ta föreläsningar. 

II. Kandidat Kjersens föreläsningar i Möklinta om Västmanlands forntid 
väckte allmän genklang. Här ses det synliga resultatet. Man fick tydligen 
klart för sig, att föreläsaren tyckte om " gamla saker." 

III. Varför samma fel understundom uppträder i två upplagor. 
IV. Föreläsaren lämnar kursen. Tecknaren har i all sin blygsamhet bett få 

meddela, att det inte är han. Vilket nästan betvivlas, åtminstone om han 
föreläser lika bra som han tecknar. 

På sistone inskränkte sig många kortkurser till 8-12 timmar. 
Föreningen fick från Uppsala tmiversitets föreläsningsbyrå 1920 

ett anslag på 1.000 kr och från följande år statsanslag från all-
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männa /öteläsningskontot på minst 1.500 kr pr år. Folkbildnings
kommittens årsbidrag varierade efter behovet upp till 2.500 kr. De 
lokala anslagen kunde gå upp till 3.000 och kursavgifter ett år 
ända till 4.000 kr. Den ekonomiska depressionens verkningar fram 
på 20-talet var nog en av orsakerna till bortfallet a v de dyra lång
kurserna. De kunde i varje fall svårligen återkomma ofta på samma 
plats. 

Samarbetstanken var vid denna tid aktuell. I riksdagen hade 
diskuterats samorganiserande inom kommunerna av de statsunder
stödda föreningarna för biblioteks-, föreläsnings- och studiecirkel
verksamhet till kommunala bildningmtskott eller ock det kulturella 
arbetets samlande på varje plats i läteläsningsföreningen för att 
enhetlighet, klarhet, reda och möjlighet till effektiv kontroll skulle 
vinnas.2 Ordföranden i Föreläsningsförbundens riksorganisation 
Albert Sjöstrand utarbetade härför lämpat stadgeförslag för före
läsningsförening, som dock ej vann gillande av föreningarna. 

Hos oss fann man emellertid, att förberedelserna för och genom
förandet av särskilt de längre folkhögskolkurserna nödvändiggjorde 
det mest omfattande samarbete av alla goda krafter på orten. Det 
vackra resultatet gav smak för mera samarbete. Kurskommitteerna 
fortsatte allt oftare som bildningsråd eller bildningsförbund fät or
ten, såsom i Arboga, Munktorp, Ramnäs, Riddarhyttan, Karben
ning, Norberg, Väster Färnebo och Möklinta. Längre fram segrade 
dock särintressena över samarbetsiden. 

De ledande i folkhögskolkursföreningarna i Värmland, Örebro 
län, Dalarne och Västmanland samlades i Brunnsvik 1924 till över
läggning om behovet av samm·bete sinsemellan. Dalarne tyckte, att 
man kunde byta lärare till omväxling vid kurserna. Man ifrågasatte 
anställande av två gemensamma lärare för de fyra länen. Vi måste 
för vår del meddela, att vi ej haft svåtigheter få behövlig om.väx
ling med tillgängliga lärare. Ifrågasatt nytt sammanträde blev ald
ng av. 

2 SOU 1924:5: Det fria och frivilliga folkbildningsarbetet, av 1920 års 
Folkbildningssakkunniga, sid. 4-6. 
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TÅRNA 
l'OLKJ.lOGSI<tllA. 

---- -----------------------, 

Tärna folkhögskola. Närmast skollokaler och rektorsbostad. Längre bort 
elevbostäder. Det vita slätt. 

Historik: Tärna 75 år 1876-1951 av rektor Nils Carli . Fås a 3:50 från 
Folkhögskolans ex p., T iirun. 

F. Samverkan med Västmanlands läns bildningsförbund. 

Som vi sett rådde stor planlöshet ifråga om de s. k. flyttande 
folkhögskolkurserna. Som sådana kunde man svårligen beteckna 
kurser på ner till 8 timmar. Så kom kungörelsen nr 418 år 1928, i 
vilken stadgades, att betydande statsbidrag kunde erhållas av för
bund, som anordnar folkbildningskurser inom ett område - van
ligen län - om dessa omfatta minst tre veckor med minst 10 tim
mar per vecka i form av föreläsningar, övningar och studiecirkel-
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arbete, dock minst 10 timmar föreläsningar. Vid förberedelserna 
skulle samarbete ske med folkbildningsorganen på orten. 

I samband med folkhögskolkursföreningens årsmöte följande år 
ordnade vi nu ett samarbetsmöte med representanter även för före
läsningsföreningar, bibliotek och studiedistrikt. F olkbildningskom
mitten betalade resebidrag till ett omb?td för varje lokalavdelning. 
Det blev 63 ombud och en mängd andra intresserade. Föreläsnings
konsulenten Artur Thomson framlade linjerna i de nya författning
arna och G. A. Ljungberg inledde överläggning om Samarbete mel
lan föreläsningar, bibliotek och studiecirklar. Folkhögskolkursföre
ningen beslutade sin upplösning och ombildning till Västmanlands 
läns bildningsförb?md. Det nya förbundet skulle utgöra en förenings
punkt i samarbetet för länsorganisationer och -institutioner såsom 
F öreläsningsförhmdet, Biblioteksföreningen, stvtdiecirklarnas di
striktsorganisationer, F olkbildningskommitten, folkhögskolan och 
F ornminnesföreningen. Första uppgiften var att fortsätta ordnande t 
av folkhögskolkvmer. Inga årsavgifter skulle krävas, då behövliga 
anslag kunde erhållas från staten och folkbildningskommitten. 
Interimsstyrelse blev folkhögsleolkursföreningens verkställande ut
skott: Andren, Carli, Ljungberg och Gunnar Hirdman. 

Årsmötet följande år valde till hedersordförande W. Murray och 
till ordförande Anders Pers. Andren sattes till vice ordförande, kas
sör och ordförande i verkställande utskottet och Carli fortsatte som 
sekreterare och kursledare till 1937, då Andren fick överta kurs
ledningen efter ett par års arbete som biträdande ledare. Pers kvar
stod till 1944, då han efterträddes av landshövding Conrad Jonsson . 

Här bör meddelas några data om den nitiske kursanordnaren, 
kursledaren och -föreläsaren Nils Carli. 

Fadern härstammade från Västmanland men Nils föddes stockholmare 
1892. Det var en lustig tillfällighet att han 1917 kom hit. En Tärnalärare 
for till V -Dala i Uppsala för att skaffa en vikarie. Han fann en student 
vid en sockerdricka! Carli tillhörde styrelsen för Sveriges studerande ung
doms helnykterhetsförbund från 1913 och var ordförande 1919-24. Han 
var lärare vid Tärna folkhögskola från 1917 och rektor 1947-5 8 samt 
styrelseledamot i Sveriges folkhögskollärarförening 19 3 3-51. Som statens 
representant insattes han i styrelsen för Sveriges radio 1936-47. Mera loblt 
tillhörde han ännu 1964 Stiftsrådet, i vilket han insattes 1952. Han var 
sekre terare och studieledare från 1919 i Folkhö3skolkursföreningen och dess 
fortsättning Bildningsförbundet till 193 7 . Sedan han på sistone tillhört 
Bildningsförbundets styrelse i egenskap av rektor för T;irna folkhögskola 
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och avgått 19 58, har han därefter förordnats till inspektor för förbundet. 
~an har a!ltid varit en ~tomordentlig ungdomsledare och -talare, som aldrig 
forlorat nagot av stt t fnska ungdomskynne. 

G . Kommitten hjälper stttdiecirklar. 

Godtemplarna upptog tidigt ett mångsidigt fo lkbildningsarbete. 
Storlogen tillsa tte 1894 en studiekonzmitte, 3 som efter engelskt möns
ter propagerade för ordnande av omfattande studiekurser - afton
skolor - och för läsecirklar, som fick låna små bokgrupper för läs
ning och samtal. En sådan startades t. ex. av Anders Pers i Grällsta. 
Han skrev i Handbok för Västmanlands godtemplare 1896:1 en 
längre upplysande artikel i saken. Arbetsformerna var dock ej så 
lockande. Först då lektor Oscar Olsson 1902 kom med den nya 
studiecirkelformen blev det fart. Den var i första hand en biblio
teles- och föreläsningsförening, läsecirkel samt dishtsSions- och säll
skapsklubb. Västmanlands godtemplares st?tdiedistrikt kom till 1905 
~11ed 5 cirklar som under året ökade till 12 och 1910/ 11 var uppe 
1 22 . Folkbildningskommittens bidrag till bokinköp medförde snabb 

3 Folkets st udiehandbok l: Studiecirklar av Oscar Olsson. 
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ökning. Riksstudieledaren skrev 1917, att detta godtemp/ardistrikt 
stod främst i landet ifråga om antal stvtdiecirklar. G. A. Ljvmgberg 
hade då varit distriktstudieledare från 1909. 

Arbetarnas bildningsförbund stiftades 1912 i första hand för att 
utnyttja det samma år beslutade statsbidraget till studiecirkelbiblio
tek. ABF-distriktets första ansökan 1915 om bidrag från kommitten 
kunde ej beviljas för dess 11 cirklar, då medlemsavgifter ej förekom. 
Efter två år var man uppe i 26 cirklar med avgiftssumma på 115:06 
h, då kommitten kunde ge böcker för lika belopp. l jämnbredd 
·med IOGT kom man 1922-1929 med avgiftssumma på över 600 kr 
och 50-60 anslagsberättigade cirklar. 

Kommittens utgifter till böcker för cirklarna började 1911 med 
kr 307 och gick på 1920-talet åtskilligt över 2.000. Ar 1923 var 
bidraget per organisation: IOGT kr 867:73, ABF 740, National
templama 424:90 och Blå Bandet 112:75. 

G. A. Ljungberg yrkade redan 1918, att kommitten borde ge sär
skilt bidrag till studiecirklar med mer omfattande och kostnadskrä
vande arbete. Vid sammanträdena med distriktsstudieledarna kunde 
man dock till en början ej finna former härför. Snart väcktes dock 
intresse för att i cirklarna använda Brevskolans korrespondenskur
ser, och då betalade kommitten 1/3 av kostnaden härför. Perioden 
1923-28 blev dock kommittens utgift härtill blott omkring 100 kr 
årligen. 

Så höjde staten 1929 sitt bidrag till studiecirkelbiblioteken till 
jämnhöjd med vad kommvmbibliotek erhöll. Då borde anslag från 
kommitten vara obehövligt och hittills utgående anslagsmedel kun
na frigöras för att på annat sätt hjälpa cirklarna. Saken togs upp 
till diskussion vid det stora mötet i Västerås samma år. Efter in
ledning av Ljungberg och diskussion enades mötet om följande 
riktlinjer: 

Folkbildningskommitten bör lämna bidrag till cirkelarbetet efter 
prövning i varje särskilt fall och efter yttrande av vederbörande 
distriktstudieledare med i regel halva kostnaden för arvode till 
lärare, för korrespondenskurser och för behövliga böcker till ordnat 
studiearbete, allt i den form att garantier gåves för att pengarna 
komme till användning i ett effektivt studiearbete. Som sådana 
garantier nämndes utbetalning i efterhand och distriktstudieledar
nas rekommendationer och utlåtanden. Böckerna skulle inköpas 
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bundna och efteråt överlämnas till vederbörligt offentligt bibliotek 
med undantag av läroböcker, vilka kunde få behållas av cirkelmed
lemmarna. Anslaget till studielitteratur skulle beviljas vid arbetsårets 
början men ej utbetalas förrän distriktstudieledarna vid arbetsårets 
slut .k:mde inty~a, att ordnat studiearbete enligt planen verkligen 
bednvlts under aret. Det borde dock inte vara uteslutet att kom
mitten i särskilda fall även på annat sätt kunde understödja studie
arbete, som ej kunde inordnas under de angivna rubrikerna. _ 
Kommitteledningen hade i förväg med distriktstudieledarna fram
diskuterat linjerna, som också accepterades av kommitten utan att 
hesitera inför det betydligt ökade arbete som därigenom pålades den 
verkställande ledamoten. 

De nya bidragsgrunderna framlades för landstinget följande år. 
Det påpekades, att kringliggande län med stort intresse tagit del 
av dem med avsikt till efterföljd. I motion påyrkades, att anslaget 
till kommitten skulle höjas till 8.000 kr. 

Förvaltningsutskottet var tveksamt men nådigt: Utskottet hade 
icke kunnat undgå att taga intryck av den redogörelse för folk
bildningsarbetet inom länet som lämnats i verksamhetsberättelsen 
o.~h i motionen och som tydde på ett stegrat intresse för kunskaps
sokandet. Utskottet fann det också förklarligt, att ökat tillgodo
seende av detta och därav föranlett vidgande av verksamheten till 
att omfatta flera kunskapsgrenar, exempelvis studiecirkelverksam
heten, korrespondenskurser m. m., föranleder ökade kostnader efter
som verksamheten genom kontanta bidrag och utgifter på annat 
sätt vill intressera för bildningsarbetet samt ordna och vägleda det
samma. Det vore därför endast hänsynen till de ekonomiska för
hållandena som varit orsaken till att utskottet i viss mån ställt sig 
?e:änksamt inför frågan om den begärda förhöjningen av anslaget 
1fraga. Som utskottet emellertid tror, att de bildningssträvanden, 
som landstingets folkbildningskommitte har till uppgift att be
fordra, komma det st01·a flertalet länsinbyggare och inte minst de 
breda lagren till del, hade utskottet ansett sig böra för sin del för
orda det förhöjda anslagets beviljande. Det blev också landstingets 
beslut. 

Kommitten hade i berättelsen kunnat meddela, att understöd be
vilja~.s _till korres?ondenskurser i modersmålet i 8 cirklar, räkning 7, 
bokfonng 1, natiOnalekonomi 3, kommunalkunskap 2, talarekurs 2, 
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alkoholfrågan 1 och till lärararvode i svenska 6, matematik 2, bok
föring 3, tyska 5, engelska 4 och ryska l cirkel. 

Med bidrag från kommitten på kr 1.000 och från Uppsala uni
versitets förläsningsbyrå på 500 hade bildningsförbundet i januari
februari samma år kunnat ordna vecleoslutskurser i Angelsberg, 
Fjärdhundra, Köping och Västerås för att nå olika länsdelar med 
upplysning om de nya möjligheterna. Bibliotekarien, föreläsaren, 
organisatören och sångaren Harald Nordström i Borlänge jämte 
ackompanjerande fru ej bara sjöng och talade om Musiken i folk
bildningen utan intresserade också för F öreläsningen och boken i 
samverkan. Jag talade om De nya linjerna och Ljungberg om Cirk
larnas nJ'a möjligheter samt folkskollärare Per Johannes om Ci?·k
lamas a?·betsmetoder och om Ibsens "En folkefiende". Carli klar
lade möjligheten ti ll korta eller långa folkhögskolkurser. Lördags
kvällarna hölls samkväm. Det blev överallt stor tillslutning. 

Vår och distriktstudieledarnas propaganda för cirkelstudier med
förde, att ansökningar om bidrag inströmmade i mängd. Jag fann 
dock snart, att det var lätt att samla deltagare och börja en kO?Tes
pondenskurs men svå1·are att fullfölja den genom alla breven. Jag 
tog förbindelse med Brevskolan och fick årliga uppgifter om hur 
långt svar på breven influtit under året. Så var det att dyka på 
cirkelledaren. Det blev ett mycket drygt arbete genom åren, som 
väl egentligen skulle påvilat distriktstudieledarna. 

På förslag av 1944 års Folkbildningssakkunniga beslutade änt
ligen 1947 års riksdag, att staten skulle övertaga ansvaret för stödet 
till studiecidelarna. Landstingen lämnade sedan allmänt i stället 
anslag till studiedistrikten för avlönande av instntktörer. Statsstödet 
medförde ett enormt uppsving för studiecirklarna. 

De nya bestämmelserna för studiecirkelbidraget medförde för 
kommitten kraftigt stigande kostnader för ändamålet. Första året 
utbetalades kr 3.640:86 och åtta år senare över 4.000, men under 
kriget sjönk summan åter ner mot 3.000 . Bidragen till studielittera
tur och Linguaphonkurser föll snart bort. I stället kom musikcirk
larna. Bidraget 1938/39 fördelade sig på följande grupper: !emTes
pondenskvtrser 1.410:45, lärararvode 1.083:05, instruktionskvtrser 
182:60 och musikcirkla1· 1.568:20. Cirklarna var spridda över hela 
länet men givetvis talrikast i tätorterna. Nu fick ABF allt starkare 
övertag. Nykomna organisationer var fordbrukarungdomens förb•md 
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IOGT-cirkel i Riddarhyttan. T. v. ledaren G. A. Ljungberg. Nr 7 (red.) 
Albin Lindh, nr 9 (folkskollärare) Hemfrid Barlc. 

och Svenska landsbygdens sUtdieförbund. De främsta cirklarna hade 
hela riden varit ABF.·s på Arasgården i Västerås med Gtmnar Hird
man som studieledare och G. A. Ljtmgbergs godtemplm·cirklar i Rid
da~·hyttan. För ABF:s ?ttveckling i länet har Ljungbergseleven folk
skollärare Hemfrid Bark i Riddarhyttan redogjort i sin bok "ABF 
i V ä s tmanland 5O år" . 

Vid alla våra förbindelser med studiecirkelfolket var G. A. Ljtmg
be?-g alltid centralpersonen. Han stod också bakom omläggningen 
1929. 

Gotlänningen Ljungberg var född 1883. Han tog folkskollärarexamen j 

Linköping 1905 och fick plats i Riddarhyttan föl jande år. Här blev han 
d~n centrala kulturpersonen. Han blev godtemplare när logen Nytt Hopp 
stiftades där 1908. Tidigt började han cirkelverksamhet och verkade som 
distriktstudieledare 1909-26, då han blev ordensstudieledare till 1948. Han 
tillhörde styrelsen för IOGT:s studieförbund från 1918 till sin död . Han var 
också styrelsemedlem i Sveriges allmänna biblioteksförening från dess bör
jan och i Samverkande bildningsförbunden. Landstingsman 1927-34 var 
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Folkskollärare G. A. Ljungberg, Riddar
hyttan. 

han ordförande i undervisnin[su tskottet 19 3 0-34. L j ungberg var ledamot 
av landstingets folkbildningskommitte 19 31-44. Han arbetade 192 3-27 
som föresdndare för länets föreläsningsförbund. I Folkhögskolkursföre
ningen 1919-29 var han sekreterare och vikarierade som kursledare 1921/ 
22 och 25/26. Bildningsförbundets styrelse tillhörde han 1929 till 1944, 
då han flyttade till Filipstad, där han dog 19 51. 

Folkbildningskommitten lät utföra en kartläggning och försö/e till 
analys av st~-tdiecideelarbetet i länet åren 1909-1943. Det gjordes 
1954-58 av fil. kand. Kjerstin Andren (f. Genell) under ledning 
av professor Torgny Segerstedt, Uppsala, och drog en kostnad av 
2.534:70 kr. Härtill bidrog Rotehållames besparingsfond i länet 
med 1.600 kr. Från skolöverstyrelsen erhölls anslag på 2.000 kr. 
Med överskottet härav 1.065:30 kr har gäldats omkostnaderna för 
materialsamlande till föreliggande historiearbete. 

Ur forskarens slutrapport meddelas: 

Grundmaterialet består dels av de årsrapporter från de drygt 
1.000 cirklarna som de olika studieledarna skickat in till lands
tingets folkbildningskommitte som underlag för bedömande av bi
dragens storlek, dels av den samlade korrespondens som fördes mel
lan studieledarna och folkbildningskommittens sekreterare under 
o aren. 

På grundval härav uppgjordes diagram, som visade 

1. medeltalet studiecirkeldeltagare i varje kommun per 1.000 m
vånare, 
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Studiecirkel i svenska på sanatoriet i Västerås, ledd av folkskollärare Lennart 
Sundman. 

2. den inbördes rangordningen för de olika kommunerna med av
seende på studiecirkeldeltagarantalet, 

3. skillnaden i studiecirkeldeltagarantalet mellan olika typer av 
kommuner. 

Hypotes: En ren jordbruksbygd bör vara mer lättarbetad ur folk
bildningssynpunkt då befolkningen där är mera permanent bosatt, 
genom sin livsstil är mindre utsatt för påverkan från nöjesetablisse
mang etc. och möjligen mer auktoritetsberoende än en industri
befolkning. Mått på denna hypotes tog vi i intresset mätt i del
tagande i t. ex. studiecirklar. 

Analysen påvisade ingen skillnad i studiecirkeldeltagande mellan 
olika typer av kommrmer. Inte ens om utpräglade industrikommuner 
ställdes mot utpräglade jordbrukskommuner fanns där någon statis
tiskt säkerställd skillnad i cirkeldeltagandet. 

Vi antar därför, att bildningsverksamhetens omfattning och fram
gång bör vara mer beroende av de enskilda bildningsledarnas per
sonliga intresse och insats än av befolkningens sammansättning, 
livsvillkor och allmänna inställning. 
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H. Kanunitten ger hjälp till musikundervisning. 

Aven ifråga om musikcirklar var godtemplarna föregångare. Med 
hjälp från Folkliga musikskolan i Arvika började värmlandsgod
tem.plarna 1928 ordna musikcirklar. Året efter följde kamraterna 
i Uppland med folkskollärare H u go Fredriksson i Alunda i spetsen . 
Från denna krets flyttade godtemplaren A. L. Tenggren samma år 
till Västerås, och han tog här upp saken tillsammans med läroverks
adjunkt Tr-tre Jonsson (senare Helmius) . När en musikcirkel begärde 
bidrag av kommitten rådde tveksamhet. Det var ju inte fråga om 
bokstudier. Arendet remitterades till bildningsförbundet, som tog upp 
saken vid årsmötet 1933 med Fredriksson och H ehnius som inle
dare. Man enades om att nutsikcirklar borde få hjälp som andra 
cirklar. Gemensamt med bildningsförbundets styrelse och distrikt
studieledarna tog leommitten åter upp frågan och beshttade likställd
het under betonande av att det gällde cirklar och ej enskild under
visning och med garanti för att det blev musikstvtdier. Amnets art 
krävde samarbete mellan organisationerna på orten, vilket kommit
ten ville verka för att få till stånd. Bildningsförbr-mdet organiserade 
1935 i samråd med intresserade en musiksektion inom förbundet 
med mig som ordförande t . o. m. 1949. Som organisationsrepresen
tanter valdes G. Sr-md för ABF, Gunnar Eriksson (senare Agrell) 
för IOGT och M. Pers för Västerås musiksällskap . 

Till kommittens januarisammanträde 1937 rapporterades, att mu
siksektionen haft sammanträden med ledningarna för folkbildnings
organisationerna och andra intresserade. Inför svårigheten att få 
kompetenta musiklärare hade man enats om nödvändigheten av att 
för musikfrämjandet vinna en lämplig personlig kraft. Musikdirektör 
Bertil Blomberg i Arvika, rikssekreterare i ABF:s musikkommitte, 
hade på kallelse deltagit i sammanträdena och där funnit så starkt 
intresse för saken, att han var villig flytta till Västerås och åta sig 
viss undervisning och ledning. I sanz/örstånd med kommitten antog 
bildningsförbr-mdet också honom som nutsikleonsr-tlent för länet från 
1 oktober 1936. 

Intervju med musikdirektör Bertil Blomberg för V. L. T. den 
16 dec. 1936. 

-Låt oss först tala om fiolmusiken, den har vi i alla fall kommit längst 
med, säger hr Blomberg. I Västerås ha vi 37 elever, vilka undervisas av 
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Musikdirektör Bertil Blomberg, 
V ;isterås. 

fröken Ann Kajsa Östensson från Stockholm. D. v. s. hon har de mest för
sigkomna på sin lott, under det att nybörjarna måst överlämnas åt lokala 
förmågor. Det är tre mera försigkomna västeråsare, som erhållit pedago
giskt-metodiska instruktioner av fröken Östensson, och nu i sin tur under
visa andra. På grund av att verksamheten tagit så stor omfattning icke 
blott i Västerås utan även på landsbygden, ha vi måst ordna med ett 
dylikt "biträdande lärarsystem" för nybörjarnas undervisning. Men vi 
komma givetvis i alla fall att se till, att undervisningen hålles på ett högt 
plan och att sålunda även nybörjarna skola få kvalificerade lärare. 
. Förutom i Västerås ha vi redan fått igång musikcirklar för fiolspelning 
1 Kärrbo, Tillberga, Slmltuna och Surahammar. Fröken Östensson under
visar i Västerås på måndagarna och i Surahammar på tisdagarna. Här i 
staden har f. d. seminariet välvilligt ställts till vårt förfogande, och i 
Surahammar samlas cirkeln i Folkets hus. Surahammars-cirkeln har 19 
elever, vilka alla undervisas av fröken Östensson; tack vare skiftarbetet 
vid bruket kan undervisningen pågå praktiskt taget hela dagen. För under
visningen i Kärrbo, Tillberga och Skultuna måste vi lita till lokala lärare. 

Vidare har en cirkel i fiolspelning nyligen bildats i Hallstahammar med 
10 deltagare, och i Ramnäs är en cirkel under bildande; c:a 12 elever äro 
redan anmälda. På båda dessa platser kommer undervisningen att hand
havas av lokala lärare, vilka f. n. erhålla undervisning av fröken Östens
son. 

I Arboga ha vi arrangerat en fiolcirkel med 9 deltagare, och i Kungsör 
startar efter nyåret en liknande cirkel med likaledes 9 elever. På båda plat
serna tjänstgöra lokala ledare. 

Vidare har jag varit i Fagersta, Västanfors och Norberg och förberett 
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bildandet av fiolcirklar, och i dessa trakter torde man kunna vänta ett 
mycket stort deltagande. Meningen är att fröken Östensson skall under
visa i Fagersta en da g i veckan, och vidare ämna vi även här söka utbilda 
lokala lärare. För närvarande ha vi i Fagersta 24 anmälningar om delta
gande och i Norberg 6. Det ser alltså mycket lovande ut där uppe. 

slutligen kan ifråga om fiolspelningen nämnas, att cirklar äro i arbete 
i Sala, Heby och Tärnsjö med lärarkrafter dels från Sala och dels från 
Uppsala musikskola, samt att cirklar planeras i Öster Våla , Sätra brunn, 
Simtuna m. fl. platser. 

- Och pianospelningen? 
- Den har kommit i andra hand, men vi ha försökt att ordna under-

v isning även på detta område så långt det varit möjligt. I Västerås under
visas f. n. 19 elever av fröken Vera Möllander. I Surahammar och Hallsta 
hammar är sammanlagt ett l O-tal elever anmälda, och vi ska försöka ordna 
undervisningen med lokala lärarkrafter. I Fagersta finns stort intresse för 
pianospelning, och här ha vi även tillgång till god lärarkraft. I Sala, Heby 
och Tärnsjö är pianoundervisningen redan så smått igång, och i Ramnäs 
äro 6 elever anmälda, men här är lärarfrågan ännu inte ordnad. 

- Och så ha vi till slut guitarrspelningen, forts ä t ter hr Blomberg. För 
den ämnar jag söka slå ett stort slag, ty guitarren är ett utmärkt instru
ment inte blott för ackompanjemang till sång utan även som soloinstru
ment och för samspel med stråkinstrument. Jag har lyckats få medverkan 
för denna undervisning av fröken Svea Hammarberg från Stockholm, som 
är utbildad hos professor J. Ortner i \Vien-konservatoriet, och som för 
övrigt är den enda fullt utbildade guitarrspelare vi f. n. ha i Sverige. Hon 
var i Hallstahammar i måndags kväll och bildade vår första guitarrcirkel, 
som fick 13 deltagare. Det är nu meningen att söka få till stånd cirklar 
i guitarrspelning även i Västerås, Fagersta m. fl. platser. Intresse saknas 
inte, det har jag redan gjort mig förvissad om. 

- Direktör Blomberg är alltså nöjd med starten för musikcirkelverk
samheten i länet? 

- Mycket nöjd. Intresset har visat sig vara så stort, att det haft sim 
svårigheter att överallt kunna tillfredsställa detsamma. En annan sak är 
hur denna verksamhet skall kunna ekonomiseras. Men det är väl att hop
pas att man på olika håll så småningom ska ll bli medveten om musikens 
stora betydelse i bildningsarbetet. Och då komma väl också de behövliga 
anslagen ... 

Begäran om organiseringshjälp kom från ett stort antal platser. 
Vid sammanträden i orterna fann Blomberg och jag snart, att det blev 
lämpligt att lära upp lokala lärare för nybörjarstadierna men att 
man till ett fåtal platser måste anskaffa resande kvalificerade fiol
lärare. Träget resande jämte expeditionsarbete och fortsatt instruk
tion av de lokala lärarna hindrade Blomberg att själv åta sig under
visningsarbete i orterna. 
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Vi överenskom med de lokala anordnarna, att de skulle söka 
ordna ekonomien med lokala anslag och elevavgifter på minst 1 kr 
pr timme för nybörjare utan att anlita bidrag av folkbildnings
kommitten. Denna lämnade i stället till bildningsförbtmdet anslag 
på 1.000 kr till konsulentens arvode och därtill bidrag till nödiga 
expenser. Blomberg stannade till 1940, varefter kommittesekretera
ren-bildningskonsulenten Andren fick inbegripa denna verksamhet 
i sin u,ppgift, och cirklarna återfingo då rätten till bidrag. Det upp
hörde dock 1947, då studiecirklar fick statsbidrag. Visst bidrag till 
resande musiklärare utgick dock till 1959. 

Från första arbetsåret 1936/37 kunde konsulenten rapportera, att 
lmtsikcirkelverksamhet bedrevs på 15 platser i länet med 326 del
tagare. De betalade 6.100 kr i deltagaravgifter och bidrag erhölls 
från olika håll med 1.300 kr. De följande åren höll sig deltagar
siffran omkring 400 men med kriget följde så hindrande inkallelser. 

Men kriget hade också andra följder. Många musiker blev arbets
lösa. Flyktingar i mängd inströmmade från Balticum och Danmark 
och bland dem många erfarna och skickliga musiker. Statens arbets
marknadskommission (SAK) erbjöd intresserade orter att gratis få 
deras hjälp och betalade dem arvode. Bildningskonsulenten fick här 
en krävande uppgift att med sin orts- och personkännedom placera 
rätt man på rätt plats. Jag kunde 1945 rapportera, att musiktender
visning i cirklar och mu,sikskolor under året bedrivits på över 20 
platser med över 800 deltagare och en omslutning på 32.000 kr. 
Därav hade SAK bidragit med hälften i arvode till 7 heltidsan
ställda musiker, varav fyra danska flyktingar. Sedan de flesta dans
karna vid fredsslutet återvänt hem, hade för den nya säsongen från 
SAK erhållits 9 arbetslösa musiker, varav fem balter och en dansk. 

I bildningskonsulentens uppgift ingick att hjälpa de danska flyk
tingarna i lägret vid Sätra brunn. Där fann jag musiklektorn Sven 
Kock vara en sprudlande musikpedagog. Jag kom överens med 
överlärare Bror Gustafsson i Arboga att släppa Kock lös på musi
ken i Arboga. I Stockholms Tidningen berättade Kurt Atterberg: 

Det är en dansk, Sven Kock, som fått uppdraget att stimulera den 
landsändans musikhungrande skaror av skiftande åldrar. Han har fått ihop 
folkskolorkestrar på c:a 100 "man" -i både byxor och kjolar- i såväl 
Arboga som Köping och c:a 75 "man" i vardera av samhällena Kolsva 
och Kungsör, och detta är ju ganska förbluffande. Men så är denne Sven 
Kock en musikalisk eldsjäl av bestickande intensitet. Bara att beskåda hans 
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sätt att umgås med skolbarnen gör en varm i själen. Han verkar helt som 
en äldre skojfrisk kamrat eller bror i sitt sätt att behandla ungarna -
ungefär som de behandlar varandra. Detta hans högst effektiva handlag 
att ta sina elever kompletteras med en sällspord musikpedagogisk förmåga 
att göra undervisningen i musik till ett glädjeämne för dem. Hans primära 
pedagogiska trick är, att all musikundervisning från första stunden skall 
börja som ensemblespel. När t. ex. violineleven tar sina första darrande 
stråk på de lösa strängarna, skall där genast läraren eller en mera försig
kommen fiolkamrat spela någon enkel melodi därtill, så att nybörjaren 
med detsa mma har glädje och tjusning av den samklang, till vilken han 

bidrar. 

Vid krigsslutet återvände Kock hem. Arboga hade dock fått blo
dad tand och inrättade den andra komnumala musikledartjänsten i 

landet. Katrineholm var först. 
Vid nyår 1944 frågade SAK om arbete kunde beredas åt Werner 

Wolf Glaser, en tysk flykting, som efter 10 år i Danmark nu 
tvingats ta sin tillflykt till Sverige. Han fick ge pianoundervisning 
åt barn i Västerås folkskolor samt ordna notmaterialet i stifts
biblioteket. A ven han visade sig vara en förnämlig musikpedagog 
för olika stadier. Han blev därjämte dirigent för Södra Västmanlands 
orkesterförening med central i Surahammar. Våren 1945 bekostade 
Radiotjänst hans resor och arvode för repetitioner hos orkestrar 
ute i länet. Resultatet blev en stor konsert i V äster&s stora idrotts
hall i maj med en symfoniorkester p& 120 musiker, varav också en 
blåsorkester på 66 man, alla sammandragna fr&n 27 ensembler i 

länet. Ett avsnitt av konserten gick i radio. 
I Västerås hade bildningsorganisationerna tillsammans med mu

siksällskapet sedan 1934 en gemensam m~tsikkommitte, med mig 
som ordförande. Den av kommitten ordnade musikundervisningen 
ställdes 1945 under namn av Västerås musikskola under m.usiksäll
skapet som huvudman och med mig som ledare. Glaser blev ena 
musiköverläraren, medan stråk-strängavdelningen ställdes under mu
siköverläraren Gunnar Axen. A ven två högkvalificerade estniska 
musiker, Louise och Robert Heinmets, fick anställning. Elevantalet 
var raskt uppe i över 1.000. För skolans lärare har Glaser under 
&rens lopp hållit en mängd fortbildningskurser i olika ämnen . På 
uppdrag av bildningsförbundets musikkommitte höll Glaser 1945 
en fyradagarskurs för 15 musiklärare och cirkelledare fr&n länet. 

Fiollärarna hade stort behov av fo?·tbildning. Vi fick förbindelse 
med Samverkande bildningsförbundens musikkommitte och kunde på 
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Jviusiköverlärare Gunnar Axen leder Västerås musikskolas elevorkester. 

turistorten Angelsberg 1946 under industrins semestertid ordna en 
veckokurs. 16 fiollärare kunde göra sig lösa. Huvudlärare var Ar
vikaskolans fiollärare Erling Carlsson. Ny kurs följande år samlade 

13 deltagare. 
skolmusiken tog snabb fart i länet. Vi sökte förbindelse med 

Federationen Sveriges allmänna folkskollärarförening och fick dess 
stöd till skolnutsikhmer på 6-10 dagar somrarna 1948-50. De 
hölls på KFUM-hemmet Lövudden vid Mälarstranden intill Väs
terås under ledning av Västerås musikskolas båda överlärare. Del-

tagare kom från hela landet. . 
Musikkonsulentverksamheten återupptogs med att ABF-mustkern 

Uno Eriksson i Svtrahammar deltidsanställdes under 1947-50. På 
halvtid tjänstgjorde 1951-58 m.usikläraren vid Västerås musikskola 
Eric E. Andersson. I samarbete med folkskolinspektören höll han 
kortare skolmusikkurser med folkskolans lärare i vissa delar av 
distriktet. Han efterföljdes ett år av körledaren Fridolf Johansson 
i Västerås som sångkonsulent och därmed upphörde denna verksam

hetsform. 
Vid andra fiollärarkursen 1947 kom deltagarna överens om att 

fortsätta fortbildningen och samspelet och organiserade med musik
kommittens bifall Västmanlands kammarorkester. Violinisten Sven 
Karpe från Stockholm blev instruktör och dirigent. Man samlades 
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Musiköverlärare \'(f erner \V o !f Glaser, 
Västerås. 

i Västerås varannan eller var tredje vecka. Efter ett åi· övergick 
ledningen till m.usikdirektör Axel Metander vid läroverket i Väs
terås. Så blev professor Arvids Noritis 1950 dirigent för Västerås 
musiksällskaps orkester och då anförtroddes ledningen åt honom. 
Skaran hade nu vuxit till 20. Hela tiden gav kammarorkestern 
då och då konserter här och var i orterna, visserligen ej med större 
publikanslutning, men den bidrog ändå i sin mån till musikkulturen 
i bygderna. Någon gång fick den framträda i radio och i Västerås 
musiksällskaps abonnemangsserie. Efter tre år tröttnade musikerna. 
Under Eric E. Anderssons konsulenttid återuppstod den under namn 
av Västerås kammarorkester och under hans ledning, tills den ånyo 
förstummades år 1959, då Andersson blev kommunal musikledare i 
Fagersta. 

Höstterminen 1962 fick Västerås musikskola eget mvtsikskollms 
vid Kristiansborgs högstadieskola och samtidigt kunde Västerås mu
siksällskap flytta sina konserter till dess akustiskt utomordentliga 
samlingssal med närmare 1.000 platser, vilken byggts med särskild 
hänsyn till sällskapets behov och kallas Västerås konsertsal. Med 
ökade anslag har antalet yrkesmusiker (fiollärare) i symfoniorkestern 
kunnat utökas och kammarorkestern återupplivas med fortsatt kon
sertverksamhet ute i länet. Enligt utredning genom ecklesiastikde
partementet skulle ytterligare betydande utvidgning ske genom kraf
tigt ökade anslag av lotterimedel och av staden. Musikerna anställas 
som ordinarie lärare i musikskolan med halvtidsledighet för tjänst-
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gonng 1 orkestrarna, varvid Musiksällskapet betalar halva lönen 
till musikskolan, vilken ju ej är kommunal utan drives av sällskapet 
med anslag från staden. 

Möjlighet till nutsikundervisning på fritid gavs 1951/52 i 23 av 
länets 28 skoldistri!et, 1955/56 i alla. 

I ABF-distriktet fanns 1954/55 2.419 deltagare i 219 musilecirle
lar, därav 55 körer, 16 orkestrar, 11 blåsorkestrar och 20 dragspels
cirklar. De arbetade summa l 0.624 timmar. 

I. Bildningsförbundet får konsttlent. M ånga folkhögskolkemer 
ordnas. 

När skolöverstyrelsen 1931 samlade ombud för riksorganisationer 
till en tredagarskonferens om samarbete i folkbildningsarbetet var 
vår folkbildningskommitte den enda länsinstitution som inbjöds 
sända representant. Därtill utsågs sekreteraren, som också höll be
gärt föredrag om samarbetet i länet. 

Tidskrift för föreläsningsverksamheten 1936:1 hade följande 
ledare: 

Om i ett län ledningen av föreläsningsförbundet och folkhögskolkurs
föreningen komma i samma händer, och dessa tillhörde en person med er
farenhet och auktoritet i folkbildningsfrågor, och så alla föreningar och 
enskilda i länet kunde få anlita hans sakkunskap, ja, då hade vi just en 
länskonsulent för folkbi.ld11ing. Den tanken är förv erkligad i V ästmnu
lnuds län. Där har samarbetet mellan folkbildnin gsorganisa tionem a sedan 
länge varit bä t tre utvecklat och organiserat än på andra håll. Förtjänsten 
därav tillkommer i främsta rummet lnudstingets folkbilrlui.ngs!wunnitfe 
samt initiativtagaren till denna kommitt<! och länge den verksamma kraf
ten i densamma, -redaktör Auders Pers. Denna kommitt<! har utgjort en 
central för folkbildningsarbetet i länet. Den har haft ett icke alltför snävt 
tilltaget anslag att disponera. Därigenom har den haft möjlighet att stödja 
olika folkbildnin gsföretag och även kunnat befrämja samarbetet dem 
emellan. 

Den har nu verkat i 2 5 år. Ett fruktbringande samarbete har hela tiden 
ägt rum, men på senare tid har detta kunnat utvidgas ytterligare, därige
nom att -rektor Ivar Audren, sedan hans seminarium 1932 nedlades, haft 
möjlighet att så gott som helt ägna sig åt detta arbete. Han är sålunda 
den verksamme och verkställande ledamoten i såvä l landstingskommitten 
som bildningsförbundet och föreläsningsförbundet. I den förstnämnda 
kommitten är han sekreterare och kassör. I bildningsförbundets verkstäl
lande utskott är han ordförande och så är han föreståndare för föreläs-
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ningsförbundet. I hans hand sammanlöpa sålunda många trådar. Då han 
kan ägna all sin tid åt folkbildningsarbetet, är han i tillfälle besöka olika 
platser, att organisera kurser, längre eller kortare, att placera ut föreläs
ningar, att ge råd och upplysningar etc. 

Han har också möjlighet att från landstingets folkbildningskommitte 
lämna ekonomisk hjälp där sådan erfordras. Han har vid sina samman
träden med föreläsningsföreningarnas styrelser och representanter {ör andr.1 
bildningsorganisationer kunnat få till stånd folkhögskolkurser i samar
betets tecken. Där kunna således icke, som på andra håll är möjligt, kur
ser och föreläsninga r komma i vägen för varandra. 

Rektor Andren håller sig också a jour med den kursverksamhet, som inom 
länet bedrives av ABF. Senaste året har han också biträtt Centralförbun
det för nykterhetsundervisning vid anordnandet av föreläsningar i länet. 
Han har i sommar till samtliga föreläsningsföreningar och andra intres
serade utsänt cirkulär med de nya bestämmelserna för dessa föreläsningars 
anordnande jämte uppgift på nya föreläsJre, so m ej finnas intagna i 
CFN :s senaste katalog. CFN har nu träffat överenskommelse med honom 
om att alla rekvisitioner av dess föreläsningar skola för detta län gå genom 
föreläsningsförbundets föreståndare, dvs genom hans förmedling. 

Till detta kan fogas, att landstingets folkbildningskommitte som sty
relse för landstingets skolor för yrkesundervisning tillika anordnar yrkes
skolkurser, vilka även organiseras och ledas av Andren som rektor för 
yrkesskolorna. 

Fördelarna med den anordning, som praktiseras i Västmanland, äro på
tagliga. En del dubbelarbete, som måste förekomma, när arbetet är upp
delat på flera händer, undvikes. Samarbetet mellan de olika folkbildnings
företagen blir självfallet och enkelt, och utbytet av kurser och föreläs
ningar måste bliva bä t tre. Kommer därtill den stora förmånen, a t t i länet 
inom räckhåll alltså, finnes en erfaren, i folkbildningsarbetet väl orien
terad person, dit föreningar och enskilda kunna vända sig för att få hjälp 
och vägledning. 

Nu hade Carli inför andra uppgifter överlämnat kursledningen 
till mig, och jag måste skaffa mig bil för att hinna med allt. Vid 
seminariets nedläggande hade jag friställts med bibehållande av 
ordinarie seminarielärarlön. Det var därigenom jag mot mycket mått
ligt arvode som ersättning för mina förlorade rektorsförmåner kunde 
ägna all tid åt de angivna uppgifterna, nämligen hälften åt kon
sulenttjänsten och hälften åt uppgiften som rektor för landstingets 
yrkesskolor. 

Statsbidrag till konsulenttjänsten tillkom först 1947. Då fanns i 
landet endast en heltidsanställd konsulent, nämligen i Norrbottens 
län, och två på halvtid: i Västmanlands och Uppsala län. 
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Det torde fordras att jag här ger några berörande data om mig. 
Jag är född bondson 1879 i Säby socken i länet. Folkskollärarexamen 

i Uppsala 1901. Efter tjänst ett år i Örebro folkskollärare i Västerås. 
Rektor vid småskolseminariet där 1920-32. Sekr., kassör och verkst. led . 
i Småskolseminariernas lärarförening 1920-37. Ledamot av styrelsen för 
Sveriges lärares nykterhetsförbund 1906-38, dess sekr. och kassör 1910-
18. Ordf., kassör och verkst. led. i Folkhögskolkursföreningarnas samar
betskommitte 19 3 3-, d: o i dess fortsättning Bildningsförbundens riks
organisation tills den 1946 uppgick i Folkbildningsförbundet, i vars sty
relse jag var medlem 1939-49. Styrelsemedlem i Föreläsningsförbundens 
riksorganisation 19 3 4-4 5. Ledamot i lanels tingets folkbilclningskommitte 
1911-49, dess sekr., kassör och verkställande ledamot 1911-44. Led. i 
lanelstingets folkundervisningskom mi w~ 1913-19. Sekr. i lanelstingets 
unclervisningsu tskatt 1919, 1921-49. Rektor för lanelstingets yrkesskolor 
1934-44. I styrelsen för länets förelä sningsförbund 1916-44, cl:o för 
länets folkhögskolkursförening 1919-29 och i bildningsförbundet 1929-
46. Avgick som dess konsulent och kassör med år 1944 och samma dag 
som föreläsningsförbundets föreståndare och kassör. Ordf. i Västerås bild
ningsorganisa tianers samarbetskom m. för musikundervisning 19 3 4-4 5. 
Led. i styr. för Västerås musiksällskap 1939-60. Sekr., kassör och verk
ställande led. i styrelsen för Västerås musikskola 1945-62. Ordf. i Folk
bildningsförbundets musiknämnd 1946-1963. 

Enligt de nya bestämmelserna för statsbidrag skulle alltså från 
1929 långkurserna falla på bildningsförbtmdets lott medan de !eor
tare tillhö1·de föreläsningsföreningarnas och föreläsningsförbundets 
ttppgift. Först efter tre år försvann dock de kortare ur bildnings
förbundets räkenskap. För alla kurser måste dock folkbildnings
kommitten träda till, när ortsbidragen var otillräckliga eller eljes 
särskilt behov av stöd förelåg. I ett kommitteprotokoll 1935 står: 

sekreteraren hade vid resor under året haft rikliga tillfällen att vid 
yrkesskolornas utställningar, vid skolköksavslutningarna och andra sam
mankomster lämna upplysningar om bl. a. folkhögskolkurser. Sådden hade 
burit frukt på så många orter att tio lwner förarbetats för hösten, men 
statsbidrag lwude fås eudast till sex. De övriga Marades av förelii·sni.ngs
föreningar med kommittens garanti. Det skulle varit till stor skada om 
dessa hade måst inställas. Vid kursplaneringen hade sekreteraren sträva t 
efter sådan uppläggning som kunde leda ti.ll fortsatta studier i cirldar 
eller ensldld bohliisui.u.g. Böder till försiiljuiug hade anskaffats i kommis
sion och bolwtl!ming hade ordnats. På flera platser inlades i lwrsen ch·hel
sam111au.triide för öppen ridå med åhörande och delvis deltagande publik. 

D å folkbildningskommitten följande år fyllde 25 år hade lands
tinget bifallit dess förslag om anslagets höjning med 1.000 kr för 
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bl. a. t?Jickning av historik över verksam.heten. Denna växte dock 
så snabbt med ytterligare arbete och nya bidragsbehov att kommit
ten måste meddela tinget, att den funnit det nödvändigare att göra 
historia än att skriva historia. Verksamheten tjänade på ett mycket 
mångsidigt sätt hela länets befolkning och siktade framförallt till 
att hjälpa de avsides boende med små möjligheter att på egen hand 
skaffa sig del av de kulturgå vor, som är lättare tillgängliga för dem 
som bo i större eller mindre samhällen. För att ej blott kunna ge 
behövliga stödbidrag utan även genom konsulenten de personliga 
råd och instruktioner som krävdes för ett fruktbringande bildnings
arbete begärde kommitten ytterligare höjning av anslaget, vilket 
tinget också biföll. 

Bildningsförbundets första kurs var en ren föreläsningskttrs i 
Surahammar hösten 1929. Många klagade över den slitande längden, 
och den fick ej önskvärd anslutning. Denna typ blev också i fort
sättningen sällsynt, medan kurse1· med även praktisk del vara 
mycket uppskattade. Den praktiska kursen måste ofta uppdelas i 
parallellgrupper ute i byarna. Svenska var det ojämförligt vanli
gaste ämnet. Om dess behandling berättar Margit Björkqttist -
folkskollärarex. och fil. mag. - i en intervju :1 

Den korta tid - 18 timmar - som stått mig till buds har jag sökt 
använda, inte till att meddela ett visst mått av lwuslwjJer i skrivuiug -
på det sättet hade vi inte hunnit mycket - utan till att väclw intresse 
för språket, om det inte funnits förut, och ge deltagarna det rättn grejJ
pet om språket, så att de ha något att utgå ifrån, om de v iljn fortsätta 
studierun. Detta syfte har gjort, att vi fått gå in på en hel del olika om
råden och ta det viktigaste på varje. Ett litet men dock perspektiv på 
vårt moderna språk har givits genom en föreläwing 0111 svenska sjJrålwts 
historia ocb släl{tslw jJSförbållnudm och om främmande ord i svenska språ
ket. Men sedan har det varit övuiugnr ocb dislw.ssiouer. Rättskrivningens 
svåra konst ha vi lärt oss på lindrigast möjliga sätt - genom att varje 
deltagare skaffat sig en ordlista och lärt ntt slå u.pjJ i den. Kunskapen har 
sedan befästs genom ett par rättskrivningar, som rättats med hjälp av 
ordlistan. De främmande orden ha vi ägnat en stor del av tiden, lärt oss 
uttal, betydelse och härledning. Och så har ju varje deltagare sluivit en 
uppsnts, som lagts till gr und för givande diskussioner om disposition, sats
byggnad och sti lens nyanser. Dessa uppsatser äro ofta mycket intressanta 
opus, och det händer, att man får tag på riktiga små konstverk bland 

1 I Västmanlands läns tidning 8 nov. 1932. 
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Bildningskonsulentexpedition i hans bostad: fr. v . Ivar Andren, medhjäl
parna Arthur Lingnäs och Lennart Rask. 

dem, t. o. m. en och annan skald kan uppenbara sig. Det märks nog, att 
man hunnit glömma en hel del, sedan man satt på skolbänken. De allra 
yngsta - ibland har de varit 14, t. o. m. 13 år - skriver i regel klander
fria uppsatser om en utflykt eller dylikt. Men nog är det roligare med 
uppsatser av dem, som hunni t litet längre i livet. 

Vid en svenskkurs i den gamla bruksorten Karmansbo hade hon 
närmare 80 deltagare i en grupp i en stor skolsal, men en del gamla 
satt nmt väggarna för den härliga sången som alltemellan avbröt 
arbetet. Det var en levande folkhögskolstämning. Både Carli och 
Andren drev denna sida hårt, Tärnasångböckerna fanns alltid med 
och Samfundet för unison sång bidrog med sångboken Sjung svenska 
folk och anslag. Från Lachmanska fonden erhölls för övrigt anslag 
till delkurser i danska vid några kurser i anslutning till svenskan 
men också på orter i övrigt av Nordensentusiasten bibliotekarien 
Jörgen Banke från Lyngby invid Köpenhamn. Ett par kurser upp
tog på samma sätt norska. 
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Ledare för svenskkurserna erhölls från Studenternas sutdieledar
förening i Uppsala och från Kunverksamheten vid Stockholms hög
skola. Men Röda leonet blev vid denna tid mycket aktivt. Deras 
samarit!e~t?"Se1' började tävla med svenskan i popularitet. Ledare var 
sj?tkvårclare P. O. \\7 ass i Västerås och sjuksleöterslean Gertntd Eriks
son i Norberg, sedermera Västerås. Hushållningssällskapet har 1935 
--41 i anslutning till kurserna hållit med statsmedel bekostade jord
brttkskuner, som dock ej officiellt inräknats i dessa. 

Overallt i landet har folkhögskolornas lärare i första hand stått 
för föreläsningarna vid kurserna, så också här. Men när långkur
serna från 1934 ökade starkt i antal och ofta upprepades på samma 
plats kunde de ej räcka till. Aven då kom hjälpen med unga veten
skapare från Stockholm och Uppsala, framförallt när det gällde 
aktuella ämnen. Från samma år började radion med fö1·eläsnings
serier i fol!ebildningssyfte. Tärnakonferensen 1936 visade radions 
intresse för försöken i länet. J ag pressade hos den fram tidigast 
möjliga uppgifter om kommande serier för att kunna inlägga inle
dande föreläsningar i kurser och föreläsningsprogram. Jag föran
staltade också om stt-tdiebrev, som radion var villig att trycka. 
Början skedde med Sveriges moderna litteratur, till vilken Bonniers 
passade på att utge verk av de upptagna författarna i vackra band 
till utomordentligt låga priser. Dessa försåldes vid kurserna. Docent 
G#nnar Axberger föreläste och lade upp trevliga smntalsprogram 
som duplicerades. Det blev intressanta cirkelaftnar. Nästa år kom 
befalleningsfrågan och båda ämnena fortsatte flera år vid kurserna. 
Sen följde V åra bam i lekåldern, som gick vid sjft kuner och i 20 
föreläsningsföreningar. Som inledning till serien Skolbamsvård fick 
vi provinsialläkarna som inledare vid föräldraaftnar. De ordnades 
gemensamt av s!eob·åden och ortens bildningsfolk men inlades i kur
ser och föreläsningsprogram . Till Lantbostaden lyckades vi få arki
tekt Ingeborg W tern-Bugge som inledningsföreläsare på ett flertal 
ställen. Bland mest attraktiva ämnen vid sidan om de nämnda var 
tttrikespoliti!e, där Utrikespolitiska institutet hjälpte oss med före
läsare, anslag och litteratur. Toppen nåddes av sekreterare Paul 
Mohn, som på några år höll JOO föreläsningar på 50 platser. Kom
munalkunskap med övningar var också ett uppskattat ämne. Till 
dem fick vi framförallt omfattande och god hjälp av riksdagsman
nen och kommfmalborgmästaren G. W. Kältman i Sundbyberg. 

En jättekurs hölls i V . Färnebo stonocken 1935. Till de 18 tim-
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mama föreläsningsserier anknöts en trädgårdskurs och en hushåll
ningssällskapets jordbruksk?trs samt två samaritkurser med vardera 
94 deltagare. Landshövding Murray föreläste om Jordbrukskrisen . 
Föreläsningsserierna voro uppdelade på socknens tre huvuddelar, 
men socknens bussförening hade flera bussar som för en kostnad 
av 7 33 kr kom till hjälp fast chaufförerna höll på att bli tröttkörda 
av extraarbetet. Carli skriver: Intresset och uthålligheten vid denna 
mäktiga kurs vom oerhörda. Den vidsträckta socknens folk kom 
genom utnyttjande av bussmöjligheterna i en för gemensamhets
känslans stärkande nyttig omfattande samling under en och en halv 
månad. De hundratals deltagarna hälsade troget ömsevis på hos 
varandra i de tre sockendelarna och deltoga i alla serierna. Km·s
kommitten fortsatte efteråt som centralorgan för /?ildningsarbetet. 
Livaktig Rödakorsförening bildades. 

Enligt kung. nr 508 den 30 juni 1947 om statsbidrag till föreläs
ningar, folkbildningskurser och studiecirklar kunde Bildningsför
bundet åter få statsbidrag till ordnandet av även kortare kttrser. 
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K. VISA 

vid 

Folkhögskolkursens avslutning 

Tortuna-gården den 9 febr. 1936. 

Folkbildningsförbundet i Västmanlands län, 
hip, hip, hurra, hurra, 
vars nitiske Rektor är Ivar Andren, 
hip, hip, hurra, hurra, 
har anordnat kurser av olika slag. 
En sådan sin avslutning har här i dag. 
Hip, hip, hurra! I--lip, hip, hurra! 
Hip, hip, hurra, hurra! 

Den nyssnämnde Rektorn har ringt till oss ut, 
och menat: "På sömnen det bör bli ett slut!" 
Han frågat i tio års tid eller mer: 
"När få vi väl komma och upplysa er?" 

Men nu bör väl Rektor Andren vara nöjd. 
Om andra av kurser haft en på sin höjd, 
ha vi haft ett halvdussin minst på ett år. 
In tresset för folkbildning högt hos oss står. 

Vi upplysning fått, hur man styckar en gris, 
hur hönan kan nackas på konstnärligt vis, 
hur kött konserveras, hur man lagar mat, 
och hur denna lägges upp prydligt på fat. 

För barnavårdskursen var intresset stort. 
Vi hittills ej skött våra barn som vi bort, 
men nu blir det bättre, ja, lita därpå, 
om nativiteten här upp tänker gå! 

Te. A . Kå.---J. U. F.---och I. O. Ge. Te. 
en tid idkat studier här ska ni se. 
I världsläget orientering vi fått 
av Molm, som kan framställa den saken flott . 

Folkhögskolelärare Carli med svung 
fick sången att ljuda från gammal och ung. 
Ja, alla ibland oss är ense om de', 
att ingen som han sångarglädje kan ge' . 

Fru Engberg och "Oiga" i svenska oss gett 
en inblick. Att svenskan är krånglig vi sett. 
Förtjänstfullt har "Harring" för v ä v kursen stå t t. 
A v henne vi kunskap i konstvävnad få t t. 

Så tacka vi alla och hylla i ton 
Fru Engberg och Källman och Kandidat Mohn 
och Kandidat Carli och Rektor Andren 
och "Olga" och "Hat-ring" och Kurskommitten. 

Hugo W' nblquist. 

L. F örb?tndet inrättar arbetsseletioner. 

Genom Bildningsförbundet hade folkbildningskommitten fått med 
allt länets folkbildningsfolk i samarbete med kommittens stöd . Ar
betet växte ut till allt större mångsidighet, och från 1935 blev det 
nödvändigt att börja dela ?tpp verksamheten i sektioner med anli
tande av specialintresserade lera/ter för olika uppgifter. Kvtrsan
ordnandet tillhörde alltfort arbetsvttsleottet, där bildningskonsulen
ten var ordförande. Av de två sektioner som började arbeta 1935 
finns redogörelse för musiksektionen i kapitlet om musikundervis
ning. Den andra var sektionen för Landsbygdens praktiska bild
ningsarbete. 

Det 1918 stiftade opolitiska ]ordbntkamngdomens /örb11-nd (]UF) 
vann tidigt insteg i länet. Det hade nära förbindelser med Tärna 
folkhögskola, vars lärare ofta ledde eller medverkade i dess prak
tiska undervisningsverksamhet. Detta gjorde i största utsträckning 
också den från 1932 i länet verkande vandringsrättaren Erile Berg
vall. Han anställdes för åren 1935-41 som JU F:s ?tngdomsleons/4-
lent här och ledde deras mångtaliga vtngdomsklubbar. Vid sidan om 
de teoretiska studierna drev klubbarna även försöksodling och lärde 
sig praktiskt jordbruk. 

Svenska landsbndens studieförbund (SLS) stiftades 1930 och 
hörde under bondeförbundets ungdomsorganisation Svenska 
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landsbygdens J-mgdomsförbund (SLU) - numera Centerns ung
domsförbund (CUF). En av dess verksamma krafter i lä
net var jottmalisten Lennart Rask. Han drev där till en bör
jan den teoretiska linjen. Jag var givetvis i livlig förbindelse med 
både honom och BergvalL Vid en SLS-konferens 1935 berättade 
Bergvall om bl. a. ]UP-arbetets uppläggning. ·Vid diskussionen 
framkom önskemål om samarbete med JUF, och man hemställde 
om bildningsförbundets medverkan härtill. Jag sammankallade re
presentanter för JUF, SLS, SLU samt länsavdelningen av Riksför
bundet Landsbygdens folk (RLF) och därtill Hushållningssällskapet 
till konferens samma höst. Då bildades ovannämnda samarbets
kommiw~, som upptogs som sektion i Bildningsförhmdet. Den be
stod av en representant från varje förbund liksom också från ABF
distriktet, som också ville vara med. Jag blev ordförande även i 
denna sektion. Den arbetade särskilt på en sammanställning av 
studieplaner i praktiska äm.nen med anvisningar om litteratur samt 
föreläsningsherser och praktisk försöksverksamhet i samverkan med 
hushållningssällskapet och ]UP-konsulenten. Den ordnade också 
omedelbart på Tärna en tvådagars utbildningshen för studieledare 
i landsbygdsföreningarna med instruktion för studier i jordbruks
ekonomi och hemvård. Den följdes 1938 av en tredagarskurs på 
hushållningssällskapet i Västerås och följande år en tvådagarskurs 
efterföljd av en tävlingsledardag för JUF :s tävlingsledare. Klubb
ledardagen krigsåret 1940 tog upp klubbverksamheten som en för 
alla ungdomsorganisationer lämplig arbetsform i landets beredskap 
för livsmedelsförsörjningen, Köksväxtodling i kristid, Beredskaps
kurser för kvinnlig ungdom, Klubbflickorna och hemarbetet samt 
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Konstruktör V alen t in Åh len, Västerås. 

Sparverksamhet. Den hade samlat 75 deltagare. Ledardagarna blev 
årliga och rörelsen vann stor tillslutning. 

sektionen utgav t. o. m. 1939 ett vår- och ett höstnummer av en 
vacker tidskrift "Det västmanländska landsbygdsfolkets gemen
samma stJ-edieblad". Den bekostades helt av annonsörerna och redi
gerades av den uppslagsrike Lennart Rask. Det rådde ett mycket 
gott samarbete med hushållningssällskapet, som också 1941 självt 
stiftade en r.mgdomsnämnd. På sektionens hemställan anställde 
denna en ledare för uppgifterna, som Bergvall vid avflyttning 
måst lämna. 

Livsmedelskommissionen stiftade emellertid Sveriges ungdomsbe
redskap med länskmmnitte här t. o. m. 1949, i vilken landshövding 
Conrad Jonsson var ordförande. Den övertog uppgifterna och till
satte länsledare. Vid beredskapens upphörande fann vi dock fort
sättning nödvändig och organiserade Västmanlands1-engdomens ar
betstävling och lyckades få landshövdingen att kvarstå som ordfö
rande. Konstruktören Vallic Ahlen var en nitisk arbetsledare, och 
jag stod kvar som ordförande i arbetsutskottet. Ahlen stod också 
för hoptiggandet av medel till verksamheten och han lyckades ut
märkt med båda uppgifterna. När Conrad Jonsson avgick och 
flyttade upplöstes kommitten. Ählen övergick till att fortfarande 
som fritidshobby bli JUF:s länsombud för främjande av tävlingen 
"Min socken". 

Ett annat landsbygdsproblem framfördes 1939 i sektionen av 
JUF. Det gällde tanthusmödrarnas semester/råga, och en semester
leommitte tillsattes. Den insamlade medel och kunde hjälpa sju hus
mödrar till någon veckas semester på Husmödrarnas semesterhem 
på Almö-Lindö utanför Västerås. Landstinget ställde till förvalt
ningsutskottets förfogande årliga anslag på 4.000 kr för dessa än-
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JUF-konsulent Erik Bergvall, Västerås. 

darnål och kommitten erbjöd sig medverka vid sakens ordnande. 
Men utskottet var ovisst om anslaget borde användas under rå
dande förhållanden och bordlade frågan . Fotogenbrist orsakade ti
digt säsongslut på semesterhemmet, men 14 husmödrar hunna dock 
utnyttja tillfället, och av dem fick äntligen tre bidrag av lands
tingsmedlen till hemvikarier. Statens fritidsnämnd ordnade semes
tervistelse på Gripsholms folkhögskola. Kommitten blev ombud 
men ingen husmor ville fara utom länet. Följande år ordnades se
mester för 26 lanthusmödrar och fyra fick ti llsammans 125 kr av 
landstingsmedlen. Därtill fick kommitten 270 kr från Statens fri
tidsnämnd, som utdelades till 1 O husmödrar som ej fått annat sti
pendium . 

Våren 1942 kallade hushållningssällskapets ordförande landshöv
ding A. B. Gärde representanter från olika organisationer och även 
vår semesterkommitte till överläggning om husmoderssemester. En 
husmoderssemesternämnd valdes med ombud från landsting, hus
hållningssällskap och kvinnoorganisationer. Kommitten hade till
styrkt detta förslag och beslutade nu sin upplösning. 

Representanter för ungdomsföreningar av skilda slag samlades 
1938 på initiativ av den outtröttlige ]UP-konsulenten Erik Bergvall 
och så bildades tmgdomssektionen. Man hade nämligen funnit svå
righeter med ungdomsledarfrågan. En mängd junioravdelningar låg 
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K F U M-sekreterare Erik Tunås, 
Västerås. 

nere eller arbetade dåligt av brist på goda ledare. sektionen siktade 
på åldrarna 12-17 år. Vi stod inför två uppgifter. Genom !e01·tare 
ambttlerande htrser på centrala platser i länet borde man samla 
ungdomsledare från alla läger till föredrag och diskussioner om 
ungdomsproblemen och ge impu lser för eventuellt nya arbetsupp
gifter. Men det gällde också att fästa myndigheters och fö1·äldrars 
uppmärlesamhet på nyttan av de olika organisationernas fostrande 
inflytande på övergångsålderns ungdom och få dem att stödja ung
domsarbetet. ABF:aren Åke Sundstedt, Surahammar, var ordfö
rande till 1941 och Erik Bergvall sekreterare. De efterträddes av 
KFUM-seheteraren i Västerås Erik Ttmås som ordförande och 
Lennart Rask som sehete?·are. Jag var kassör. 

Samma år hölls ungdomsledardagar i Västanfors, Sala och Kö
ping, följande år en tvådagarskurs på Tärna, så två å r i Västerås, 
sen åter på Tärna. Men vi samlade också till Sång- och lekledar
leurser i två dagar i Västerås 1941 och 1943 och i Tärna följande 
år parallellt med allmänna ledarträffen. Andra år hölls liknande 
kurser på skilda håll i länet. 

Hushållningssällskapets tmgdomsnämnd vände sig 1944 till folk
bildningskommitten med förslag om samarbete för årsanställning 
av ungdomskonsttlent. Förslaget var, att kommitten skulle avlöna 
honom vintermånaderna för användning i folkbiidningsarbetet och 
nämnden för sommaren. Kommitten var vi llig, förutsatt att man 
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återanställde Bergvall, som visat en utomordentlig organisations
förmåga och uppslagsrikedom på folkbildningsområdet. Då nämn
den ej ansåg sig kunna gå förbi sin deltidstjänsteman förföll saken. 
Nämnden å terkom och begärde 2.000 kr till dennes avlöning, men 
kommitten ansåg sig ej ha rätt att använda sina anslagsmedel tilL 

detta ändamål. 

Samverkande bildningsförbunden anordnade 1937 i Västerås en 
amatörteaterhtrsdag, som fick 200 deltagare. Det blev två dagars 
fortsä ttning följande år. Distriktsstudieledarna, som stodo för kur
serna, vände sig till folkbildningskommitten om stöd för verksam
heten, då den under god ledning och tillsyn vore en form av bild
ningsarbete och ett värdefullt hjälpmedel vid motarbetandet av det 
osunda nöjeslivet bland ungdomen. Bidrag borde utgå till I. En 
!eons>t!ent, varvid denne skulle öva tillsyn över befintliga grupper 
ifråga om pjäsval, repetitioner m. m. samt ge råd och anvisningar; 
II. Arvode åt av konsulenten godkänd lärare eller tilL korrespon
denshtrs; III. Bidrag till länsomfattande htrser. Kommitten över
lämnade skrivelsen till bildningsförb>mdet, som beslutade bilda en 
amatörteatersektion och utsåg till instntktör skådespelaren Sig>trd 
Karlsson i Västerås, som kunde resa ut till varje liten amatörgrupp, 
vilket ansågs vara av större värde än att ordna stora kurser. Upp
lysningsrnöten skulle hållas ute i distrikten. Ej mindre än 44 grup
per voro kända . Verksamheten började vackert, men krigsinkallel
serna drabbade grupperna hårt. Redan 1944 yrkade godtemplarung
domen på instruktionsarbetets aktivisering. Ett krafttag gjordes 
1950/ 51, då det närgränsande Södermanlands bildningsförbunds 
!eons?tlent Carl Cramer gjorde en utmärkt insats även här. Härom 
berättar Cramer i Fo lklig Kultur 1952:9: 

Arbetet skedde i fem omgångar, varje med två avsnitt: l) instruktören 
besöker varje gr upp enskilt och 2) varje grupp sänder represen tanter till 
en ämneskurs på l O timmar. Vid gruppbesöket hölls föreläsning med orien
tering i kurshandböckerna av det aktuella avsnittet. Tre cirkbr var tidi
gare i gång men tio nya, därav tre med mest tonåringar. Kursböcker var 
Brevsiwlans lwrs i Amatörteater, Studiebamlledning för mnalörteatercirk
lar av Cramer-Rolaud samt en pjäs efter fritt val. Ämneskurserna presen
terade handböckernas metod utförligt med föreläsningar och övningar. 
Varje grupp betalade 15 O kr. För ämneskurserna stod Bildningsförbundet. 
Landstingets folkbildningskommitte beviljade ett experimentbidrag. Grun
den lades för en uppodling av amatörteatern i bildningsarbetets ram. Ama-
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\Vallman, Sivert, född 1907, affärs
biträde från 1922. Studentexa men 
192 6, akademiska studier 192 8-3 O. 
Folkhögskollärare Arvilu och Vindeln 
193 2-34. Lärare-ledare SAK:s arbetsläger 1934-36. Assistent, fö restå n
dare för yrkesvägledningsbyrån och länsungdomsförmedlingen i Gävleborgs 
län 1937-43 . Arbetsförmedlingsinspektör vid länsarbetsnämnden j Väster
botten 1943-47. Godtemplare sedan 1924, studieledare inom IOGT -avdel
ninga r/krets- och distrikt-/ , ordf. för Västerbottensdistriktet. Föreläsare 
hos Folkbildningsförbundet, Samverkande bildningsförbunden, CFN m. fl. 
Styrelseledamot i Folkbildningsförbundet och FRO. I Väs tmanland f rån 
1947 bildningsförbundets konsulent och rektor för landstingets yrkesskolor, 
från 19 5O även assistent på landstingets kansli. Ledamot av Länsskolnämn
elen och av Fritidsnämnden vid Västmanlands flygflottilj . Ordf. i sam
arbetskommitten för industriens och landstinge ts yrkesutbildning, sakkun
nig för dessa frågor i länsarbetsnämnden och sekreterare j berörande läns
utred ninga r. Då den särsk ilda bildningskonsulent-yrkesskolrektorstj:insten 
1963 upphörde, blev \V. direktörsassistent hos landstinget med liknande 
uppgifter. 

t~.r~rna lärde känn~ grunderna så väl, at t de borde kunna lära 1f.jJp u.·y
borJa'l'e. Som bt!dnmgsarbete är amatörarbetet svårt, därför att teater
konsten är så litet lämpad för självstudier. 

Anders Pers initiativ till inrättande av landsbibliotek i Västerås 
som län scentral för biblioteken syntes komma att dröja länge. Vi 
diskuterade då mot krigsslutet behovet av att inrätta en biblioteks
sektion. Folkberedskapen hade under kriget aktualiserat behovet av 
samlingslokaler för den andliga beredskapen och jag hade insamlat 
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uppgifter om var sådana fanns. Detta behov vore ju lika stort i 
fredstid och även en sektion för detta ärende dryftades. 

De skilda organisationernas särintressen gjorde sig dock alltmera 
gällande. Så blev det också allt svårare att ordna de allsamlande 
l~ngl~urserna. Vid den nya bildningskonsulenten Dahls nyorga
msatwn av förbundet 1947 försvann snart sektionerna med undan
tag för musikkommitten, som levde till 1960, samt det som sektion 
anslutna Föreläsningsförbt-mdet. Aven detta dog dock 1963, då det 
helt uppgick i Bildningsförbundet. 

Samma dag - 23/10 1963 - upplöstes bildningsförbundet och 
återuppstod med nya stadgar. 

De från den l juli 1963 gällande nya statsbidragsbestämmelserna 
för folkbildningsarbetet verkade i riktning emot vår strävan till 
praktiskt gynnsam centralisering. I stället gynnades de skilda studie
förbunden med betydligt ökade bidrag. Villkoren för landstings
bidrag hade också efterhand minskat bildningsförbundets arbets
möjligheter men ökat studiedistriktens. I enlighet härmed har från 
den l januari 1963 tjänsten som bildningskonsulent-yrkesskolrektor 
ändrats till direktörsassistent hos landstinget med i huvudsak yrkes
skoladministrativa uppgifter. De kvarvarande folkbildningsuppgif
terna behåller han dock t. v. Yrkesutbildningens starka utveckling 
har emellertid lagt på honom så många nya arbetsuppgifter, att bild
ningsförbundet år 1964 ansåg sig nödgat anhålla om ökat lands
tingsbidrag för att självt kunna lösa sin personhjälpsfråga. 
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IV 

VÄSTMANLANDS LÄNS LANDSTINGS 

SKOLOR FÖR YRKESUNDERVISNING 

l. stiftande och verksamhet. 

Landstingets yrkesskolor hade det intimaste samarbete med 
Landstingets folkbildningskommitte, van ledamöter år för år val
des till ledamöter i skolomas styrelse, med bildningskonsulenten som 
rektor för skolorna samt med gemensam expedition. De avsåg att i 
första hand tillgodose landsbygdsfolkets behov av praktis/e t-ttbild
ning i handafärdighet för hem- och lantmannayrkena. Härutinnan 
fortsatte de en verksamhet som tidigt u p p tagits av landsting, hus
hållningssällskap och hemslöjdsföreningar. 

Sedan riksdagen 187 4 anslagit medel till husslöjdens befordrande 
sökte Hushållningssällskapet1 hjälpa fram saken i länet. Det blev 
mest hjälp till slöjdundervisning i skolorna. Ostervålastolarna var 
eljest den mest framträdande hemslöjdsprodukten jämte Fläckebo 
hårgarnsmattor. Några spridda slöjdkurser hölls för allmänhe
ten av statens slöjdinstruktörer. Så tillkom 1882 Centralslöjdskolan 
i Västerås, där även landsbygdsungdomar fick tillfälle lära sig 
sköta hyvel och polersudd. Den grundades i samarbete mellan stad, 
landsting och hushållningssällskap. Den startade också Hemslöjds
magasinet i Västerås för försäljning av hemslöjdsprodukterna. 

En ny kraftig giv i arbetet kom till stånd genom slöjdlärarinnan 
Olga Anderzon vid Västerås flickläroverk. I samråd med hem
slöjdsmagasinet for hon runt länet och fick ihop ett rikt material 
till en hemslöjdsutställning i Västerås 1916. Den väckte stor entu
siasm, som tog sig uttryck i bildandet samma år av Västmanlands 
läns hemslöjdsförening. Då hushållningssällskapet ej kunde hjälpa 
med anslag, vände föreningen sig till landstinget och . fick 1.000 kr 

1 Västmanlands läns kungl. Hushållningssä llskap 1815-191 5 av August 
Ha hr. 
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Slöjdlärarinna och hemslöjdskonsu
len t Olga Anderzon, Västerås. 

till hemslö jdskvtrser. De började 1918 och fick livlig tillslutning. 
Högre anslag var i fortsättningen behövligt, men tinget måste neka 
höjningen på grund av de ekonomiska svårigheterna. 

Östgötskan Olga Anderzon blev genuin västmanländska. Hon blev allas 
vår "Olga", den för glatt humör och osläckligt intresse överallt kända, 
erkända och uppskattade. Från linslöjdens Hälsingland kom hon 1914 till 
Västerås som slöjdlärarinna vid flicldäroverket, där hon tjänstgjorde till 
pensioneringen 194 5. Hon skapade och blev allt i allo för hemslöjdsföre
ningen. Som slöjdlärarinna hade hon ju en heltidstjänst, men vid sidan 
därav skötte hon med utomordentlig energi också den ytterst krävande 
uppgiften som föreningens hemslöjdskonsu lent från 1918. Hon byggde 
från början upp den växande undervisningsverksamheten i länet med kurser 
och föreläsningaL Hon följde med över till yrkesskolans vidgade verksamhet 
med större resursel'. Självuppoffrande fanns hon alltid med i yrkesskolrek
torns bil till de mångtaliga kursavslutningarna, höll föredrag och rådslog 
med lärarinnorna. I sena timmar gick bilen tillnästa kursplats för att av
lämna garnsäckar och vävsked lådor och sen äntligen hem. 

Hennes hemslöjdsforskning bedrevs i samarbete med fornminnesföre
ningen, där hon blev styrelseledamot 1946 och sist hedersledamot. Hon 
avled 1961. 
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V ä v- och snickarekurserna Arboga 19 3 5, gemensam utställning. 

Så tillkom Västmanlands läns landstings skolor för yrleesvmder
visning. Planerna härför utarbetades i nära kontakter med vtnder
visningsrådet Vilhelm Berghmd i skolöverstyrelsens yrkesskolavdel
ning, en i hög grad mänskligt intresserad tjänsteman. Om fram
växten berättar skolornas styrelse i framställning till landstinget 
1934: 

Sedan år 1918 har V ästmau/a11(/s liius hemslöjdsföreuing med årligt un
derstöd av landstinget och hushållningssällskapet anorduat praktis/w /wrser 
i vävuad, sömund och växtfärguing, huvudsakligen på länets landsbygd. 
De senare åren ha även enstaka kurser i manlig slöjd ordnats för arbetslös 
ungdom. 

Från hösten 1932 har Jordbmlwrues Ungdo·msförbuud iuom liiuet nu
ordunt lwrser i suickeri i Österunda, Björksta, Väster Eirnebo och Sim
tuna, och har förbundet h~irvid av länets hemslöjdsförening erhåll it anslag 
till lärararvodet. 

Till denna kursverksamhet har anslutningen varit mycket god, och in
tresset för arbetet har varit starkt hos deltagarna, som också haft rikt ut
byte av kurserna. 

Hemslöjdsföreningens för ändamå let tillgängliga anslag voro emellertid 
ej tillräckliga för att kunna tillgodose det stora behovet av kurser av olika 
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Sömnadskurs i Åsby, Malma, 193 7. 

slag, och JUF hade ej möjlighet att ekonomiskt upprätthålla kursverksam
heten för manlig ungdom. Man vände sig därför till lrmrlsti.-n.gets folk 
bilrluings!wunnitte med framställning om anslag. Kommitten ansåg denna 
kursverksamhet vara av så stor betydelse, att den ej kunde utan stor skada 
å ter inskränkas till den mindre omfattning, som landstingsanslaget på 
1.000 kr till hemslöjdsföreningen kunde medgiva. Då kommittens tillgäng
liga medel dock helt toges i anspråk för folkbildningsarbetet, kunde den 
ej lämna anslag till dessa kurser, men den 1darbetarle en p!aJt för ver!uam
beten, som !wurle bereda dm statmuderstörl. 

För kursverksamheten behövdes ej blott medel för allmänna driftskost
nader utan även för anskaffande av nödvändiga inventarier. Till bådadera 
kunde statsbidrag erhållas, om kursverksamheten bedrevs under formen 
av laurlsti-n.gets siwfor för yrkeS1mrlervisuiu.g, nämligen för lä·rararvoden 
med 2/3 och för uudervisuingsmateriel med l /3 a·v !wstuaden. 

Ett villkor för statsbidrag är emellertid ett tillräcklig t grundbidrag, 
efter vars storlek statsbidraget utmätes. Efter kommittens h;invändelse 
beslutade länets hemslöjdsförening att ställa sitt landstingsanslag för se
nare halvåret på 5 00 kr till förfogande, och styrelsen för Rotebållames 
besparingsfourl beslutade för ändamålet bevilja ett belopp av 2.000 kr. 
Kommitten uppgjorde på denna grundval ett statförslag för arbetsåret 
19 34-3 5 och ingick till landstingets förvaltningsutskott med framställ-

164 165 



Y rkesskolrektorn
bildningskonsulen ten 
besöker nattetid trä
slöjdkurs i Borgby. 

ning om att utskottet ville besluta upprät ta "Lauristingets siw for för yr
lusuudervisuing" med användning av de härför beviljade medlen samt för 
dessa utse en interimsstyrelse för arbetsåret. Kommitten påvisade, att ett 
sådant beslut ej medförde någon utgift för landstinget för nämnda arbets
år liksom det ej heller innebure något tvång för landstinget att därefter 
fortsätta verksamheten. 

Landstingets förvaltningsutskott beslutade i en lighet med förslaget och 
valde folhbilduingslwmmitteus ledamöter till interimsstJwelse. Denna in
gick till skolöverstyrelsen med framställning om statsbidrag jämte förslag 
till 1·eg/emwte och 1mdervisuingsplan. De senare äro godkända av över
styrelsen, som också till rektor för skolorna utsett folkbildningskommit
tens och interimsstyrelsens gemensamma sekreterare och kassör Ivar Andren. 

Interimsstyrelsen har för avsikt att bedriva denna verksamhet i när
maste samverkan m ed dem som hittills uppburit densamma, nämligen 
läuets hemslöjdsförening och JUF-dist·ril{tet. Enligt styrelsens arbetspbn 
skola uio lwiuu/;ga bemslöjdslw:rser - vävund eller sömund - hållas un
der året, men 15 äro redan påtingade. Planen upptar också sex hurser i 
suickerislöjd men dubbla antalet anmälningar ha inkommit. 

Det är tydligt, att slöjdkursverksamheten fyller ett starkt känt behov 
hos ungdomen i bygderna. Den känner sig behöva utbildning för arbets
livet, och detta gä ller ej minst den bättre delen av den arbetslösa ungdo
men. Fördelen med denna utbildningsform är, att den ger ele·verua e11 
fä-rdig arbetsprodu/d i händerna, som eggar till ansträngning, vilket tar 
sig uttryck i svårigheten att få arbetet begränsat till de bestä·mda läro
timmar11a. Lärarna ha ock med glädje stått till tjänst långt därutöver. 

Lärjungeavgifterna, som äro beräknade till l O kr per deltagare, torde 
ej kunna ökas, då eleverna själva dessutom få betala de råvaror, som åtgå 
till de av dem tillverkade föremålen, vilket blir ej så liten summa. 

Arbetslösheten torde till vintern åter komma att tilltaga, och särskilt 
ungdomen kan ej tänkas så snart bli säkerställd ifråga om arbete året run t . 

166 

- - ........ -...--,.--- ------- ----- - --- ---

Vävkurs i Norberg. 

Styrelsen begärde landstingets bekräftelse på stiftandet av sko
lorna samt förhöjning av anslaget till 2.000 ler. Bekräftelsen beslu
tades, men årsanslaget stannade vid det gamla, 1.000 kr. När den 
ekonomiska krisen lättade ökades anslaget efter behovet. 

Medan hemslöjdsföreningens verksamhet hindrades av brist på 
medel blev krigets följdverkningar kruxet för yrkesskolan . Krigsin
kallelserna orsakade brist på manlig arbetskraft med åtföljande 
tunga för landsbygdens kvinnor, som i stor utsträckning hindrades 
delta i de vanliga kurserna. Därtill kom materialbrist. Då trädde 
skolorna hjälpande till med kriskurser av olika slag. Det blev åter 
rusning. För de många omsyningskurserna måste anlitas sömmer
skor ute i bygderna. Men det befanns nödvändigt ge dem en duv
ning vid särskilda utbildningskurser, som de villigt kom till. 

Som beredskapsombud hade jag fått hjälpa de flyktade dans
karna i lägret vid Sätra brunn med bl. a. föreläsningar. Som rektor 
för yrkesskolan kunde jag nu bereda dem sysselsättning i praktiskt 
arbete i snickeri och vävning, som gladde dem i hög grad. Vid 
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flyttningen till Loka fick de låna med sig både redskap och lärare. 
Kostnaden gäldades av danska legationen . 

På initiativ av Informationsstyrelsens avdelning Aktiv hushåll
ning konstituerade länets kristidsstyrelse Västmanlands läns kläd
vårdskommitte med representanter för olika kvinnaföreningar och 
med yrkesskolrektorn som ordförande och hushållningssällskapets 
hemkonsulent Ester Jonzon(-Eliasson) som verkställande. Vi fick 
röra oss med ett statsbidrag på 2.000 kr och vi hade snart i gång 
11 systugor med 721 besökare, som fick hjälp med 1.099 plagg, 
samt 12 klädvårdskurser a 18 timmar med 197 deltagare. Vi sam
arbetade givetvis med yrkesskolan. 

Den i bygderna flyttande yrkesskolan behövde aldrig anskaffa 
mera omfattande undervisningsmateriel och inventarier, då vi i all
mänhet höll till i inredda slöjdsalar och eleverna eljes medförde ma
teriel för eget behov t. ex. vävstolar och symaskiner, hyvelbänkar 
och verktyg. 

Från starten t. o. m. arbetsåret 1944/45 erhöll skolan av staten 
kr 129.579:44, av landstinget 65.234:62 och i elevavgifter 55.112:25 
kr. 

Kursavslutningarna voro folkfester med utställningar och vid 
sömnadskurserna mannekänguppvisning, alltid med allsång och 
kaffe. VLT:s Redaktionsreflex 1952: 

Men kan det inte få hållas en enda vävkurs i länet utan att det skall 
stå i tidningen om den? Med bild och allt! En vävkurs är ingen stor 
nyhet, det är sant, men den är ändock en händelse i bygdens liv, där det 
dagliga livet går sin sakta lunk och där t . o. m. sockenstämmor och full
mäktigesamman träden hör till det förgångna, sedan storkommunfullmäk
tige ersatt fyra, fem, sex. 
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2. Antal kurser och deltagare - 1945. 

Västmanlands läns Landstingets 
hemslöjdsförening yrkesskolor 

1918-24 1925-34 1934/35-1944/45 
Sömnad 22 5 122 
Omsyning 314 
Sömmerskor 3 
Vävning 24 50 129 
Växtfärgning 13 1 1 
Hålsöm 1 
Spetsflätning 1 
F ransflätning 1 
Hushållning 5 
Billig mat 5 
Träslöjd 5 51 
Järnindustri 3 
Yrkesritning l 
Yrkesräkning 1 

Summa 62 61 635 
Medeltal per år 9 51/2 58 
Antal deltagare: 

" 
summa 1.384 953 8.194 

o 198 87 745 " 
pr ar 

Till kriget var det även klart för byggnads!eurser men ingen hann 
igångsättas. 

3. Yrkesskolorna - 1964. 

Landstingets folkbildningskommitte och bildningsförbundet strä
vade att föra ut folkhögskolan i bygderna. Landstingets yrkes
skolor syftade likaledes till att ge bygdernas folk efter deras för
hållanden lämpad praktisk utbildning, som eljes var förbehållen 
dem, som kunde lösgöra sig för bevistande av i samhällen belägna 
yrkes- och lanthushållsskolor. 

Yrkesskolornas utveckling efter 1945 styrdes emellertid av bi
dragsreglernas utformning. När Statskontoret-Yrkesskolöverstyrelsen 
beslöt att stoppa statsbidrag till kortare kurser i sömnad, vävning, 
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snickeri, hushållsarbete m. m. och riksdagen i stället ökade bidraget 
till studiecirklar i dessa ämnen, har yrkesskolans ambulerande kurs
verksamhet med sina erfarna specialfacklärare tvingats att helt 
upphöra. Framväxandet av nioårig grundskola, tvååriga fackskolor 
på fem orter i länet samt fackgymnasier liksom landstingets kraf
tiga stöd till primärkommunala yrkes- och företagsskolor har åstad
kommit, att landstingets olika yrkesskolor numera i egen regi dri
ver endast två centrala verkstadsskolor, två jordbruksyrkesskolor, 
tre vårdyrkesskolor och intern fortbildning av egna befattnings
havare samt vissa lokala längre yrkeskurser i samarbete med den 
allomfattande lokala skolstyrelsen. På 20 å r ha r alltså landstingets 
yrkesskolverksamhet helt förändrats. 

Såsom i kap. III :4 :l berä ttats, är bildningskonsulenten-yrkesskol
rektorn nu benämnd direktörsassistent hos landstinget med uppgift 
att inom landstingets kansli handlägga administrativa ärenden an
gående landstingets undervisnings- och folkbildnin gsverksamhet. H an 
skall vidare fungera som rektor fö r landstingets yrkesskolor, barn
sköterskeskolan och sj ukvårdsbiträdes- samt undersköterskeskolan, 
t. v. vara föreståndare för länets bildningsförbund samt därtill vara 
sekreterare i landstingsutskott och i relevanta utredningar och 
kommiw~er. 

TILLAGG 

År 1953 omdanades landstingets folkbildningskommine till Kul
tur- och undervisningsnämnden (KUN), vilken fick om hand eJ 
blott kommittens utan även yrkesskolstyrelsens uppgifter. 
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Föreläsningsförbundets riksorga nisation (FR O) . . l 07, 115-, 124, 14 5 
Förskolseminarium i V ä s te rås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 52 

Gymnastikkurse r fö r lärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 

Heimdal, studentförening, Uppsala ... . . . .. .... .. .. .. . . 8 1, 83,87 
H embygdskurser för lärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12 
H emslöjdsförening, Väs tmanlands läns . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 161 -
H emslöjdskurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 163 -
Hushållningssä llskap, Väs tmanlands läns. . 14- , 18-, 22-, 8 1, 11 O, 

114, 148-, 154-, 16 1, 168 

173 
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Husmoderssemesterkommitte i bildningsförb undet 
Husmoderssemesternämnd i hushållningssällskapet 

l 55 
156 

Informationsstyrelse, statens . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 115, 168 
länsombud , upplysningsnämnder . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Il 5 
avd. Aktiv hushållning: Västmanlands läns klädv årdskommitte . . 168 

IOGT folkbildnin g . . .. 83, 92-, 98, 103, 120, 127-, 131 bild, 134 

Jordbrukarungdomens förbund (JUF) 103, 130, 153-, 163 

Kammarorkester, Västmanlands (Västerås) . . ............. . . . 
Klädv årdskommitte, Västmanlands läns, klädvårdskurser ... . . .. . 

systugor .... ... ......... . ............... · · · · · · · · · · 
Kultur- och undervisningsnämnd, landstingets (KUN) ... . ... . . . 
Kursverksa mheten vid Stockholms högskola .. . .......... .... .. . 

140-
168 
168 
170 
14 8 

Lankasterskolor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24 
Landsbygdens praktiska bildningsarbete, sektion i bildningsför-

bundet .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. .. . 153 , 160 
Landstinget . . . . 7-, 17-, 20-, 26-, 30-, 42-, 52, 82-, 94, 97, 

100-, 117, 156, 161, 164-
Landstingsförbundet, Svenska, om småskolseminarier . . . . . . . . . . 66-
Längmanska fonden, anslag länskonferenser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 115 
Lärarmöten i länet . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Il 
Läsning för folket, skriftserie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 l 

Musikundervisning, musikcirklar får hjälp .. 130, 134, bilder: 139, 140 
musikkommitte, sektion i bildningsförbundet . . . . . . . . . . . . 134, 160 
musikkonsulent: Bertil Blomberg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 134, 127 

bildningskonsulent I. Andren övertar uppgiften . . . . . . . . . . . . 137 
musiklärare på Sta ten s arbetsmarknadskommissions bekostnad 

med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 137-
bidrag från R ad iotjänst . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 8 
fortbildnin gsk urser för musiklärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 8 
verksamhetens omfattning med tabell . . . . . . . . . . . . . . . . 137-, 143 
skolmusik . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 140 

Västerås musikskola 138-, 145 

Norbergsstrejken i "Norberg genom 800 år" . . . . . . . . . . . . . . . . . . 84 

Radiokonferens på Tärna med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 111-, 148 
Rotehållames besparingsfond ger anslag . . . . . . . . . . . . . . 9 9, 111, 164 
Ränte- och kapita lförsäkringsanstalten får hj ii lp . . . . . . . . . . . . . . . . 28 
Röda korset hjälper med föreläsningar . . . . . . . . . . . . . . . . . . 110, 148-

" 
, samaritkurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 148 

Samverkande bildningsförbunden, verkar i länet . . . . . . . . . . 111, l 58 

174 

Seminarielärarföreningen, Svenska ( 1960-talet Lärarhögskolornas och 
seminariernas lärarförening) . . . . . . . . . . . . . . 41, 53 57 66 72 76 

skolköksundervisning främj as a v hushållningssä llskapet ' .. . .' ... ' . . . ' 2 2 
, landstinget, bilder 2 3, 2 5 

Skolträdgårdskonsulent, folkbildnin gskommittens . . . . . . . . . . . . . . . . 18 
- undervisning i folkskolstadgan 1842 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14 

införes i länets skolor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14 
införes i Västerås folkskol seminarium . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14 
främjas av hushållningssä llskapet och landstinget . . . . . . . . . . 14-

kurser för folkskollärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17 
skolorna upphör därmed . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19 

slöjdundervisning i skolan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19 
hushållningssä llskapet och landstinget ger bidrag . . . . . . . . . . . . . . 19 
s;illskape t ordnar lärarkurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20 
Centralslöjdskolan 1 Västerås d:o . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20 
landsting och sta t d:o i sömnad för lärarinnor i fortsättnings-

skolan med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21-
införes på Västerås småskolseminarium . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 2 

Småskolan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26 
Småskollärarutbildning . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 53, 57, 59, 62 

landstinget ordnar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 
staten ordnar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 8 
överproduktion . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 60 

Småskolseminariernas lärarförening . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 40, 53 
föreningsmöten med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 54, 56-
tirarlöner-kompetens . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 41, 54, 67-
undervisningsplan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 56 
iimnesundervisn ing . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 59-, 62 
övningsiimnen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 56, 59 
övningsskolan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 56, 58, 62 
kurslängd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 58-, 64, 67 
lokaler . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 58-, 66, 73 
första digande . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 6 
överproduktion . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 60-, 64-
efterprövning . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 61-
småskolläraru t bildning för s tu den ter . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 62 
fortbildning, seminarielärares . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 63 

småskollärares vid seminarier . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 61, 63-
till folkskollärarinnor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6 3 

hjälp till genom förstatligandet fristäl lda . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 73 
rådfrågningsbyrå . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 6 
K vartalsblad . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 6 
föreningen upplöses . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 77 

Småskolseminariet i Västerås börjar med sommarkurser . . . . . . . . . . . . 26 
egentliga börjar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29 
inför slöjdundervisning . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22 

175 



kurstiden utsträckes . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 5 
dubbelseminarium . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 6 
ny stadga och ledning, kollegiebild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 39, 43 
förberedande kurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 51 
elevlivet med bilder .. .. . . ... . . . .. . . . ....... . . 35, 38, 39, 51 -
övningsskolan med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 47 
lokaler med bilder . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . 31, 3 3, 42, 46, 48 
landstingsanslag med tabell . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 47-
sta tsbidrag med tabell . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 48 
5O-års jubileum med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 49 
samarbetsfråga Uppsala, Örebro, Kristineh~m ns sem inarier . . . . . . 42 
förstatligandeproblem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 42-
sista klassen hågkomst med bild . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4 5, 54 

Stipendier: 
hospitation vid seminarier . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9 
universitetens sommarkurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Il 
nykterhetskurser . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Il 
hembygdsku rser, fysisk fost ran, Folkuniversitetets . . . . . . . . . . . . Il 
fortsättningsskollärarutbildning . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 
slöjdkurser för l ä r~ri nnor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22 
kurser för skolkökslärarin nor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24 

Studenternas st udieledarförening i Uppsala . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 148 
Studieblad, Det väs tmanländska landsbygdsfolkets gemensamma, bild l 54-
Studiecirklar med bild ...... . .. . 97, 100, 121, 126-, 13 3, 145, 149 

får böcker . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . l 00 
bidrag till korrespondenskurser och lärare . . . . . . . . . . . . . . . . 12 s
statsbidrag . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 O 

m usikcirklar får hjälp . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 O, 137 
kartLiggning och analys av Kjerstin Andren . . . . . . . . . . . . . . . . 13 2 

Svampkurs för lärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 
Svenska landsbygdens (Centerns) ungdomsförbund . . . . . . . . . . . . 13 l 

, , studieförbund . . . . . . . . 13 l, l 53-
Sveriges allmänna folkskollärarförening . . . . 39, 4 1, 57, 64, 66, 70-

bid rag ti ll musikkurser för skollärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 140 
Sveriges småskollärarinneförening . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 64, 66 

Teckning, lärarkurs .. .. .. . ...... . . . .. . . . . ...... ... ....... . . lO 

Ungdomssektioner i bildningsförbundet : . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 160 
landsbygdens praktiska bildningsarbete . . . . . . . . . . . . . . . . 11 4, 15 3 
musikkommitte . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 4 
ungdom ssek tion . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . l 56 
-konsulent, JUF:s . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15 3 

hushållningssä llskapets . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15 5, 157 
-klubbar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . !54-
-beredskap, Sveriges, under Livsmedelskommissionen, länskommi tte 15 5 

176 

Vapenövning för skolbarn . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 
-skurser för lärare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 

Verdandi, studentförening i Uppsala . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 3 

Yrkesundervisning, Västmanlands läns landstings skolor för 2 3, 144-, 169-
grundande . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 161 
folkbildningskommittens ledamöter utgör styrelsen . . . . . . . . . . . . 161 
statsbidrag . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 164 
bildningskonsulenten blir rektor . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 161 170 
undervisningsmateriel och lokaler . . ... . .... . . . . . . .......... ' 168 
anslag . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 168 
antal kurser, deltagare med bilder . . . . . . . . . . . . . . 163-, 167, 169 
styrelsen ersättes av Kultur- och upplysningsnämnden . . . . . . . . 170 

Å rsböcker i svensk undervisningshistoria 47-48 : 
Seminarieminnen 3 l' 3 6 

12 177 
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PERSONREGISTER 

Siclan 
Abrahamsson, Anna, sem:lärarinna, Härnösand . . . . . . . . . . . . . . . . 56 
Agrell (Ericsson), Gunnar, kamrer, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 134 
Almkvist, N. J. F., ecklesiastikminister . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 69 
Almstedt, Gunnar, krigskorrespondent . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 113 
Andersson, Eric E., m usiklärare, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 141 
Andersson, N atalia, skolföreståndarinna, V :ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 2 
Anderzon, Olga, slöjdlärarinna o. -kons u len t, V: ås . . 161, 162 data, bild 
Andn!n, Ivar, bildningskonsulent, seminarie- och yrkesskolrektor 17, 40-, 

54-, 68-,75, 97, 101-, 137-, 142, 145 data, 147 bild, 148-, 161-
Arvin, G. J., chef för Danmarks lärarhögskola . . . . . . . . . . . . . . . . 12 
Axberger, Gunnar, docent, Stockholm . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 148 
Axen, Gunnar, musiköverlärare, V :ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 8 

Bagge, Peter, rektor, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 38 
Barken, M., rektor, Köping . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 
Berg, Fridtjuv, ecklesiastikminister . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 100 
Berg, Hja lmar, undervisningsråd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 72 
Berglund, Mina, sem:elev, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32 
Berglund, Vilhelm, undervisningsråd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 163 
Bergman-Andersson, Charlotte, sem : föreståndare, V: ås 3 O 
Bergvall, Erik, ungdomskomulen t, V: ås . . . . . . . . . . . . . . l 53, 15 6 bild 
Bill ing, Einar, biskop, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 88 
Billing, Gottfrid, biskop, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 46, 85 
Björkquist, Margit Andren-, rektor, Stockholm . . . . . . . . . . . . . . . . 146 
Blomberg, Bertil, musikkonsulent, V :ås . . . . . . . . . . . . . . 134, 13 5 bild 
Boethius, Gerda, professor, Mora . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 120 
Bolling, Rud., gymnastiklärare, V :ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32 
Borgström, L., brukspatron, Värmland . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 78 
Bosxus, Rudolf, borgmästare, Arboga . . . . . . . . . . . . . . . . . . 84, 8 5 bild 
Bosson, H jalmar, folkhögskolrektor, Tärna . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 119 
Brander, 0., teckningslärare, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10 
Brouneus, 0 ., v. pastor, Tillberga . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 107 
Bruce, N. 0., undervisningsråd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 67 
Bäckström, A. G., folkskollärare, Strömsholm . . . . . . . . l 07 data, bild 

Carli, Nils, folkhögskollärare, Tärna . . . . . . 121-, 126 data, 127 bild 
Carlsson, Erling, fiollärare, Ingesund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 140 

178 

Ceder blad, Carl, läroverksadjunkt, Uppsala . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 115 
Cramer, Carl, bildningskonsulent i Södermanland . . . . . . . . . . . . . . 15 8 
Crona, Hugo, sem:adjunkt, Umeå . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10 

Dahl, Sven, bildningskonsulent, V :ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 160 
Danielsson, Aron, plåtslagare, V:ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 92 

Eklund, C. A., kyrkoherde, Gunnilbo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 5, 89 
Ekström, F. A., folkskollärare, Gunnilbo . . . . . . . . . . . . . . . . 14, 26, 81 
Ekström, L. J., lantbrukare, Svedvi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 98 
Eliasson, Axel, trädgårdskonsulent, V :ås . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18 
Eneroth, Olof, pedagogisk författare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 
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